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Pe rol fiind judecarea acțiunii civile, inten
tată de reclamantul Ghile Aurel împotriva 
Uzinei mecanice-Cugir, pentru plata recom
pensei pentru invenție...

La apelul nominal făcut, în cauză s-a pre
zentat reclamantul, lipsind pirita.

Procedura este îndeplinită.
S-a făcut referatul cauzei, după care ne- 

maifiind probe de administrat, instanța a de
clarat închisă procedura probatorie, acordind 
cuvintul in fond.

Reclamantul a solicitat admiterea acțiunii, 
obligarea piritei la 225 653 lei recompensă, 
cuvenită pentru invenție, cit ți 12 750 lei 
cheltuieli de judecată.

Judecătoria

...Prin acțiunea civilă înregistrată la 12 fe
bruarie 1969, reclamantul Ghile Aurel a chemat 
in judecată pe pirita Uzina mecanică-Cugir, 
solicitînd obligarea acesteia la plata sumei de 
216 492 lei, reprezentind recompensa ce i se 
cuvine în calitate de autor al unei invenții.

In motivarea acțiunii a arătat că este auto
rul invenției Motor monofazat cu poli ecra
nați, titulară a brevetului fiind pirita, dar deși 
conform D. 884/1967 și H.C.M. nr. 2250/1967 
trebuia să i se plătească o recompensă, uzina 
refuză acest lucru.

Prin încheierea din 19 aprilie 1969 s-a 
dispus declinarea competenței în favoarea 
Tribunalului județean Alba, considerindu-se că 
potrivit Dispoziției articolului 2,pct. 1,lit. a 
din Decretul nr. 52/1969, pentru modificarea 
unor dispoziții clin Codul de procedură civilă 
este vorba de o cerere al cărei obiect are o va
loare mai mare de 50 000 lei.

Tribunalul județean Alba, prin încheierea 
din 23 martie 1972, își declină competența în 
favoarea judecătoriei Alba lulia și a dispus, 
totodată, trimiterea dosarului la Tribunalul 
Suprem pentru soluționarea conflictului nega
tiv de competență. Examinînd actele și lucră
rile dosarului, instanța reține următoarele: 
La data de 18 martie 1967, inginerul Ghile 
Aurel a înregistrat la Oficiul de stat pentru 
invenții și mărci, sub nr. 53 356, o propunere 
de invenție pe care a intitulat-o «Motor mono
fazat cu poli ecranați», in cererea sa, depusă 
odată cu descrierea invenției, prin care solicită 
certificatul de inventator, reclamantul a ară
tat că prototipul invenției este executat la 
Uzina «Electromotor»-Timișoara unde-și des
fășoară activitatea, făcînd totodată mențiunea 
că propunerea ce formează obiectul invenției 
în cauză a fost înregistrată și ca inovație la 
Uzina mecanică-Cugir. O.S.I.M. a trimis cu 
adresa nr. 38 554 din 15 aprilie 1967 un 
exemplar din descrierea propunerii invenției la 
Ministerul Industriei Construcțiilor de Mașini, 
spre studiu și aplicare, iar acest minister a 
dispus prin adresa nr. 545 003 din 24 aprilie 
1967 ca propunerea în cauză să fie rezolvată 
sub aspectul experimentării și aplicării de 
către Uzina «Electromotor»-Timișoara,în cali
tate de executantei de Uzina mecanică-Cugir, 
în calitate de beneficiar, urmînd apoi a deveni 
titularul de drept al invenției.

Uzina «Electromotor»-Timișoara a accep
tat pentru aplicare sus-menționata invenție și a 
cerut urgentarea cercetării în vederea efec
tuării brevetării. Ca urmare, O.S.I.M. a avizat 
favorabil brevetarea invenției...

Comisia de invenții din cadrul O.S.I.M.,prin 
hotărîrea luată la 11 decembrie 1967, în urma 

examinării făcute, caracterizează invenție a- 
ceastă propunere, iar Ministerul Industriei 
Construcțiilor de Mașini, prin adresa nr. 
391 182 din 31 mai 1968, a desemnat ca 
titular al acesteia Uzina mecanică-Cugir, pu- 
nîndu-i în vedere acesteia că în calitate de 
titular al brevetului de invenție are obligația 
să stabilească și să achite recompensa cuve
nită autorului în drept, precum și să îndepli
nească toate sarcinile ce-i revin în această 
calitate, conform prevederilor Decretului 884/ 
1967 și H.C.M. nr. 2250/1967.

In anul 3 de folosire, respectiv 1970, s-au 
realizat 169 129 bucăți electromotoare potrivit 
acestei invenții, luîndu-se ca bază de calcul 
pentru recompensă, potrivit dispozițiilor legale 
în vigoare, care precizează că autorul poate 
alege anul de producție cel mai favorabil.

In cauză s-au efectuat două expertize de 
către ing. P. Drăgan, inspector din corpul de 
control O.S.I.M. din cadrul Consiliului Națio
nal pentru Știință și Tehnologie, și a doua de 
către ing. Elena Belivan.

Analizînd cele două expertize, rezultă că 
ambele stabilesc dreptul reclamantului la pri
mirea recompensei ca urmare a invenției fă
cute, arătînd calitățile motorului nou, faptul că 
s-a realizat reducerea prețului de cost, re
ducerea materialului folosit pentru construc
ție, precum și alte calități tehnice de necon
testat.

Cu toate acestea, pirita refuză să plătească 
reclamantului recompensa cuvenită, invocind 
diferite motive și tergiversînd încasarea su
melor.

Din cele două expertize, instanța o ales-o 
pe a doua, care este mai obiectivă, folosind 
calcule precise și care a rezolvat unele puncte 
ce au scăpat primei expertize.

Conform acestei expertize, valoarea pro
ducției din anul 1970 este de 35 217 731 lei.

La această sumă se aplică 25%,revenind 
suma de 8 804 432 lei, iar în conformitate cu 
H.C.M. nr. 2250 1967,ort, 35 la un efect 
tehnico-economic de 8 804 432 iei corespunde 
o recompensă de 225 653 lei.

Urmează deci a se constata că recompensa 
cuvenită reclamantului în calitate de autor ai 
invenției este de 225 653 lei.

Pirita a depus la dosar statui de plată nr. 6 
din 4 aprilie 1969 făcînd dovada că s-a achitat 
recompensa în sumă de 70 305 lei. din care 
s-a scăzut impozitul aferent de 11 501 lei, 
astfel că a încasat 58 804 lei.

Această sumă de 70 305 lei care deja s-a 
achitat va fi scăzută din totalul recompensei, 
rămînind de plată 155 348 lei, din care se va 
calcula cu ocazia achitării sumei impozitul și 
se va scădea.

Temeiul de drept al admiterii acțiunii sint 
dispoziția Decretului 884 din 30 septembrie 
1967 și H.C.M. nr. 2250 din aceeași dată.

in temeiul dispozițiilor art. 274 Cod pro
cedură civilă, pîrîta va plăti reclamantului și 
suma de 5 000 lei cheltuieli de judecată repre
zentind costul unei expertize, care este de 
2 500 lei, transportul la termenele de judecată 
din Timișoara la Alba lulia precum și celelalte 
cheltuieli legate de deplasare. Nu s-a luat în 
considerare costul contraexpertizei, deoarece 
a fost cerută de pirită și nu trebuie achitată 
de reclamant.

Pentru aceste motive.
In numele Legii 
Hotărăște

Admite acțiunea introdusă de reclaman
tul Ghile Aurel, domiciliat în Timișoara, 
str. Remus nr. 1, județul Timiș,împotriva 
Uzinei mecanice-Cugir și în consecință:

Obligă pe întreprinderea pîrîtă să plă
tească reclamantului suma de 155 348 lei 
cu titlul de recompensă pentru invenție, 
din care se va scădea cota impozabilă în 
sumă de 5 000 lei cheltuieli de judecată.

Cu drept de recurs în termen de 15 zile 
de la comunicare.

Pronunțată în ședința publică din 19 mar
tie 1973.

Președinte Judecător
Florin Stoica Peter Dionisie

Grefier
Doțiu Elena

Ștampila judecătoriei 
Alba lulia, județul Alba - 

registratura

Cititorii noștri au luat cunoștință din scri
sorile publicate «Dreptul la răsplată» (nr. 8) 
și «Din partea Uzinei mecanice-Cugir» (nr. 
15 a.c.) despre ing. Aurel Ghile.

in pagina de față legea hotărăște. Mai e o 
întrebare totuși; cine plătește ceea ce inginerul 
Ghile n-a făcut în meseria sa, ocupîndu-se de 
un proces la care niște birocrați fără scrupule 
l-au silit? Cine?

FIECARE PALMĂ DE PĂMÎNT

Campania actuală de sădire a pomilor e 
binevenită și ar fi bine să fie repetată în fiecare 
an cu aceeași intensitate. Există în țară supra
fețe imense de terenuri nefolosite, care pot 
fi cultivate cu pomi fructiferi, viță-de-vie sau 
alte culturi folositoare. Utilizarea fiecărui 
metru pătrat de teren pentru culturi ar ridica 
mult nivelul producției de bunuri de consum 
agroalimentare din țara noastră, ar contribui 
la educarea spiritului «practic» al tineretului 
nostru, al întregii populații. Trebuie să ajun
gem timpul cînd fiecare cetățean să pre- 
țuiască, să pună în valoare fiecare «palmă» 
de pămînt nefolositâ. Trebuie să recunoaștem 
că în sectorul producției agricole la noi în țară 
există imense rezerve interne. Nu ar fi cazul 
să se pășească mai hotărît la identificarea și 
valorificarea acestor rezerve, a tuturor tere
nurilor nefolosite? Aceasta ar trebui să consti
tuie o obligație elementară a tuturor proprie
tarilor direcți ai terenurilor neutilizate: con
silii populare, ministere, C.A.P.-uri, I.A.S.-uri, 
proprietari individuali etc. Nimeni nu are 
dreptul să lase terenuri în paragină, iar dacă 
este indolent, să suporte consecințele, să fie 
penalizat. Fiecare metru pătrat de pămînt al 
țării este un bun obștesc care trebuie îngrijit, 
valorificat,în interesul societății noastre so
cialiste.

A. Apachiței
Bd. Păcii 52, sector 7, București

BUCURIA NOASTRĂ

In ultimii ani, comuna noastră, lleana- 
llfov, a fost greu încercată și în repetate rîn- 
duri de ape — de apele freatice abundente și 
de cele provenite din ploi sau zăpezi. Dacă 
in 1969 au fost afectate de ape (exces de 
umiditate, băltiri și lucii de apă) 600 ha, în 
1971 s-a ajuns la 1 200 ha, iar în 1973,1a 
1 300 ha. La totalul de 8 400 ha teren arabil, 
suprafețele afectate de ape fiind destul de 
mari au creat greutăți de ordin economic 
cooperativelor agricole din comună (satele 
Ileana, Arțari și Ștefănești). Se impuneau mă
suri eficiente pentru a stăvili calamitatea, 
pentru că, in ultimă instanță, a fost vorba de 
o calamitate.

Planul de acțiune al comitetului comunal 
de partid a fost ajutat faptic de întreaga 
suflare a comunei. Zilnic — fără a neglija 
cu ceva sarcinile curente — 300-400 de oameni 
au lucrat la desecări; zilnic, fără a se ține 
seama de condițiile atmosferice. Am folosit și 
utilaje grele. Rețeaua de șanțuri și canale, 
putem spune salvatoare — 37 km de șanțuri 
și canale! — este aproape gata. Eroismul 
oamenilor a răsturnat — pînă la această 
oră — 35 000 mc de pămînt. în iulie toată 
lucrarea va fi gata.

Ce înseamnă asta pentru noi? Anul trecut, 
cînd am reușit să scoatem de sub influența 
apelor o parte din teren, am obținut o produc
ție medie de 4 900 kg porumb la hectar 
(plan 3 200) și 3 500 kg griu (plan 2 700). 
Anul acesta sintem siguri că vom obține o 
medie de cel puțin 5 000 kg la porumb și 
3 600 la grîu.

Aceasta este bucuria pe care am vrut să 
v-o împărtășim.

Ion Gheorghe 
secretar al comitetului comunal 

de partid și primar

POLUAREA Șl EDUCAȚIA

S-a publicat un proiect de lege privind pro
tecția mediului înconjurător, va fi în țara 
noastră un congres mondial care va dezbate 
problemele poluării și socotesc că de pe acum 
trebuie create condițiile corespunzătoare de 
succes din toate punctele de vedere.

Protecția mediului înconjurător cere efor
turi mari, materiale, tehnice, de gîndire, de 
judecată, de educație, de responsabilitate etc., 
etc.

Cred însă că e necesar — dacă nu înainte 
(cum ar fi bine) cel puțin concomitent — să 
se realizeze succese in îndepărtarea zgomo
tului. Desigur, problema are multe aspecte 
însă esențial este că zgomotul generează 
pierderi economice, scăderea capacității de 
muncă fizică, intelectuală, temporar sau defi
nitiv, pensionări premature etc.

Lumea este obosită de zgomot, pe stradă. 

pe scenă, acasă, în local, în pădure, în autobuz.
Rezolvarea problemei zgomotului s-ar putea 

realiza ușor, fără eforturi materiale, ci numai 
cu eforturi permanente de lămurire, de edu
cație etc.

Astăzi cetățeanul — fără să vrea — crede 
și socotește normal și,repet,«necesar» să facă 
zgomot fie cu radioul, televizorul, tranzisto
rul (care nici nu se mai fabrică cu dispoz tivul 
de ureche), de aceea are acel aparat și este 
normal ca acesta să funcționeze. Nu se ține 
seama nici de ce aude, nici dacă îi place 
sau nu, important și esențial este ca să se 
facă «prezent» în viață, în orice împrejurare^ 
cu o manifestare de zgomot... fie de aparat, 
fie să vorbească tare... să facă ceva... dar 
numai cu zgomot. Am văzut un copil de 5 ani 
trimis de mamă să arunce la lada de gunoi 
o farfurie, pînă cînd nu a făcut-o în cioburi 
mici, făcînd zgomot, nu s-a lăsat. întrebat, o 
răspuns: nu mai are nevoie de ea mama și 
mă joc, să fac «zgomot»...

Pot astfel continua: în localuri (fiecare cu 
muzica lui) manifestări de simpatie, ia spec
tacole etc.

Cred că m-ați înțeles că respectul necesar 
ce s-ar da eliminării zgomotului ar fi o fază 
preliminară și necesară protecției mediului 
înconjurător.

Maral Alcala
București

MULȚUMIRI TOVĂRĂȘEȘTI

Sînt inginerul Eparu Nicolae, subiectul artico
lului din «Informația Bucureștiului» și al 
scrisorii publicate în revista «Flacăra» nr. 12.

Aș dori dacă este posibil să mulțumesc din 
inimă prin intermediul paginii «Flacăra la 
dispoziția dumneavoastră» foștilor mei tova
răși de muncă de la Uzina de mașini electrice 
pentru sprijinul moral ce mi l-au acordat 
într-un moment cînd încercam un sentiment 
de singurătate și dezorientare. Din lectura 
celor scrise,acest sentiment a început să se 
destrame, tonicul cuvintelor scrise cu atîta 
căldură redîndu-mi vitalitatea și robustețea 
necesară depășirii acestei perioade dificile. 
Aș dori ca atît semnatarii scrisorii amintite 
cit și ceilalți tovarăși cu care am muncit în 
ultimii ani să știe că este vorba de un episod 
efemer din activitatea mea și a colectivului 
de la «Izolatorul». Acesta fiind rezultatul 
unor carențe în nivelul cultural și politic al 
unei minorități certate cu munca și disciplina 
pe de o parte, iar pe de altă parte intenția 
voalată, materializată deja, a altei minorități 
de a se opune curentului acestor vremi.

Precizez bazat pe adevărul faptelor reale 
că. marea majoritate a criticilor ce mi-au 
fost aduse nu au fost determinate de bune 
intenții ci, din contră, au fost un afront adus 
largii noastre democrații socialiste și în con
tinuă dezvoltare. Și ca dovadă a celor afir
mate argumentez cu amănuntul nelipsit de 
interes că majoritatea celor care m-au criticat 
au fost sancționați pentru încălcarea obliga
țiilor de muncă și de comportare pe care nu 
le-au respectat.

Apreciind maturitatea politică a finalului 
scrisorii îmi permit pentru edificare că atît 
în adunările de partid și de sindicat, cit și 
în ședințele comitetului oamenilor muncii nu 
mi s-a atras atenția asupra unor deficiențe 
din munca mea. Iar, ca recompensă pentru 
merite deosebite mi s-a conferit Medalia 
«25 de ani de la proclamarea republicii».

Fiind un prilej minunat de a-mi materializa 
recunoștința față de ajutorul primit, făcînd o 
retrospectivă a activității depuse de mine, 
simt nevoia de o împărtăși atît vechilor mei 
tovarăși de muncă, precum și tuturor celor 
care m-au înconjurat cu sinceritate și înțele
gere, că în munca desfășurată de mine con
sider a se fi strecurat și unele deficiențe, nu 
întotdeauna am făcut totul pentru realizarea 
și depășirea sarcinilor încredințate. Fiind con
știent de lipsurile ce se pot ivi în procesul 
viitoarei mele activități voi depune toată 
strădania pentru a le reduce ca număr și 
diminua conținutul. Ce energii ar fi declanșat 
o poziție critică și autocritică de pe pozițiile 
interesului general, atît de necesare acum, 
cînd sîntem sub proaspăta dorință unanimă 
stimulată de recenta Plenară a partidului de 
a îndeplini cincinalul înainte de termen, nu 
mai este nevoie de subliniat.

Ing. Eparu Nicolae
București

Anunțăm pe cititorii noștri că revista «Flacăra», 
redactorii și colaboratorii ei nu primesc scrisori



Cînd condiția publicației săptămînale te frustrează de 
posibilitatea, pe care cotidianul ți-o asigură, de a fi reporter 
prompt al faptei, nu mai poți scrie un reportaj ci, eventual, 
o cronică. Dar aceasta numai cu o condiție: să fi fost mar
torul unei fapte de seamă, al unui eveniment.

Vinerea trecută, deci pe 4 mai, dis-de-dimineață era 
evident că fașul va avea o zi frumoasă. Lumină multă, soare 
cald, vînt ușor, atît cît să fie răcoritor, lalele și liliac — o zi 
de primăvară cu farmece mature. Mulțime de oameni îm- 
brăcați cu straie de zile mari, steaguri tricolore și roșii, 
porumbei, baloane, cîntece de fanfară —o zi de sărbătoare. 
O zi atît de frumoasă,incit părea că nu i s-ar mai putea 
adăuga nimic. Și totuși,pe 4 mai, la lași, în Piața Unirii 
— acest loc, fără îndoială, binecuvîntat de istorie — 
s-a făcut pasul de la farmecul zilei de primăvară și de la 
acela al zilei de sărbătoare la gravitatea — solemnă, co
pleșitoare dar și entuziasmantă — a manifestării concrete 
a conștiinței politice a națiunii.

Merita lașul — focarul de început al mișcării revoluțio
nare care i-a făcut anului 1848 un loc special în istorie — 
cinstea ca în piața lui civică, acolo, în preajma statuii lui 
Cuza Vodă și a oamenilor de frunte ai Unirii, să fie sărbă
torite cele cinci pătrare de veac de la revoluția 
pașoptistă; merita lașul această cinste și Țara i-a dat-o.

Au mulțumit.un secretar de partid al comitetului jude
țean, un maistru de la Uzina de fibre sintetice, o studentă 
a Facultății de istorie, o președintă de cooperativă agricolă 
de producție și un distins om de știință. Și a mai mulțumit 
o mare mulțime de ieșeni adunați în piața care n-a putut 
să-i cuprindă pe toți acei care ar fi vrut să ia parte directă 
la adunarea — cu adevărat populară — de aniversare, 
și totodată la întîlnirea cu bărbați de frunte ai partidului 
și ai țării, la întîlnirea cu tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
numit — de un vîrstnic ieșean aflat întîmplător lîngă mine 
— un mare român al românilor.

Și-apoi a urmat ceasul acela, mai presus de toate cele
lalte ale acestei zile de sărbătoare, în care secretarul 
general al partidului nostru s-a adresat ieșenilor și, din lași, 
întregii suflări românești, făcînd pur și simplu o demonstra
ție științifică a continuității spiritului revoluționar pe acest 
pămînt al unor oameni care n-au înțeles și nu pot înțelege 
să trăiască decît liberi și stăpîni în propria lor țară.

Am retrăit, noi cei care l-am ascultat pe tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, vîrtejul revoluționar al timpului lui ’48, al 
unirii principatelor, al cuceririi neatîrnării de stat a Ro
mâniei și făuririi statului național român unitar; dar am 
retrăit și anii istoriei revoluției socialiste. Ne-am simțit 
și pașoptiști dar și contemporani care ducem bătălia pentru 
realizarea idealurilor noastre comuniste, cît și pentru îm
plinirea, peste veac și decenii, a idealurilor înaintașilor.

Marea mulțime de urmași,adunată în Piața Unirii a sub
scris cu respect idealurilor pașoptiste dar a discutat și pro
bleme de construcție socialistă ale anului 1973; a omagiat 
puterea forței revoluționare românești care în 1848 a atras 
atenția străinătății, dar și-a subliniat și conștiința respon
sabilității rostului României socialiste în contextul inter
național de azi.

Oamenii din Piața Unirii au ovaționat la repetarea cuvin
telor înaripate ale conducătorilor revoluției din 1848 și 
tot ei au ovaționat cuvintele conducătorului lor revoluțio
nar care li se adresa direct, de la om la om, comunist.

Am ținut să intitulez această cronică așa cum am intitu
lat-o, pentru că în Piața Unirii am avut sentimentul lim
pede al unui sens anume al cuvîntului unire: acela al unirii 
dintre tradiția revoluționară și prezentul revoluționar, ca și 
acela dintre masele largi populare și conducătorul lor.

Nelu IONESCU
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Zalăul, anonimul tirg provincial de pină mai ieri, astăzi un oraș modern în plină expansiune eco
nomică.

Undeva, la capătul pămîntului, se află și 
Zalăul. Intrat tîrziu, mult mai tîrziu decît 
alte localități, în circuitul industrializării 
socialiste ți așezat la 40 de kilometri de cel 
mai apropiat nod de cale ferată și la 50 de 
kilometri de drumul național E 12— orașul

— Totul bine și frumos, dacă am rezolva 
odată problema fluctuației brațelor de mun
că și, mai ales, dacă tinerii specialiști n-ar 
mai sosi la noi cu păreri preconcepute și ar 
înțelege că se poate trăi și munci în mod 
civilizat și aici la Zalău. Dar să le luăm pe

CIOBANUL BUCUR N-AVEA 
BULETIN DE BUCUREȘTI>

La urma urmei, toți venim din provincie. Bucureșteni get-beget nu există. Am îndoieli 
serioase și în privința ciobanului Bucur. Ciobanul Bucur nu era bucureștean. Ciobanul 
Bucur a devenit bucureștean. Venim de departe din țara aceasta, venim noi sau au venit 
părinții noștri sau bunicii noștri, dar e clar că nu sîntem de cînd lumea bucureșteni. Sîntem 
cetățeni ai României, nu doar noi cetățeni ai Bucureștiului. Provincia e mama noastră 
bună. Acolo ne-am făcut primele planuri de viitor sau acolo și-au făcut primele planuri 
de viitor părinții noștri. Acolo am visat, acolo am găsit puterea de a lupta pentru afirma
rea adevărurilor în care credeam.

Cine parcurge documentele partidului nostru observă accentul care se pune pe nece
sitatea ca toate provinciile țării să tindă a se dezvolta echitabil, din aceasta decurgînd 
șanse egale de viață și de afirmare pentru toți, în măsura muncii și a disponibilităților 
fiecăruia. Am organizat această anchetă din convingerea că lupta cu provincialismul 
e un mod de a se exercita al democrației socialiste. E inacceptabilă ideea că în provincie 
trebuie să se trăiască mai prost, să se facă artă inferioară, să se trimită mărfuri mai 
proaste etc. Am putea spune că provincia e cel mai mare cartier al Capitalei și că nu 
sîntem departe de momentul cînd vom putea afirma: capitala României e România! 
insă pentru asta e nevoie de muncă și e nevoie de eliminarea din conștiință a provincia
lismului și a premiselor sale. Ceea ce nu poate accepta pentru cîțiva oameni, și anume 
privilegii aristocratice, partidul nostru nu poate accepta pentru vreo localitate. Cu atît 
mai mult, partidul nu poate accepta ca unii să trăiască mai prost, să se afirme mai puțin, 
să aibă șanse mai mici în competiția valorilor încă din start, datorită apartenenței la o 
zonă geografică sau la alta. Dar după cum se știe, principiile sînt principii, iar practica 
vieții sociale e practică. Mai avem încă destule de făcut pentru ca în România să se tră
iască aproape de nivelul Capitalei. După cum rejese din ancheta noastră, provincia are 
un important cuvînt de spus în economia națională, în cultura țării, în viața ei socială. 
Oameni trăiesc oriunde aici, în România, și e bine să reafirmăm că ei trăiesc mai bine 
și mai conștient decît au trăit. Dar mai sînt încă oameni care nu trăiesc, material și spi
ritual, la nivelul a ceea ce noi înșine, ca națiune, ne-am propus să fie «nivelul nostru», 
încă de la Congresul al IX-lea al partidului și, apoi, la Congresul al X-lea și la Conferința 
Națională din 1972 dezvoltarea țării, în deplină armonie, a constituit obiect de analiză 
științifică și s-au formulat hotărîri peste care nu se poate trece. Sînt, tocmai de aceea, 
destule de făcut în viața reală. Am să dau un exemplu, un singur exemplu: relativa inegali
tate de șanse pe care o suportă copiii din provincie, și mai cu seamă copiii de țărani, în 
timpul examenelor de intrare în universități. Din motive ce vor constitui obiectul unor 
anchete viitoare ale revistei noastre, fiii provinciei n-au accesul meritat la cîteva facul
tăți: Institutul de artă teatrală și cinematografică, Facultatea de arhitectură etc. Nu 
putem trece cu vederea acestea toate. Partidul ne-a învățat, prin glasul secretarului său 
general, să descoperim contradicțiile existente în societatea noastră, să nu închidem 
ochii în fața lor, ci să le semnalăm și să luptăm pentru înlăturarea lor, încă din momentul 
cînd n-au devenit stări conflictuale. Ancheta noastră, dedicată provinciei, dorește să fie 
bine înțeleasă: provincia nu mai e in România sediul provincialismului (avem destul 
provincialism și în București), dar nu am făcut încă totul pentru ca provincia să se curețe 
de toate complexele provincialismului și să se poată trăi oriunde, în această țară, la 
nivelul normal pe care îl cere pretenția noastră cea mai înaltă.

Oriunde se pot afirma oamenii în România, pentru că România de azi e o țară a omului. 
Dar unele din dificultățile cu care se confruntă provincialii ce vor să se afirme în sistemul 
de valori al țării nu sînt obiective. Dacă e de înțeles că n-o să avem în viitorii doi ani băi 
comunale și troleibuze în toate satele de pe Valea lalomiței, nu e deloc de înțeles de ce 
trebuie să trimitem mărfurile proaste în provincie, la țară, unde — după o expresie — 
«merge».

Cînd zicem România, să zicem România, nu Cișmigiu! E firesc ca o colectivitate să 
trăiască pe principiul vaselor comunicante: ce n-avem să n-avem toți, ce avem — să 
împărțim, după merit, cu toții. în acest sens, oricît ar fi de reprezentativă prin definiție 
Capitala, e cazul să dăm provinciei ce-i al provinciei și să nu uităm că acolo sînt rădă
cinile noastre. Glasuri, de obicei bine informate, îmi spun pe șoptite că nici faimosul 
cioban Bucur n-avea buletin de București.

Adrian PĂUNESCU

se luptă din răsputeri cu distanțele. Venind 
de la Cluj, călătorul este nevoit să accepte 
serviciul unei «Irte» afumate, mizere, cu 
oase bătrîne și motor somnolent, pe care 
pasagerii o iau cu asalt ca în filmele polițiste 
și unde timizii, naivii și băieții cu educație 
riscă să călătorească în picioare cale de 
84 kilometri.

Dar la capătul drumului ne întîmpină 
Zalăul, un oraș în plină expansiune economi-, 
că, cu străzi noi și clădiri semețe, populat de 
cohorte de tineri veseli și guralivi, un ade
vărat torent juvenil în mijlocul căruia a 
dispărut, destrămată, tradiționala prome
nadă duminicală. Un oraș nou, modern, 
născut peste noapte pe vatra vechiului tîrg. 
O întîlnire violentă între trecut și prezent, 
între vechi și nou, pe care economistul 
ne-a prezentat-o lapidar, beneficiind de 
graiul sec și concludent al cifrelor. La sfîr- 
șitul anului 1972, prin intrarea în funcțiune 
a marilor unități economice din raza Za- 
lăului, industria județului realiza, în numai 
23 de zile, întreaga producție a anului 1950. 
Și o dată recentă: tînăra Fabrică de conduc
tori emailați — ce urmează să intre în funcție 
în curînd — va realiza, singură, o producție 
mai mare decît a întregului județ Sălaj în 
1972! în decurs de numai patru ani (chiar 
de la constituirea județului Sălaj),populația 
Zalăului a sporit cu peste 10s000 locuitori. 
Pentru noii și vechii localnici ai orașului 
au fost construite aproximativ 3 000 de 
apartamente și a fost dată în folosință o 
suprafață comercială utilă de peste 3 400 
metri patrați (790 unități comerciale, deci 
cu 470 mai multe decît în 1950 și cu 79 mai 
multe decît în 1968).

...Cu toate acestea nu puțini dintre proas
peții cetățeni ai urbei — oameni deprinși 
cu viața și forfota marilor orașe — se con
sideră ostracizați și proscriși în acest colț 
de țară, «prăfuit și sugrumat de mrejele 
convenționalismului și ale traiului provin
cial». Despre toate acestea ne vorbește 
cu năduf primarul orașului, tovarășul Ion 
Turcu:

rînd. Primo: locuința. Căsătorit sau celi
batar, omului i se oferă de îndată spațiu 
confortabil, apartament sau garsonieră, deci 
o locuință pe cinste de care nu poate bene
ficia cu aceeași promptitudine solicitînd 
primăriile marilor orașe. Secundo: rețeaua 
comercială îi oferă o gamă largă de mărfuri 
alimentare și industriale (suprafața comer
cială raportată la mia de locuitori este de 
317 metri patrați, deci stăm mult mai bine 
decît dumneavoastră, bucureștenii). Nimeni 
nu risipește ore scumpe stînd la coadă și 
nici nu așteaptă săptămîni la rînd (ca de 
pildă clujenii) apariția citricelor, a peștelui 
viu și a măslinelor. Avem de toate. Terțio: 
televizorul ne aduce și nouă,ca și timișore
nilor, aceleași imagini, la cinematograf ru
lează filme pe care le pot vedea și băcăuanii, 
și constănțenii,și toată lumea. «Bine-bine, 
ne-au răspuns amicii nemulțumiți, dar n-a- 
vem teatru». Am încheiat contracte ferme 
cu teatrele din Cluj, Oradea, Tîrgu Mureș, 
am primit vizita unor trupe de elită, dar 
am constatat, spre marele nostru regret, că 
sala rămîne goală. Deci altceva le lipsește.

— Ce anume?
— Ajutați-mă să-i înțeleg. Cei porniți în 

lume numai de dragul vieții ușoare regretă 
mirajul marilor bulevarde și, mai ales,... 
anonimatul citadin. Se simt «mîncați din 
ochi» de către «oficiali»,ceea ce e o snoavă 
nesărată, deoarece numai de asta nu ne arde, 
în răstimpul orelor libere fiecare își umple 
viața cu ceea ce dorește. Asta e situația: 
ne pleacă pe capete arhitecții, juriștii, ingi
nerii, profesorii.

Un alt reprezentant al orașului, tovarășul 
loan Han, directorul Liceului de cultură 
generală, este de părere că tinerii profesori 
părăsesc orașul deoarece sînt amendați de 
către localnici pentru anumite metehne și 
mentalități ostile vieții așezate de pro
vincie.

— Noi pretindem elevilor noștri uniformă, 
și cadrelor didactice o vestimentație sobră. 
Ei bine, tocmai de aceea nu putem admite 
ca tinerele noastre colege să intre în clasă

Pentru a ajunge la Zalău, călătorul plecat din Cluj este nevoit să apeleze la serviciile acestei 
«Irte» mizere, obosite, cu stop cardiac la cel mai mic efort.



în bluejeans, profesorii cu chică și barbă, 
iar după-amiezile să și le petreacă, invariabil, 
pe terasa cafenelei.

Și părerea unui generos și activ cetă
țean al orașului, tovarășul Dan Pușcașu, 
secretarul Comitetului executiv al Consi
liului popular orășenesc:

— Toate relele se trag de la modul în 
care se fac repartițiile. Practica a dovedit 
că, după terminarea studiilor, sălăjenii de 
baștină prind aievea rădăcini în orașele și 
satele județului, în vreme ce clujenii, bucu- 
reștenii ș.a. sînt mereu pe picior de ducă. 
De ce concetățenii noștri, care au obținut 
medii mari la absolvirea facultății, sînt reți
nuți în institutele de cercetări și în între
prinderi din marile centre urbane, cînd locul 
lor ar fi aici,în orașele și comunele lor 
natale?

Toate bune și adevărate. Apreciem inter
vențiile interlocutorilor noștri, dar admitem 
și doleanțele unora dintre «proscrișii» pro
vinciei. Ne gîndim la cei mai buni dintre 
cei buni, pentru care viața nu înseamnă nu
mai muncă, distracție și căpătuială, ci încă 
ceva, pe care am îndrăzni săli numim 
«densitatea relațiilor spirituale» pe unitate 
spațială și temporală. Cîți oameni de aceeași 
pregătire profesională și intelectuală întîl- 
nește un tînăr absolvent pe raza municipiu

înțelegere, nu bani!

Dincolo de comuna Băiuț nu e nici drum, 
nici șosea. Capătul pămîntului, spun mai 
nou-veniții. Ehe, exclamă localnicii, ce colț 
de lume ar fi ăsta...

Prima informație: Băiuțul are peste 600 de 
ani și o îndeletnicire de căpetenie: mineritul.

Titlul reportajului ar fi putut fi deci 
«600 de ani de minerit».

Pînă la război: case de români, cîteva case 
de unguri și un cimitir comun. Cruci simple.

Două tuburi de tablă smolită și o tăbliță 
pe care, cu vopsea albă, este notat numele 
defunctului și anul morții nu prea îndepărtat 
de cel al nașterii. Bărbații. Femeile trăiau 
mai mult: văduve. Străbatem pentru a 
patra oară, urcînd și coborînd, drumul de 
la Consiliul popular la exploatarea minieră.

Primarul comunei, secretarul consiliu
lui și cu mine.

Mergeam pe un fel de trotuar, destul de 
îngust, ca o cărare; drumul este impractica
bil, chiar și pentru mersul pe jos.

Case obișnuite, ca peste tot. Sînt noi. 
Dar eu n-am cum să știu. De jur împrejur: 
munte. Cel pe care ne aflăm este artificial: 
din reziduuri.

Așteptăm fanfara minerilor.
De la bufet, minerii cară bere acasă.
Perechi de îndrăgostiți urcă și coboară 

pe cărare (trotuar). 'Se plimbă cred. în 
general, oamenii par să nu aibă nici o legă
tură cu locurile, cu casele. Par niște vile- 
giaturiști, dar autobuzul a fost aproape gol.

«...Cuib de comuniști, așa eram botezați. 
Mișcarea muncitorească are la noi tradiții 
de secole...»

Alexandru Loi I ne poftește în casă. Nu 
mă simt în largul meu: iau medicamente și 
bătrînul Loi se simte jignit dacă-l refuz 
să ciocnim un pahar. Masa s-a umplut într-o 
clipă. Laud mobila, interiorul în general, 
nici o deosebire față de unul din București 
fără nici o exagerare, în plus, adaosul de 
specific local, cu foarte mult farmec. Baci 
Sandor se mai îmbunează. 

lui Zalău în una și aceeași zi? Mult mai 
puțini decît la București, Cluj sau Timișoara. 
E adevărat, locuințele sînt confortabile, 
produsele comerciale la îndemîna oricui, 
iar «retribalizarea omenirii» (Mc. Luhan) 
prin mijlocirea mediilor electrice îi obligă 
și pe sălăjeni să participe în direct la toate 
evenimentele de seamă ale planetei noastre. 
Dar tînărul studios simte aici lipsa colegului 
mai bătrîn, a savantului, artistului, a ma
relui om de știință și cultură care i-a îndru
mat primii pași, a marilor institute dotate cu 
utilaje moderne, a unor prestigioase insti
tuții de cultură.

Dar asta e situația. Nimic nu se face bătînd 
din palme și de la o zi la alta, ci numai cu 
răbdare, tact și cu prețul unor numeroase 
sacrificii. Dar pentru cei harnici și pasio
nați pentru meseria aleasă acestea nu pot 
constitui niciodată bariere de netrecut.

— Peste zece ani — ne-a spus la despăr
țire tovarășul Ion Turcu — va exista o ade
vărată vînătoare de posturi în orașul nostru, 
care va deveni una dintre cele mai frumoase 
și prospere localități din România. Cu teatre, 
stadioane olimpice, cu o intensă viață cul
turală și artistică, Zalăul celor 65 000 de 
locuitori.

Liviu TIMBUS

Apare nora. Gen nemțoaică din filmele 
cu zîne pentru copii. Intră și iese. Intră și 
Alexandru Loi III, fiul, maistru miner, și 
rămîne.

Brînză, ceapă, pîine, castraveți verzi, ra
chiu, bere.

Afară,soare. 1 Mai.
Alexandru Loi III vine direct din mină.
Au fost pe la noi,spune primarul,niște 

specialiști care au apreciat zăcămîntul ne
rentabil. Aceasta este una dintre condițiile 
provinciei: unilateralitatea, totul depinde 
de un obiectiv, de un zăcămînt, de o recoltă, 
de o fabrică. De atunci producția a crescut 
de șapte ori. Impresia a rămas. Am fost la 
consfătuirea pe țară cu primarii, secretarul 
general al partidului tocmai această sarcină 
ne-a trasat-o; să diversificăm producția, 
meseriile... Ceea ce și facem: am deschis un 
atelier meșteșugăresc pentru femei; dez
voltăm sectorul zootehnic, unele culturi, 
turismul... Dar consecințele verdictului ace
la ne mai urmăresc încă. Alexandru Loi 
tînărul se foiește. E de aceeași vîrstă cu mine. 
Poartă un pulover cu guler rulat. îi simt 
frămîntarea în spate.

— Am fost prima, sau printre primele 
mine care am încercat noul program de 
lucru de șase ore, păst rînd aceleași sarcini 
de plan. Am depășit planul la toți indicatorii. 
Metodele de exploatare pe care le aplicăm 
sînt printre cele mai moderne din țară.

Trece fanfara.
Tinerii tăcuți de pe buturugile din fața 

bufetului, în costume închise și cămăși albe, 
or fi plecat însă, l-am căutat și mai tîrziu, 
nu i-am mai găsit.

— Dar, continuă Alexandru al treilea, 
în fața funcționarilor de la centru un munci
tor miner din Băiuț e mai puțin muncitor 
decît unul din Slobozia, Botoșani ori Ca- 
ransebeș?ca să nu mai vorbesc de București, 
Brașov sau mai știu care oraș. N-avem o 
casă de cultură unde să ne adunăm în timpul 
liber, nu există decît două crîșme și un cine-

I

matograf îmbîcsit. Televizoarele tac, fiindcă 
releul pe care am vrut să-l construim din banii 
noștri nici pînă astăzi n-a fost aprobat. 
Și drumul. în loc de o oră, o oră și jumătate 
cît am putea face pînă în Baia Mare, facem 
cinci. în loc de o jumătate de oră cît s-ar 
putea face pînă la mină muncitorii din 
împrejurimi fac două ore și jumătate. Suferă 
producția, suferă oamenii. în timpul trans
portului se pierd concentrate. Nu se mai 
recuperează niciodată. Munca noastră. Bu
nul țării.

Tînărul își suflecă mînecile.
— Cu mîinile astea ne-am angajat să con

struim și șoseaua,și casa de cultură,și cîte 
or mai trebui. N-avem nevoie decît de proiect 
și de deviz. Avem și unelte. Buldozere, com- 
presoare, oameni calificați...

N-am numărat,dar cred că e a noua sau 
a zecea oară cînd urcăm de la consiliu la 
exploatarea minieră. Altceva n-avem ce face. 
Odată cu noi urcă grupuri de fete, tineri, 
oameni în vîrstă. ...Așa au vorbit minerii 
și față de tovarășul luliu Fehes, deputatul 
nostru, înainte de alegeri. Ne-a promis că se 
vă rezolva atît problema drumului cît și 
aceea a releului de televiziune. Cum l-ați 
văzut dumneavoastră așa l-am văzut și noi. 
La consfătuirea cu primarii l-am criticat. 
A venit chiar a doua zi. Rezultatul îl vedeți. 
Sîntem comună.și legea e lege. Dar mie mi 
se pare că în cazul nostru nu legea e apărată. 
Ea e folosită drept acoperămînt în fața reali
tății. Noi n-avem nici I.A.S.-uri, nici C.A.P.- 
uri bogate. Contribuția bănească se face din 
salariu. Cîți bani ne-ar trebui nouă ca să 
facem drumul? Toate salariile la un loc și 
nu ne-ar folosi la nimic. Directorul Direcției 
generale drumuri și poduri din Baia Mare 
are și el dreptate. Nu sînt fonduri,zice 
Dar, vedeți, oamenii nu cer fonduri supli
mentare. Știu ei cum e cu fondurile. Dragoste 
cer, deși cuvîntul cel mai nimerit ar fi

și codul muncii în partea stingă

în zilele cît am stat aici, Brașovul era atît 
de frumos încît îți venea să pui un timbru 
pe el și să-l expediezi cuiva mare amator 
de vederi. Vederile mele, ca să mă folosesc 
de un joc de cuvinte, converg însă spre — 
ignorînd deliberat ceea ce știm despre 
Brașov — crearea unei imagini a unei zile 
din acest oraș. Folosindu-ne de cifre culese 
din locuri unde oamenii intră și ies zilnic 
trăindu-și viața lor.

De la o singură florărie (unitatea 15) se 
cumpără zilnic flori în valoare de 22 000 lei 
și s-ar vinde și mai mult dacă «staniolul 
nu s-ar obține cu mari intervenții». Oamenii 
sînt pretențioși: vor ca florile să fie învelite 
și în staniol... Comisionari nu există: florile 
sînt duse în persoană. Vizavi, unitatea 2 
Loto-Pronosport realizează următoarele ve
nituri: marțea, joia și sîmbăta (zile de în
chidere a cîte unui sistem),3 500—4 000; 
celelalte zile sînt «mai puțin tinere», doar 
cîte 800 lei. Dar, ne spune Emilia Miron, 
responsabila unității, sîntem bătuți de la 
mare distanță de vînzarea în întîmpinare, 
adică de abundența vînzătorilor de loz în 
plic de pe stradă.

Magazinul alimentar 187 — nu dintre 
cele mai mari — vinde zilnic alimente de 
40 000 lei, mărfurile cele mai căutate fiind 
acum brînza de vaci și salamul de vară. 

înțelegere. Adică o mai chibzuită și mai 
echitabilă repartizare a fondurilor existente. 
Dacă sînt fonduri pentru asfaltarea drumu
rilor spre hanuri și restaurante, de ce n-ar 
fi fonduri și pentru drumul minerilor? Sînt 
rentabile, spune directorul de la Baia Mare, 
și apoi sînt ale O.N.T.-ului. Dar noi nu sîn
tem rentabili, noi nu trăim în aceeași țară? 
răspund minerii...

Oamenii s-au adunat pe platoul din fața 
bufetului. Peste puțin timp va începe dan
sul... Și mai e ceva, continuă primarul. 
Mai sus avem izvoare cu apă minerală. 
Există chiar o baie rudimentară cu două 
vane. Locuri pitorești. S-ar putea amenaja 
aici o microstațiune balneoclimaterică. Vreau 
să spun, forme s-ar găsi, de aceea minerii cer 
înțelegere, nu bani.

Dănilă Resetag, miner, 72 de ani: Tovarășul 
Nicolae Ceaușescu nu uită niciodată să 
amintească, a făcut-o și azi în cuvîntarea 
de pe Stadionul Republicii, că rezultatele 
obținute în construirea socialismului sînt 
datorate în primul rînd clasei muncitoare, 
domnia-sa nu ne uită și repetă mereu acest 
adevăr ca să audă toată lumea.

Gheorghe Cosmuță, directorul Exploatării 
miniere Băiuț: Am fost în multe centre 
miniere. Nicăieri nu am găsit o disciplină 
muncitorească mai bine asimilată, împămîn- 
tenită,ca aici. Un centru muncitoresc în 
adevăratul înțeles al cuvîntului.

Băiuț — 48 de kilometri pînă în Baia 
Mare. Capătul lumii spun mai nou-veniții. 
Ehe, exclamă localnicii, ce colț de lume 
ar fi ăsta...

Colț geografic, firește. Fiindcă în reali
tate, nu e vorba de un colț de lume, ci de 
un centru muncitoresc unde se plămădesc 
adevăruri simple, dar fundamentale, despre 
ceea ce într-un cuvînt numim conștiință.

Nicolae CRISTACHE

La debitul 357, responsabila Elisabeta 
Nistor avea cîteva sute «aparte» pentru cei 
care vin să schimbe. Vinde pe zi în valoare 
de 3 000—3 500 lei.

Ceasornicarul Alfred Osterszetler dor
mea în atelierul său, așa că n-am putut afla 
ce ceasuri se strică la Brașov și dacă au șanse 
serioase să fie reparate.

La Farmacia nr. 3, dirigintele Ana Gheor
ghiu îmi spune: ziariștii ne-au ocolit pînă 
acum și nu știu de ce. Poate pentru că sîn
tem ceva între negustori și oameni de știință. 
Cît vindem? în perioada de epidemie, 
20 000—28 000 lei. Ceea ce este curios, 
în aceste perioade deși sînt cozi mari oa
menii sînt disciplinați, solidari, înțelegători. 
Primejdia e colectivă... Cred însă că indus
tria noastră de medicamente produce prea 
multe tranchilizante: pînă și copiii le folo
sesc.

La Aprozarul nr. 1, unde singurul lucru 
verde e spanacul, Ana Scărlătescu precizează 
că în zile cu marfă vinde pînă la 4 000 lei. 
Adică aproape cît o unitate Loto-Pronosport 
înțr-o zi închidere de sistem...

Hai și în Piața centrală, deși locul unde 
este așezată acum numai central nu e. 
Sectorul particular are de toate: ceapă, 
usturoi, ridichi, măcriș, slănină afumată, 
telemea. La magazinele specializate însă,



TREBUIE SĂ AJUNGEM 
ÎN SITUAȚIA DE A SPUNE 
CU ÎNDREPTĂȚIRE 
CĂ PROVINCIA 
E CEL MAI MARE 
CARTIER
AL CAPITALEI.’

cam bate vîntul, iar singura unitate unde 
sînt castraveți e aproape luată cu asalt.

*
Interviu cu un vechi brașovean: Cazan 

Gheorghe, avocat.
— Ce înseamnă provincie?
— Ceea ce pare că nu este.
— Dar este ?
— Este. Aici avem industrie, cultură, artă 

proprie. Sîntem și oraș internațional: asta 
înseamnă și un avantaj economic și unul 
special, pentru că localnicul poate vedea un 
olandez în carne și oase.

— Care este cea mai nouă tendință a 
Brașovului?

— Se deschid multe școli profesionale, 
nu rămîne nimeni fără meserie. Asta de 
bine. De rău: șoferii circulă cu viteză foarte 
mare. Nu cred că e bine să li se dea carnet 
de conducere sub 21 ani. Eu cînd aveam 
vîrsta aceasta eram în armată și-mi mergea 
anul și la facultate; într-o zi mi-am dat seama 
că am alt mod de gîndire, alte puteri fizice

Eugen SECELEANUși alte reflexe.

tot aici. afirmă: Nu mă mut din acest oraș.

ritmul veacului într-un decor 
medieval: mediaș

Primarul municipiului Mediaș, tovarășul 
Costică Porime, este, mult mai mult decît 
își poate imagina cineva, un om foarte ocupat.

— Așadar, la Mediaș se trăiește agitat, 
așadar, imaginea «tradițională» a orașului 
de provincie închis în reveria-i seculară, 
cel puțin în cazul de față, pare a nu fi~cea 
reală...

— Cei ce judecă altfel sînt grăbiții, cei 
care, seduși de un decor de epocă bine 
conservat, sînt tentați să atribuie și vieții 
ce se consumă între zidurile seculare un 
ritm lent, aproape insesizabil.

— Bine, dar Mediașul a fost, este și va fi 
un oraș provincial.- Niciodată,și sper că nu 
jignesc pe nimeni, nu se va vorbi de el ca 
despre o metropolă!

— Mai întîi, să precizăm ce se înțelege 
prin expresia «oraș de provincie». Oare 
aceasta nu cuprinde, cîteodată, în subtext, 
un sens peiorativ, în genul «asta sîntem și 
n-ai ce-i face»? Ca și cum între niște limite 
reale, explicabile istoricește și demonstra
bile din punct de vedere economic, social, 
cultural etc., nu s-ar putea face foarte mult, 
mult mai mult decît în alte părți, în alte 
orașe, cu nume «sonore».

Mediașul, municipiul Mediaș, are 60 000 
locuitori și în perspectiva viitoarelor două 
decenii va atinge cifra de 80—85 000. Me
diașul, grație unei puternice tradiții indus-
FiS i

— Ce procese domină viața juridică a 
Brașovului?

— Mă îngrijorează cele de divorț. După 
părerea mea fetele sînt naive și sincere, se 
căsătoresc. Unii soți vor apoi să stea acasă 
și urmează discuții, certuri>bătăi. O măsură 
binevenită este aceea că după ce se află că 
s-a deschis acțiune, ei sînt discutați în colec
tiv și cîteodată și-o retrag.

— Care este morala acestui oraș?
— Etica noastră social istă, care continuă 

tradițiile. Tradiția dea fi cinstit. De a fi bun. 
Noi nu ne grăbim să tăiem capul. Sîntem 
înțelegători. Cunoaștem omul și greutățile 
lui: cîți copii are, dacă învață bine sau au 
rămas repetenți, dacă e ajutat de socri. 
La Brașov,și Codul Muncii e în partea stîngă.

— V-ați muta din Brașov în București?
— Eu? la uitați-vă pe geam...
Pe geam se văd Tîmpa, Poiana Brașov, 

flori, verdeață. Pe străzi, oameni maturi, 
zic «mămica», «tăticu». Se discută concesiv: 
69 de kilometri. Hai, fie, 70. într-un colț al 
orașului, un grup de țărani excursioniști, 
nu știu de unde, privește curios spre o pîrtie 
de schi. Unul întreabă: dar ce să fie aia 
tovarășe președinte? Și președintele pri
vește atent, tace nițel și zice: Tot ce vedeți 
aici e făcut de mîna omului.

Așa e. Brașovul e făcut de mîna omului 
și cele cîteva fotografii ce însoțesc acest 
text vă dovedesc că a fost făcut frumos, 
temeinic, original. Brașovul provincie? Pro
vincie în raport cu ce?

triale, se numără printre primele orașe din 
țară cu populație activă ocupată în industrie 
(circa 70%). în sfîrșit, Mediașul — caz 
aproape unic în țară — datorită diversității 
profesiunilor ce le poate oferi cetățenilor 
săi, nu numai că își asigură integral munci
torii și specialiștii de care are nevoie, dar și 
«exportă» masiv în alte centre din țară 
asemenea oameni cu pregătire tehnică su
perioară.

— Deci, o primă concluzie, cred: la Mediaș, 
mai ales «foamea» de cadre tehnice este, 
practic, inexistentă, oricum incomparabil 
mai atenuată decît cea care se face simțită 
în centrele cu industrie implantată relativ 
de puțină vreme, și mă gîndesc la Slobozia, 
Vaslui, Zalău, Tîrgoviște etc. Cu alte cuvinte, 
Mediașul este confruntat cu probleme mult 
mai puțin acute, legate de formarea unei 
generații tehnice, de integrare a nou ve- 
niților ori din contra, de adaptare a cetă
țenilor orașului la alte ritmuri.

— Exact, sau aproape. Explicația ați 
furnizat-o chiar dumneavoastră: tradiția in
dustrială a orașului. De multe decenii, 
la Mediaș și în împrejurimi se exploatează 
și se prelucrează gazul metan. Există apoi 
o trainică experiență a sticlăritului, precum 
și întreprinderi ale industriei ușoare cu 
faimă de mult statornicită. în aceste adevă
rate citadele muncitorești, găsești lucrînd

Mediaș sau împăcarea între tradiție și inovație (artistică).

laolaltă nepoți și bunici, soț și soție, vreau 
să spun că multe meserii se moștenesc 
sau se transmit în familie. Desigur, marile 
întreprinderi ale Mediașului au cunoscut 
în ultimele decenii dezvoltări spectacu
loase, dar aceste creșteri au găsit populația 
tehnică a orașului pregătită, martore sînt 
rezultatele superioare obținute în fiecare 
an. Totul grefat pe o seriozitate, îndrăznesc 
să afirm, tradițională pe aceste meleaguri.

Ce derivă d intr-o asemenea situație, pe 
care aș numi-o privilegiată, probabil se 
subînțelege: orașul și-a păstrat specificul, 
nou veniții, cîți au fost, s-au acomodat 
felului de a fi și a gîndi al «băștinașilor», 
probleme precum creșterea delincvenței, 
mai ales în rîndurile tinerilor, ce se mai fac 
simțite în unele centre urbane ce au cunoscut 
o dezvoltare galopantă, sînt nesemnifica
tive la noi.

— Dar tinerii? 4
— Sînt circa 16 000, cuprinși în toate 

formele de învățămînt. Sînt alte cîteva mii 
care lucrează în diversele întreprinderi ale 
orașului. Au la dispoziție cinci case de cul
tură (față de una singură, cît exista în oraș 
în 1947), cinematografe, teatru popular 
(premiat de mai multe ori în cadrul diver
selor concursuri la nivel republican), un 
complex sportiv pe care căutăm să-l îmbo
gățim tot mai mult — notați existența 
unui bazin de înot cu apă caldă care poate 
fi frecventat tot timpul anului. Și cu toate 
acestea...

— în sfîrșit, o îndoială în glasul dumnea
voastră care-mi dă curaj. Că prea erau 
toate bune și frumoase!

— Ușurel. Este vorba de nefasta, îndă
rătnica psihologie a unora care odată des
cinși în orașul nostru tind să ne considere 
iremediabil... provinciali. Adică, și nu este 
doar cazul Mediașului, prea se mai tratează 
provincial orașul de provincie, nu știu dacă 
mă înțelegeți. Uite, vin în turneu Margareta 
Pîslaru și Anda Călugăreanu (tot respectul 
pentru talentul celor două interprete). Mari 
afișe în tot orașul, anunțînd concerte extra
ordinare cu participarea și mai extraordi
nară a... etc. etc. Lume multă, dornică de un 
spectacol «la nivel de Capitală», bătaie pe 
bilete. Și cînd colo, un spectacol anost, cu

provincia—un loc de muncă
Convorbire cu ing. loan Vlad, direc

torul I.A.S. Insula Mare a Brăilei.
— Nu vă feriți să pronunțați exact: 

apariția meteorică, în final, a celor două 
populare cîntărețe, deși pe afișe se arăta 
clar că vor susține recitaluri. Teatrul din 
Sibiu are la noi stagiune permanentă. Dar 
între calitatea spectacolelor susținute la 
Mediaș și cele din capitala județului este o 
deosebire serioasă. De ce? Fiindcă și într-un 
caz și-ntr-altul s-a considerat că în Mediaș 
există un public inferior calitativ celui din 
Sibiu și București, concepție discriminatorie, 
aidoma acelui «bun pentru Orient» de pe 
vremuri. Ar fi bine să se rețină pentru 
viitor: la mia de locuitori, Mediașul se nu
mără printre orașele cu cel mai ridicat 
procent de intelectuali din țară. Un public 
deci cu pretenții justificate, care te judecă, 
în fața căruia nu te poți prezenta oricum.

— lată deci că probleme sînt...
— Am spus eu altfel? Uite: ar mai fi 

nevoie de o bază sportivă pentru tineretul 
nostru, n-avem un parc, deși de jur împrejur 
sînt dealuri acoperite cu păduri și vii. 
Bazna, stațiune balneoclimaterică de prim 
rang, dar prea puțin cunoscută, se află la o 
aruncătură de băț, dar un drum asfaltat pînă 
acolo nu există. Toate acestea sînt nu pro
bleme secundare, ce-și pot aștepta reali
zarea, ci necesități stringente, în deplin și 
justificat acord cu pretențiile tot mai mari 
ale locuitorilor noștri. Dar pentru aceasta 
se cere un plus de receptivitate și spirit de 
inițiativă din partea noastră, a edililor, în 
primul rînd (oare nu stă în puterea noastră 
să-i dinamizăm pe tinerii din orașul nostru, 
antrenîndu-i în acțiuni edilitaro-gospodă- 
rești ?).

Discuția s-ar fi putut prelungi. Dar sone
riile, telefoanele sună tot mai insistent, 
iar ușa biroului se deschide tot mai des. 
Primarul, primarul «liniștitului», «patriar
halului» Mediaș este chemat într-o mie de 
locuri.

— Precum dv., nici unul din cei 60 000 de 
locuitori ai municipiului să nu se plicti
sească, îi urez, obsedat de gîndul că decorul 
medieval în care a avut loc discuția noastră 
a fost pus acolo pentru inducerea în eroare 
a unor vizitatori grăbiți și superficiali.

Mihai HETCO.

Insula Mare a Brăilei, chiar dacă vă repetați. 
La început am făcut și eu aceeași greșeală. 
Mi se părea pompos titlul; să-i fi spus simplu: 



Insula, îmi ziceam. Ei bine, nu! Insula Mare 
a Brăilei este o realitate. Dacă-i schimbă 
denumirea, întreaga Brăilă ar protesta. Eu 
personal am auzit vara, în campanii, cînd 
piața se înrăutățește puțin, pe mulți cetă
țeni ai orașului spunînd: «Se alimentează 
Insula Mare». Cu mîndrie, cu emoție, aș 
spune. Insula Mare a Brăilei este mîna 
dreaptă a orașului.

— Caracteristic orașelor este, astăzi, aș 
spune, zestrea industrială pe care o pri
mesc neîntrerupt. S-a generalizat chiar și 
un termen: platformă industrială. Mîna 
dreaptă a Brăilei, spuneți dumneavoastră, 
este Insula Mare. Prin aceasta nu s-a consfin
țit definitiv caracterul agrar al județului?

— N-aș spune «caracter agrar». Prin 
asta ne-am obișnuit să înțelegem lipsa chi
miei, metalurgiei. Or, în Brăila există o 
uzină de mașini grele, Chișcanii, fabrica de 
ciment, unitățile industriei ușoare, PAL, se 
construiește o termocentrală etc. Și apoi 
în Insula Mare nu facem agricultură, din 
aceea care să dea unui oraș «caracter agrar», 
ci industrie agricolă. Apreciați singur: lu
crările sînt complet mecanizate, 800 trac
toare, 100 combine autopropulsate, parc 
propriu de autocamioane, parc propriu de 
nave (120 de ambarcații fluviale), 2 000 de 
salariați, adică ingineri, tehnicieni, meca
nici, ofițeri fluviali, șoferi, meserii care se 
pot exersa în orice uzină și șantier. Rezul
tatul: produse, respectiv porumb, soia și 
altele, al căror curs de revenire pe piața 
externă este mai ridicat decît al petrolului.

— M-ați convins. Totuși, agricultura, fie 
ea chiar industrie agricolă, înseamnă pro
vincie...

— Dacă prin provincie înțelegeți tot ce 
nu e Capitală! Provincia, ca și Capitala, este 
un loc de muncă. Nimic mai mult.

— Poate mai puțin?
— N-aș spune; e drept, formele și am

ploarea diferă de cele ale Capitalei. Ce 
vreau să spun? Nu sînt sportiv, dar la sport 
se pricepe toată lumea. Este o diferență 
de valoare și de amploare între, să zicem, 
Avîntul-Dudești, unde am lucrat eu, și 
Dinamo-București. Dar suporterii suferă 
la fel, la fel își însoțesc echipa în deplasare, 
aceleași discuții înainte și după meci, nici 
chiar emoțiile nu sînt mai puține. Cu exem
plul acesta mergem pînă-n pînzele albe, 
în toate domeniile; evident, diferența de 
valoare nemaifiind așa de mare, deși... Dar 
să ne oprim aici.

— Deci între provincie și Capitală valoa
rea diferă?

— La fotbal. în rest, am spus, e o proble
mă de amploare. Și de condiții: asfalt, operă, 
teatre. Chestie de obișnuință. Oamenii sînt 
la fel, ca și munca, aceleași probleme. Cît 
timp am lucrat în Dudești, eram mai bine 
informat despre viața culturală a Capitalei 
chiar decît un bucureștean. Dar, desigur, 
în Dudești una dintre personalități este 
șeful gării.

— Să revenim la Brăila.
— Brăila poartă amprenta vechii împăr

țiri teritorial-administrative a țării. Din- 
totdeauna, orașul nostru a fost mai dezvoltat 
decît Galațiul. Dezvoltarea fantastică de 
astăzi a Galațiului — toată .stima pentru 
gospodarii lui — s-a făcut neglijîndu-se 
orașul nostru. Astfel încît. acum ne găsim 
într-o fază de început. Din punct de vedere 
administrativ, structurile au fost definiti
vate. Nu același lucru se poate afirma din 
punct de vedere social-cultural. Lucruri 
mici care semnifică mult: la sosirea noilor 
promoții de medici în oraș se organizează 

o primire fastuoasă, aș zice, cu discursuri, 
banchet, flori. Nu același lucru se întîmplă 
cu inginerii agronomi, deși, acum, cunoașteți 
ce reprezintă ei pentru Brăila. Ce înseamnă 
asta? Nu e vorba de o discriminare între 
medici și agronomi, ci de o anumită confuzie 
și întîrziere în reînjghebarea structurilor 
tradiționale. Vechile case ale agronomului, 
învățătorului, necesare, indispensaoile intr-o 
alcătuire de sine stătătoare a unui oraș,nu 
s-au reînființat încă, pentru că se întîrzie 
clarificarea și definirea personalității ora
șului. Brăila a avut o astfel de personalitate, 
înainte de a i se adăuga una nouă, sau în 
paralel, să reluăm și să stabilizăm vechile 
tradiții.

— Ce înțelegeți prin «patriotism local»?
— Patriotismul local e atunci cînd cineva 

vrea să te combată și n-are alte argumente. 
Pentru mine înseamnă identificare cu inte
resele vitale, să le zic așa, ale locuitorilor în 
mijlocul cărora te-ai născut sau te-a adus 
viața. Această identificare nu poate fi lăsată 
numai în seama inimii, are nevoie și de exer
cițiu practic, luptăm pentru o viață mai bună 
atît la mitinguri, cît și în producția de piulițe, 
să zicem.

Brăilenii știu că peste cîteva zile vor înflori 
salcîmii.

Brăilenii știu că se construiește o nouă 
termocentrală.

Brăilenii știu că Insula Mare a Brăilei are 
trei decorații. Ordinul Muncii clasa I.

Brăilenii știu că peste puțin timp echipa 
lor de fotbal va retrograda în categoria C 
și că sala teatrului este improprie.

— Tovarășe Vlad, ați amintit la început 
ce a însemnat pentru Braila stabilirea capi
talei de regiune la Galați. în prezent, Brăila 
nu ridică aceleași pretenții ca și Galațiul 
mai demult?

— Ba da.
— Atunci?
— Cînd s-au înființat regiunile exista 

practic un singur oraș (să zicem două-trei) 
de importanță republicană. Ele trebuiau 
multiplicate, e drept, în copii mai mici. 
Pentru etapa aceea nu se putea mai mult 
și altfel. Noi regretăm că nu a fost aleasă 
Brăila pentru asta. Astăzi putem mai mult 
și centrele acestea se multiplică în și mai 
multe exemplare. Pentru viitor, documen
tele de partid prevăd o și mai mare extin
dere prin cuprinderea în acest circuit a 
înseși comunelor. Deocamdată nu putem 
să avem operă în fiecare oraș, teatru în 
fiecare comună și casă de cultură în fiecare 
sat. Intelectualii comunelor și satelor parti
cipă la viața culturală a acestora ca activiști 
sau participant direcți. Dar exigențele lor 
se ridică deasupra activității zilnice, de 
aceea e nevoie ca și centrele de județ să fie 
puternice, multilaterale, să satisfacă gusturi 
și exigențe variate. Atragerea valorilor (con
centrarea edificiilor) într-un număr limitat 
de centre de județ și de aici spre Capitală 
este, după părerea mea, un proces firesc 
și necesar, deoarece la ora actuală numai 
astfel pot beneficia de aceste valori un 
număr cît mai mare de oameni. Dacă vreți, 
concentrăm ca să diversificăm organizat.

— Tare mi-e teamă că atunci cînd capi
tala regiunii era la Galați nu judecați la fel.

— Atunci nu. Important e ce gîndesc în 
prezent. Și mai important este că mîine 
vor gîndi ca mine și cei care astăzi gîndesc 
așa cum am gîndit eu odinioară. Ne obligă 
realitatea.

Nicolae CRISTACHE

Cunosc intelectuali care, după 2—3 ani 
de țară, s-au blazat cumplit și, cu motivarea, 
să-i spunem ideologică, a «nerealizării din 
pricina exilului în rural», o țin într-un veșnic 
chef. Să-mi fie iertată brutalitatea situației 
extreme pe care am invocat-o. dar, mărturi
sesc, ea mi-a venit în minte imediat ce 
m-am hotărît să aflu secretul unui intelec
tual care — tot în condiții de țară — s-a 
realizat, împreună cu și prin colectivul pe 
care-l conduce, într-o asemenea măsură încît, 
în meseria dumnealui, e socotit un om de 
frunte al țării. Mai precis, e vorba de ingi
nerul Corneliu Mardare, director al I.A.S.- 
Miroslava din județul lași, I.A.S. care la 
sfîrșitul lunii aprilie a primit Ordinul Muncii 
clasa a ll-a pentru că a ocupat locul II pe 
țară în întrecerea anului 1972 dintre între
prinderile din agricultura de stat și silvi
cultură. Deci, cum se poate realiza un inte
lectual în condițiile nivelului rural!

— înainte de orice trebuie să vrea. Să-i 
placă meseria; să-și facă un colectiv care să-l 
înțeleagă și să-l ajute; să-și asigure o.bază 
materială; și, în general, să nu precupe
țească nimic pentru a realiza niște intenții, 
niște gînduri. Unii se lovesc 2—3 ani de 
greutăți și capitulează. E obligatoriu să fii 
ambițios. Și să molipsești și pe ceilalți. 
Cînd am venit aici, la prima discuție cu oa
menii, le-am spus că avem rezerve mate
riale și de experiență, că există condiții să ne 
clasăm «sus»: dar n-am prea fost crezut. 
Apoi, în numai doi ani—’71 și ’72 — I.A.S.-ul 
nostru a primit patru Ordine ale Muncii — 
doua clasa I și două clasa a ll-a — și acum 
oamenilor li se pare firesc să muncească 
nu numai pentru menținerea rezultatelor 
obținute, ci și pentru unele mai bune.

— E simplu să spui «trebuie să-ți faci un

învingem durerea și învățăm la seral
Predealul, autentică industrie de turism 

are și cetățenii săi proprii. Aceștia îngrijesc 
vilele și cabanele, servesc în magazine, lu
crează la gară și prin alte părți. Au căsuțele 
lor, au copii, trăiesc și ei alături de veșnicii 
lor oaspeți.

Pe Gheorghe Bucur l-am văzut stînd singur 
într-o cofetărie și privind melancolic spre 
geam. Era duminică. Z.ic: singur, azi? Răs
punde: am un băiat, dar e acasă. Nevasta 
m-a lăsat. Lucrez la Sanatoriul c limateric de 
nevroze de aici. Tipul care mi-a luat-o a 
fost internat la noi. Ea, nevastă-mea, era 
mai mică decît mine cu 8 ani, iar el avea 9 ani 
mai mult decît mine. Cred că sînt acum la 
Deva.

îl rog să servească o țigară dar refuză: m-a 
lăsat ea nevasta, dar și eu am lăsat fumatul!

Pauză. Continuă: ca poziție geografică, 
Predealul e frumos: iarna splendid, vara, 
nici nu mai vorbesc. Pîinea e bună, coaptă la 
vatră,cum spune românul nostru. îl întreb 
cum i se pare Bucureștiul. Rîde... «Aș vorbi 
la superlativ dar nu știu cum. Am fecut o 
fugă acum o lună și am rămas uimit. Diferență 
mare. îmi pare rău că n-am apucat să văd 
«Intercontinentalul». Trebuia să mă întorc 
repede înapoi că eram de serviciu. Stînd la 
coadă la bilete în Gara de Nord am auzit una 
bună. Un tovarăș din spate îl întreabă pe un 
țăran din față: «De unde ești neică?» El: «De 
aici in spatele gării la 500 de kilometri». 
Bună, nu?»

Apoi se scuză: plec, mă așteaptă băiatul.
Sub influența discuției cu el, prima între

colectiv care să fie alături de ambițiile tale», 
însă cum Dumnezeu se face lucrul ăsta 
practic?

— M-a ajutat o convingere. Aceea că un 
conducător trebuie să fie recunoscut de jos 
în sus; pe baza cunoștințelor și a omeniei 
sale. Am promovat principiul acesta: să fie 
șefi doar oamenii pricepuți să dea soluții. 
Iar pe oamenii cu idei noi îi încurajăm 
moral și-i stimulăm material. în general, cel 
care muncește — și în cadrul unei agricul
turi intensive,este zdravăn de lucru — iese 
bine și mulțumit. Avem acum un colectiv 
bun, devotat, responsabil, care nu mâi 
trebuie dădăcit.

— Faptul că munciți la țară vă ține departe 
de noutățile meseriei ?

— Campaniile la noi se țin din una în alta, 
dar nu ne putem îngădui să neglijăm învă
țarea lucrurilor noi. Ceea ce ne preocupă 
azi e finețea tehnică, finețea profesională. 
Un salariat de-al nostru trebuie să producă 
mîncare pentru cît mai multe zeci de oameni. 
Și să știți că avem posibilități. Mi-e ciudă că 
trimitem oameni la specializare în străină
tate, pe dolari, la ferme în care se obțin 
de la o vacă 6 000 litri de lapte; în timp ce 
noi, aici,în România, la ferma din Rebricea, 
am obținut pe primele patru luni o medie 
de 2137 litri.

— Ce și cît v-au costat personal toate 
aceste succese?

— M-am îmbolnăvit de hepatită, dar asta 
n-o scrieți pentru că nu-mi place să mă 
plîng. De optsprezece ani nu știu de cîte ori 
m-am dus acasă mai devreme de ora șapte 
seara.

I. NICOLAE

bare pusă Anei Pantea — informatoare la 
gară — s-a referit la dragostea în Predeal. 
Surprinsă și oarecum jenată îmi spune că nu 
știe. Totuși, insist, la 25 de ani aveți, nu-i așa 
un prieten, o perspectivă.

Nu, nu are,pentru că este la seral într-a 
zecea. Cu ani în urmă i-a murit tatăl și a 
fost nevoită să intre în serviciu. Dar nu se 
lasă, vrea să învețe. Chiar acum are de 
făcut rezumate la română. Duiliu Zamfi- 
rescu, afirmă Ana Pantea, are de fapt două 
cărți, dar nici una nu-mi place. Mai degrabă 
îmi place «Mersul trenurilor» de care am 
nevoie în meseria mea. Știți, cînd m-am 
angajat la gară am avut termen de acomo
dare o lună și a fost greu. Mă întrebau călă
torii de legături și neștiind pe dinafară 
fugeam la cei bătrîni. Acum ei săracii au 
cam început să uite «Mersul trenurilor» și îi 
ajut eu. Să revenim la treburile școlare, 
îi place Ionel Teodoreanu pentru că pe 
măsură ce-l citește devine tot mai bun. 
îi place Teodor Mazilu care pune pe seama 
oamenilor așa niște trăsături ca într-o fabulă.

Și viața în Predeal țum e? E bună, dar nu 
prea găsești cartofi și «el.cartoful, e de mult 
originar din America», l-am mulțumit și i-am 
urat să termine cu bine liceul. Cum spu
neam, în Predeal există și localnici. Muncesc 
și trăiesc, și uite, aerul tare, morala lor 
«provincială» ca și alte lucruri îi ajută să 
învingă dureri mai mult sau mai puțin ine
rente, să se îngrijească de copii și să învețe 
la seral. Să trăiască demn, adică.

Eugen SECELEANU

m-a ajutat o convingere orașul copșa mică nu există
Mă înțeleg, îi înțeleg. Mi-am propus să stau aici, cît voi fi util. Cel mai bine te realizezi intr-o 
întreprindere productivă — fie ca-i la Dagîța, ori Laza, ori Miroslava» — inginerul Corneliu 
Mardare.

Se știe prea bine: Copșa Mică reprezintă 
o situație-limită, în România de azi.

în spatele uzinelor Copșa Mică se ascunde 
orașul Copșa Mică. Șase mii de locuitori, 
cîteva străzi de-a lungul malului stîng al 
Tîrnavei Mari. Decorul: dealuri sterpe, nă
ruite, cîțiva copaci firavi, cu trunchiurile și 
frunzele negre, un praf dens și persistent 
pe care-l simți numaidecît în dinți, în ochi. 
Voiam să scriu nu despre poluarea Copșei 
Mici, ci despre orașul Copșa Mică. Despre 
viața sa. Chiar am și întrebat: care este 
viața Copșei Mici?

Am fost privit cu ironie și mi s-a răspuns 
peste tot cam așa:

— Copșa Mică nu este un oraș, Copșa Mică 
este o uzină, adică mai multe uzine mari, și 
atît.

— Bine, am ripostat, dar aici locuiesc 

circa 6 000 de oameni.
— Bine-zis, locuiesc. Atîta doar. Locu

iesc.
Și am revenit, vrînd-nevrînd, la fumul 

negru care copleșește așezarea, dîndu-i 
un aer de tristețe, poate unic în țară. Bioxid 
de sulf și plumb, negru de fum, izbucnind în 
valuri. Nu sînt nici naiv, nici sentimental. 
Mi-am spus că decorul sumbru poate ascunde 
o viață bine închegată, trepidantă chiar. Nu 
este așa. Precum dealurile sterpe din jur, pe 
care nu mai rodește nici vița-de-vie, viața 

socială, culturală a Copșei Mici este, practic, 
inexistentă. Aceasta este realitatea. Din 
uzină oamenii nimeresc direct acasă unde se 
schimbă, mănîncă, privesc la televizor. Cei ce 
nu au familie, adică tinerii, umplu unicul 
restaurant din centrul așezării (evit să 
scriu oraș). Există un singur cinematograf
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unde rulează două filme pe săptămînă. 
Există și o casă de cultură, dar este evitată, 
fiind amplasată în incinta Uzinei metalur
gice. M-a mai frapat ceva: nimeni, deși era o 
după-amiază caldă, aproape de vară, și 
destul de multă agitație pe strada principală, 
nu purta cămașă albă. Mi s-a explicat: «Nu 
merită, praful și fumul ți-o înnegresc în 
cîteva minute, așa că...»

Cîndva s-a propus, nici mai mult, nici mai 
puțin, dezafectarea Copșei Mici. Locuitorii 
să fie mutați la Mediaș, la 12 kilometri 
distanță, unde să li se asigure locuințe 
corespunzătoare. Să rămînă pe loc doar 
uzinele. Soluția a fost pe bună dreptate 
socotită nejustificată. Sînt oameni care de 
zeci de ani locuiesc în Copșa Mică, s-au legat 
— oricît de incredibil ar părea— de locali
tate, de micul petic de grădină din fața casei 
care, cu oricîtă rîvnă ar fi lucrat, nu poate 
naște decît cîteva firave legume. Atunci? 
Soluția există, depinde cu cîtă consecvență 
și curaj va fi transpusă în viață: înzestrarea 
Uzinei metalurgice de metale neferoase și a 
Carbosin-ului cu filtre și stații de epurare de 
maximă eficiență. Care să limpezească apele 
Tîrnavei Mari și aerul veșnic sumbru al Mihai HETCO

Smogul sau drama Copșei Mici.

Singurul lăcaș de întîlnire a tinerilor in centrul Copșei Mici: circiuma .

Copșei Mici și care, în cîțiva ani, să permită 
ca pe dealurile din jur să rodească iară meri și 
cireși. Oricît de costisitoare ar fi aceste 
instalații, ele trebuie să intre în funcțiune cît 
mai curînd posibil. Atunci va renaște și viața 
Copșei Mici. Atunci tinerii — și sînt în 
prezent nu mai puțin de 2 500 doar la școala 
medie tehnică de chimie și la liceul de cultură 
generală — se vor putea plimba prin parcul 
orașului, vor putea culege poame din copacii 
care acum doar înfloresc, dar nu fac fructe, 
sau vor înota în Tîrnavă care, cel puțin 
acum, în dreptul orașului, aduce mai mult a 
canal de scurgere.

L-am cunoscut pe vicepreședintele con
siliului popular Copșa Mică, Dionisie Fu lop. 
La toate întrebările mele a răspuns cu 
o dezarmantă ridicare din umeri: viață 
culturală, turnee artistice? «N-avem așa 
ceva, ne ocolesc ». Parc sportiv, bază spor
tivă? «Un teren de fotbal, atît. Și acela 
nefolosit. Tinerii noștri preferă să meargă să 
facă sport ori să se distreze la Mediaș. 
Rămîn la Copșa Mică doar familiștii și 
bătrînii». La întreprinderea din Copșa Mică 
se cîștigă bani frumoși. Copșa Mică este o 
localitate bine aprovizionată cu produse de 
larg consum. Dar Copșa Mică încă nu este un 
oraș. Dar trebuie să fie!

In efortul general al țării, astăzi problema 
Copșei Mici e pe deplin rezolvabilă. Legea 
pentru protejarea mediului ambiant dă spe 
ranțe justificate locuitorilor de aci. Trebuie 
însă să se acționeze prompt, curajos,în spi
ritul acestei legi menite să apere valorile 
supreme ale societății noastre: oamenii'

Un rîu mort, o vegetație distrusă, dealuri erodate sau efectele poluării la Copșa Mică.

originala nuntă: lugoj-reșița!

Călătoresc cu trenul — o cursă locală — 
către Lugoj împreună cu judecătorul Horia 
Vasilescu din Caransebeș. Cîțiva navetiști 
moțăie pe banchete, două precupețe își 
împărtășesc cu voce tare diverse păreri. în 
dreptul stației Tapia trenul pilotează, se fac 
lucrări de terasament, observ mai multe 
femei dînd cu tîrnăcopul. Horia devine re
voltat dintr-o dată: «Oare de ce se anga
jează femei la munci atît de grele!! Există 
atîtea crescătorii de păsări, să dea acolo de 
mîncare, este funcția femeii asta sau orice 
altceva, mă rog — dar de ce femei mun
cind la terasament și bărbați zăcînd încă de 
dimineață prin birouri?!»...

Cu puțin mai înainte, aflînd scopul depla
sării mele, îmi mărturisise sincer, deschis: 
«Să știi, mie mi se pare că în .provincie se 
muncește mai mult decit în Capitală!». E 
părerea omului, înclin să cred și eu același 
lucru, așadar nu am de ce îl contrazice, 
«In provincie!» Oare ce înseamnă asta de 
fapt?! Cădem repede de acord că există, 
în mare, două interpretări: una este aceea 
ce denumește un mediu, un loc, hai să îi 
zicem mai izolat, mai înapoiat economic; 
și a doua versiune ar fi aceea că provincie 
înseamnă totul in afara Bucureștiului. (în 
acest fel iată că și Timișoara, și Clujul, și 
Craiova s-ar încadra în această zonă teo
retică.)

Deocamdată însă încerc să descopăr me
canismul interior, intim, al realităților de 
aici; mă interesează mai mult psihologia 
oamenilor. îmi amintesc cîteva replici ale 
judecătorului Vasilescu, le transcriu întoc
mai, cred că au un parfum aparte — oferă 
o mai bună înțelegere a modului de a viețui 
și gîndi lucrurile decît zece comentarii 
unul peste altul:

«în București, oamenii stau cot la cot 

numai la coadă, aici la noi, în provincie, 
oamenii stau cot la cot chiar dacă nu se 
văd!»

«...îți dai seama că noi avem o singură 
librărie? Că aici așteptăm o carte de Marin 
Preda!! La «Ambasador», la «Scala» oame
nii fac coadă la cărți polițiste...! Pentru noi, 
caransebeșenii, librăria este o deltă, și nu 
un ștrand unde se vinde înghețată Polar».

«în străinătate Caransebeșul este com
parat cu Grenoble!,așa spun turiștii care 
au fost pe aici și scriu oamenii de artă!...»

Am ajuns în Lugoj, coborîm, judecătorul- 
scriitor Vasilescu ține să mai adauge în 
sfîrșit:

— Noi sîntem poate teribil de demodați, 
poate da... dar știi:'așteptăm mugurii!...

«Așe, ace, nasturi, gogoși, langoși» — ne 
ia în primire o firmă imensă, multiplă, încă 
de la intrarea în oraș. Zîmbesc, apoi izbuc
nesc în rîs de-a dreptul, căci alături, a doua 
ne informează vizibil ți prompt că «Aici se 
face ONDULAȚIE cu APĂ și FIER!»

...Nu-i nimic, trece și asta, scopul venirii 
mele aici este cu totul altul. Două treimi 
din populația orașului o reprezintă femeile. 
Băieții sînt «protejați» în Lugoj (probabil 
din pricina asta se constată o serie de per
manente fluctuații ale tinerilor de la locul 
de muncă!).

Prim-secretara municipiului U.T.C. Lugoj, 
Teodora Naghy Ghinea, împreună cu Ion 
Jurca, secretar cu problemele de propa
gandă, îmi înfățișează succint un tablou viu 
colorat al situației «ciudate» care se men
ține aici: într-adevăr, Lugojul duce lipsă de 
băieți. în schimb, Reșița nu are fete! Din-

Horia PĂTRAȘ CU

(Continuare in pag. 27)



trebuie să știm să obținem 
tot ceea ce ne dă dreptul 
să avem munca noastră

realizat. Față de Tîrgoviștea de acum 2 ani 
cel de azi e pe alocuri de nerecunoscut. 
Numai că nu e bine să persistăm în greșeala 
de a ne compara numai cu noi înșine. Sigur, 
față de noi cei de acum doi ani putem fi de 
300% mai bine dar în comparație cu alte 
orașe ale țării, sau în absolut, poate nu 
reprezentăm încă mare lucru. Sigur, e bine 
să te autodepășești dar mai profitabil este 
să-i depășești pe alții,și anume pe cei mai 
buni. Munca noastră aici este foarte dură și 
nu știu dacă o să am timp să mă întreb la 
sfîrșitul acestui cincinal sau al celuilalt: 
«Am fost eu în cincinalul acesta la teatru?» 
Dacă nu apucăm să mai mergem la un spec
tacol mi se pare obligatoriu să ne bucurăm 
de alte lucruri. Este inadmisibil ca după ce 
aduc de la Arad pe cel mai bun proiectant 
de strunguri din țară să nu i se poată da o 
locuință. După cîteva luni, omul a plecat și 
cei în pierdere sîntem noi. O uzină ca a 

noastră nu se pune pe picioare de azi pe 
mîine și cu orice fel de oameni. E nevoie 
de un nucleu de cadre cu experiență, de 
oameni care știu ce e un strung pentru că 
au făcut cîteva mii. Cînd ești mic visezi să-ți 
crească mustață dar nu-ți crește orice ai 
face. îți crește la timpul potrivit. Noi sîntem 
o categorie de oameni care efectiv trăim 
un anumit timp pentru rezolvarea unei 
probleme. Dar la asemenea sarcini avem 
nevoie și de satisfacții. Eu vă spun sincer, o a 
două experiență la Tîrgoviște nu aș mai 
face-o,oricine mi-ar cere-o. Este inadmisibil 
ca în situația în care am nevoie de a lua 
legătura urgent cu Bucureștiul să aștept 
la telefon patru ore! Condiția de provincie, 
în sensul ei peiorativ, depreciativ și-a creat-o 
provincia însăși. Trebuie să știm să obținem

Dorin TUDORAN
(Continuare in pag. 27)

Fotografiile acestui grupaj de materiale din cele șase pagini au 
fost realizate de R. CO N STAN TIN ESC U, E. GHERA, V. MOL
DOVAN, I. PREDOȘANU, S. STEINER.

Cetate cu contribuții fundamentale în 
istoria țării, Tîrgoviște a suportat greu 
retragerea învestiturii de capitală a Țării 
Românești. Au venit ani în care tîrgo- 
viștenii au trăit mai mult în umbra înșelă
toare a strălucitelor fapte de odinioară decît 
din lumina faptelor vieții lor de zi cu zi. 
Fosta capitală a devenit lent și pe neobser
vate un tîrgușor ca multe altele. Deși au 
cîntat-o, poeții n-au putut s-o ajute. A te 
emoționa în fața ruinelor istorice înseamnă 
prea puțin pentru un oraș care-și suportă 
cu dificultate propria istorie.

Astăzi, tîrgoviștenii trăiesc o emoție ca- 
re-i apropie de înaintașii lor. Emoția ctito
riilor. Marea platformă industrială a ora
șului, în care se vor investi aproape 14 
miliarde lei, schimbă din mers ritmul de 
viață al tihnitei Tîrgoviști. Și această emo
ție este una permanentă. O simți pe stra
da răscolită de sistematizări, în noul com
plex comercial «Mondial», în autobuzele 
arhipline. Oamenii sînt agitați și ta orice 
oră mai au încă multe, foarte multe de 
făcut. Unii sînt pripiți, alții sînt într-o alertă 
mai «controlată», dar toată lumea simte că 
de azi pe mîine în oraș, în județ, dispar 
și apar construcții, străzi, stări de lucruri.

Bucuria realizărilor nu este una euforică. 
Nici nu poate fi așa, căci problemele, neca
zurile fiecărei zile țin dreaptă cumpăna 
atenției. Așadar, Tîrgoviște încearcă să se 
reacomodeze cu statutul unui oraș inundat 
de viață, adică de fapte de primă mărime. 
Colindînd orașul, încercînd să-i iau, cum se 
spune, pulsul,am întîlnit oameni de diverse 
profesiuni. Scurtele convorbiri cu unul sau 
cu altul dintre ei m-au făcut să înțeleg că 
despre Tîrgoviște de astăzi pot afla foarte 
multg lucruri, dacă voi reuși să strîng cîțiva 
oameni ai orașului, oameni ai principalelor 
sectoare de activitate ale capitalei dîmbo- 
vițene. Cu sprijinul tovarășului Marin Iliescu," 
directorul cabinetului județean de partid, 
am reușit să-i fac să se întîlnească pe cîțiva 
dintre oamenii Tîrgoviștei de azi. Oameni 
ai faptei, dar și oameni ai dialogului. Nu 
am făcut altceva decît să le mulțumesc 
pentru acceptarea mea la această discu
ție și să .notez elementele care mi s-au 
părut mai definitorii pentru starea de spirit 

a multiplului dialog.
Dorin Tudoran — V-aș propune ca în 

discuția noastră să avem în vedere condiția 
provinciei, statutul orașului mai mic sau mai 
mare, dar al orașului de provincie.

fon Păunescu, tehnician la întreprinderea 
de strunguri «SARO» din Tîrgoviște — 
Un lucru este foarte sigur: fie că lucrezi în 
București, fie la Cluj, Vaslui ori Tîrgoviște 
eforturile care ne sînt cerute sînt la fel de 
mari. Ba, poate că în cazul Tîrgoviștei 
sîntem obligați să depunem eforturi mai 
mari decît în mod obișnuit. De aceea nu 
înțelegem, nu putem fi de acord ca tot ceea 
ce ține de condițiile noastre de viață să fie 
sub nivelul altor orașe mai mari. La obligații 
egale de muncă, pretindem condiții de viață 
cel puțin asemănătoare. De ce locuințele 
în care stăm, noile blocuri, să fie de o atît 
de modestă calitate? De ce să nu putem găsi 
în Tîrgoviște o umbrelă, 6 stofă de calitate? 
De ce să mă duc în alt oraș pentru a cumpăra 
un pantof ca lumea și adăugind costul bile
tului de tren să dau mai mult pe o pereche 
de pantofi decît cetățeanul Bucureștiului, 
Clujului, lașului?

Haralambie Păunescu, directorulDirecției 
comerciale a județului Dîmbovița — Dum
neavoastră bateți monedă pe o situație 

mai veche. Uitați că noi am mers aici pe 
preluarea magazinelor unor vechi negustori. 
E drept că repartițiile pe fond de marfă 
pentru județul nostru sînt încă necorespun
zătoare dar situația nu se prezintă așa cum 
ați încercat dumneavoastră s-o arătați. Dacă 
nu se găsesc pantofi pentru copii la Tîrgo
viște, nu se găsesc nici în București.

Aurel Bălan, inginer, șeful serviciului or
ganizarea producției la întreprinderea de 
utilaj petrolier Tîrgoviște — Vă contrazic. 
Eu am fost săptămîna trecută la București 
și am cumpărat pantofi pentru copii.

Ion Păunescu — Și apoi să nu uităm că, 
de pildă, la noi la «SARO» lucrează oameni 
veniți din 28 de județe. Mulți vin din orașe 
bine aprovizionate și au prilejul să facă o 
comparație care ne dezavantajează în mod 
net.

Haralambie Păunescu — Supermagazinul 
«Mondial» a fost apreciat foarte bine de 
tovarășul ministru adjunct Cazan și de 
tovarășul director general Grosman. Ni 
s-a spus că nu există în Capitală vreun 
magazin cu un așa bun sector de_confecții.

Gavril Mureșan, inginer șef la întreprin
derea de strunguri «SARO» Tîrgoviște — 
Știu și eu? Oricum, nu fiți chiar așa liniștit. 
Nu uitați că la «Mondial» lipsește un plafon 
care să despartă sectorul de mezeluri de la 
parter de sectorul textile de la etaj. Știți 
bine că lipsa unui sistem de ventilație face 
aerul din «Mondial» greu respirabil.

Aurel Bălan — Și celelalte magazine sînt 
la fel de «comprimate». Nu s-a avut 
în vedere fluxul, în continuă creștere, al 
consumatorilor. La spațiu mic ar fi mai bine 
să mergem pe specializare. Am fost de curînd 
la Vaslui și am rămas impresionat. Se vede o 
idee arhitectonică, o preocupare pentru 
o cît mai eficientă și estetică punere în va
loare a datelor naturale. în Tîrgoviște nu 
se poate vorbi deocamdată de așa ceva.

Mihail lurcu, economist la întreprinderea 
de utilaj petrolier Tîrgoviște — Ceea ce ar 
trebui să ne preocupe în mod deosebit pe 
noi,provincialii din Țîrgoviște»este dreapta 
considerare a raportului dintre necesitate 
și posibilitate, dintre cerințe și rezolvarea 
lor. lată, de pildă, ne ocupăm de siste
matizarea, urbanizarea satelor dar nu 
avem încă un plan ferm și acceptat ori 
acceptabil de sistematizare a Tîrgoviștei I 
S-a construit mult în Tîrgoviște.dar la mare 
întîmplare. Parcă a scos cineva totul dintr-un 
buzunar și a aruncat la întîmplare construc
țiile. Acesta nu poate constitui un mod de a 
gîndi amplasarea. Pe de altă parte, satisfa
cerea unor minime nevoi social-culturale 
nu este realizabilă. Nu se poate vorbi despre 
o viață culturală avînd doar două cinemato
grafe care trebuiau de mult* demolate sau 
organizînd la nesfîrșit numai seri de dans 
la care nu mai vine aproape nimeni. Unde 
sînt serile literare, simpozioanele, conferin
țele? Unde sînt turneele echipelor de teatru 
din București? Unde și care este locul vieții 
muzicale în orașul nostru ?

Marin Iliescu, directorul cabinetului ju
dețean de partid — Nu uitați că noi am por
nit de la un nivel foarte scăzut și că nivelul 
culturii muzicale, de pildă, la noi este foarte 
redus. Cînd au fost diverse trupe de teatru 
ori orchestre în turneu la noi, sălile erau 
aproape goale. Oricum, cred că azi sîntem 
pe un drum bun. Față de stadiul în care ne 
aflam în urmă cu cîțiva ani lucrurile sînt 
într-o certă îmbunătățire.

Gavril Mureșan — Sînt de 2 ani în Tîrgo
viște și nu pot să neg lucrurile care s-au



rupți din soare
Daca vreodată i s-ar ingadui Soarelui șa-și aleagă reședința permanentă 

cu siguranță el ar opta pentru plaiurile Muscelului.
Și ar poposi mai intii pe crestele Pietrei Craiului, și-ar spăla fața în 

apele de cristal ale Iezerului, ar cobori prin Posada și apoi s-ar lăsa condus 
de Argeșel prin frumoasele muscele.

După ce la Nămăești ar aduce un omagiu lui Pîrvu Mutu, Ion Negulici 
și George Topirceanu, va înconjura dealul Mățăului, livezile cu mere de aur 
de la Bilcești, Lerești, Valea Mare și Suslănești și va zăbovi la Boteni să 
afle taina celor ce au hotărît să promoveze ca deviză de viață hărnicia, cinstea, 
onoarea și demnitatea comunistă.

în drumul său va da binețe celor din Hirtiești și de aici va fi dus pe brațe 
de copiii din Vulturești-Birzești.

Am avut fericirea să-i văd cum se pregătesc.
în fiecare dimineață străbat codrul pe urmele cerbilor pînă la fagul lui 

Radu Anghel și din poiana haiducilor în murmurul zorilor așteaptă intîlnirea 
cu soarele.

Liniște, 
tăceți frunze, 
și voi fire de iarbă, 
să cinte privighetorile, 
opriți umbrele 
acum este clipa, 
cind putem prinde firul luminii.
Soarele se înalță ca un Făt~Frumos cu briu de curcubeu.
Aud întrebarea.
— Copii, aveți toți cite o rază de soare?
— Da a a...
— Coborîți razele în florile de rouă și spuneți-mi ce vedeți.
Și copiii au tăcut. Atunci am simțit că au intrat intr-o lume de basm. 
Mi-ar trebui nopțM Șeherezadei să vă pot spune tot ceea ce am văzut 

și auzit, tot ceea ce cu sufletul în emoție am trăit.
Un fiu al Soarelui auzind șoaptele profesorului Mărgescu s-a trezit 

că din fiecare deget ii răsare cite un om, apoi din fiecare celulă a corpului său 
creșteau oameni.

Ce poate să fie?
Este drumul pe care-l cunoaștem, rd l-a arătat tovarășul Ceaușescu. 
Unde duce?
Spre omenie.

4 mai 1973 Gheorghe NĂSTASE

«Compoziție»
de Bombonica Dragomir (12 ani), 
Vulturești.

«Descătușare» k 

de Lorena Brînzea (9 ani), r 
Bîrzești.
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«în cosmos»
de Titi Crasandă (13 ani), 
Vulturești. ARTIȘTII
DIN VULTUREȘTI 
SI DIN BÎRZESTI k

^«în poarta casei mele»
de Elena Mateescu (12 ani), 
Birzești.



ARTIȘTII 
DIN VULTUREȘTI 
SI DIN BÎRZEȘTI

|ară «miracolul de la Vulturești» foto
grafiat agfa-color și găzduit în pa
ginile revistei noastre. Iată aici, nu
merotate 1, 2, 4, 6 și semnate — Speranța, 

Bombonica, Parmena, Dan, ba chiar și Titi 
— momentele de vis, și de joacă, și de năs
cocire, și de complicitate cu culoarea a 
unor copii cărora li s-a spus — oricît ne-am 
teme de cuvintele mari și definitive — copii 
geniali. Nu știu dacă sînt geniali. Știu că 
au răspuns așa la niște întrebări: «Ud dese
nați ce vedeți?» «Mdaaa...» «Dar dinele 
ăsta cu aripi?» «Ciine cu aripi nu există, da’ 
ăsta zboară fiindcă vreau eu». \«$i trei son 
in loc de unul există fiindcă vrei tu?» «Nu. 
Trei sori există de-adevărat. Aici, la Vultu
rești, ard trei sori...»

Acesta este, de fapt, miracolul. La Vultu
rești, în satul acesta argeșean, care miroase 
toamna de te-mbată a prună și a pădure de 
culoarea mierii arse, aici, la Vulturești, 
niște copii de țărani au descoperit că, dacă 
ei vor, pot arde cu adevărat trei sori pe ceru! 
caietului de desen, și florile pot căpăta ca
pete de copii și capetele de copii pot zbura 
vesele, ca niște baloane galbene, iar cos
mosul poate semăna cu ograda casei, cînd, 
pe-nserate, plopul ia culoarea castanei coap

te iar cîinele zboară spre lună, după dori. 
Șaptezed și șapte de copii din Vulturești, 
de copii ca toți copiii — băieții tunși chilug, 
fetele cu cordeluță obligatorie în cap — au 
aflat ce-nseamnă visul și voluptatea tran
scrierii Itri cu pensula în mînă și au mai des
coperit că a crea înseamnă a te regăsi pe tine 
însuți, atund cînd mintea o pornește razna 
spre soare și ochiul se oprește, responsabil, 
în grădina casei.

Aceasta e, de fapt, minunea. Un învățător 
care n-a pus, d, mîna, niciodată pe pensulă, 
Ion Mărgescu, a reușit să trezească în 
șaptezed și șapte de copii gustul nebun de 
a vedea lumea prin ochelarii năstrușnid 
ai fanteziei, gustul de a prinde în horă sorii, 
și gardurile satului, și rachetele, și «verișoa- 
rele mele», de a vedea soarele ca un moș cu 
mustăți din aripi de înger și cu bucle din 
capete de clovni. Cei, mai întîi 5 apoi 35, 
apoi întreaga clasă, apoi TI de copii, lăsați 
să deseneze cum îi taie capul și cum îi duce 
mîna, și cărora învățătorul le dtea în acest 
timp povești și versuri populare, ca să le 
stîmească inspirație, cd șaptezed și șapte 
de copii s-au lansat în joacă pe drumurile 
arta și ale gloriei. După d, s-au pornit să 
deseneze minunății și copiii din satul înve

cinat, Bîrzești. Arta te contaminează. Fan
tezia se propagă. Au urmat premiile. Premii 
pe țară. Premii internaționale — la Sofia, 
la Moscova, la Cairo, la Leningrad. La 
concursul organizat de UNICEF, șapte 
premii acordate vultureștenilor. «Mie îmi 
place să desenez că am luat un ceas premiu, 
și mă cunosc toate țările. Eu și noaptea mă 
gîndesc la culori. Pe mine mă cheamă Con- 
stantinescu M. Ion și sînt bucuros».

Cd dintîi premiu l-a căpătat însă Vasilica 
Bologa. Cînd a văzut că toată clasa dese
nează, fetița a plîns că vrea și ea. Vrea cu 
orice preț. Vrea neapărat. Dar Vasilica 
avusese poliomielită și nu putea umbla. Nu 
putea ține pensula în mînă. A băgat degetul 
în culoare și a lucrat cu degetul direct pe 
hîrtie. O lucrare, cind lucrări, douăzed de 
lucrări. A adus școlii, cum spuneam, primul 
premiu internațional...

Chiar și cel mai stăpînit condd, cd care 
are oroare de asociațiile patetice și de sim
bolistica forțată, tot se vede împins a des
coperi în acest nume — Vulturești — o me
taforă. Ce s-o fi întîmplat în acest colț de 
pămînt argeșean de l-au botezat oamenii 
cu numele păsării cela mai semețe și cu 
zborul cd mai cutezător, ce s-o fi întîmplat 

de a izbucnit tocmai aid o asemenea jerbă 
de talente nu știu, și poate nimeni nu va 
reuși să explice minunea vreodată. Dacă o 
ții de minune. Dar dacă înțelegi întîmplarea 
aceasta simplu și adevărat, așa cum s-a 
petrecut aievea, dacă-ți povestești simplu 
că într-o zi un învățător de țară a cumpărat 
niște acuarele și i-a adunat pe copii, și i-a 
pus să deseneze ce vor d și cum vor ei, iar 
d le-a dtit «Pe-un pidor de plai, pe-o gură 
de rai...», atund nu mai e nimic de explicat. 
Totul e de înțeles.

Copiii de la Vulturești au expus în Bucu
rești. Întîi, la sala Kalinderu, acolo unde 
de obicd își arată harul studenții ce mai au 
un an-doi pînă să fie unși artiști cu patalama 
în buzunar. Apoi, au expus la librăria «Viața 
românească», atund cînd poetul Alexandru 
Lungu și-a lansat volumul de versuri, ilus
trat de ei, de micii pictori naivi din Vultu
rești.

Aici, în librărie, am văzut imaginea pe 
care și-o fac copiii aceștia asupra poetului, 
asupra artistului în general. Trd din d au 
colaborat la realizarea portretului lui Ale
xandru Lungu, și nu contează că nu seamănă 
cu poetul, de fapt nid nu interesează treaba 
aceasta. Dar toți trd, și Zenaida Popa, și 
Doina Florea, și Costin Oancea au ajuns la 
concluzia că poetul e un fd de personaj 
fantastic, un fd de vrăjitor care și-a coborit 
ochelarii cu dioptrii de pe nas și-i ține în 
mînă, în timp ce în jurul capului Iții zboară 
fluturi, și broaște, și clovni, iar pe la urechi 
și pe umeri alunecă șerpi prdungi și colorați, 
șerpii cu venin otrăvitor și binefăcător în 
același timp. Șerpii poeziei, șerpii înțelep
ciunii, pe care nu-i poți stăpîni dedt dacă 
ai fost sortit să îmblînzești și să dnți viața, 
oamenii și șerpii. Copiii din Vulturești au 
această putere de vrajă...

Sanda FAUR

La Vulturești, La Bîrzești.
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«Compoziție de primăvară» 
de Speranța Ivașcu (14 ani), 
Vulturești.

«Glastră»
de Doina Florea (15 ani), 
Vulturești.

«Verișoarele mele»
de Parmena Ivașcu (12 ani), 
Vulturești.

«Surorile»
1 de Bombonica Dragomir (12 ani), 

Vulturești.
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ITINERAREvărs REVOLUȚIONARE

Moșia lui Costache Negri de la Mînjina 
a devenit în anii premergători revoluției 
locul de pelerinaj al tinerilor pașoptiști 
din Moldova și Țara Românească Gazda de la Mînjina, Costache Negri, «iubit de toți 

pentru înțelepciunea sa dreaptă, pentru blîndețea și 
caracterul său».

M înjina, nume cu profundă semnificație 
în inimile celor care au luptat pentru 
înfăptuirea României moderne, păs

trează și astăzi rezonanțe puternice cînd în
cercăm să reînviem un moment din istoria 
atît de frămîntată și de eroică a anului 1848.

Moșie a lui Costache Negri, situată la 50 de 
kilometri de Galați, ea avea să devină în anii 
premergători revoluției loc de pelerinaj al 
tinerilor pașoptiști din Moldova și Țara Ro
mânească. Aici se poate spune că s-a pus la 
cale soarta Moldovei și s-a făurit viitorul 
țării.

PROGRAMUL ACȚIUNILOR 
VIITOARE

Prilejul întrunirilor era banal: sărbători
rea zilei onomastice a lui Costache Negri și 
a surorii sale Elena, la 21 mai, de Sfinții 
Constantin și Elena. Pentru a nu se trăda 
vreo altă preocupare se organizau petreceri 
ce durau cîte trei-patru zile la unul dintre 
cei mai ospitalieri moldoveni, recunoscut 
«ca decanul tinerimii și chemat de atunci 
și pînă astăzi cu denumirea drăgălașă și res
pectată de Moș Costache, sau cu aceea, mult 
mai caracteristică, de Uncheșul» — arată 
V. Alecsandri. Iar C.N. Filipescu, într-o scri
soare către Ion Ghica, vorbind despre faima 
amfitrionului, scria: «Cunoști pă Negri și 
poți judeca dacă este în putința unui adevă
rat rumân să-l cunoască fără Să-l iubească, 
să treacă pe la dînsul fără să poposească». 
Evocînd zilele din’ mai 1845, poetul moldo
vean amintea de acele faimoase hore ce se 
încingeau în bătătură și în care intrau «mînă 
în mînă alături de cavaleri și damele saloa
nelor din ambele capitale», de «Costăchiță 
Filipescu ce ducea hora cu pornirea voini
cească a unui fecior de munte», în timp ce 
Alecu Russo «ațîța glumele româncelor cu 
spiritul său șăgalnic», iar N. Bălcescu «cu
prins de entuziasm la privirea flăcăilor ce 
dănțuiau cu pletele în vînt zicea ,>O mîndră 
oaste va avea România cînd i-ar veni rîndul 
în lume“».

in realitate, aici se dezbătea în comun pro-

IASI

gramul acțiunilor viitoare. In timp ce Vasile 
Alecsandri citea cucoanelor în grădină din 
poeziile sale, în salonul cel mare din conac 
se discutau probleme ce însuflețeau la acea 
vreme pe toți românii. In toiul unor astfel 
de convorbiri, Mihail Kogălniceanu a dat 
dreptate lui N. Bălcescu care arătase în 
studiul său «Despre starea sotială a muncito
rilor plugari în Principatele Române în de
osebite timpuri» că atîta vreme cît nu se 
va îmbunătăți soarta milioanelor de clăcași 
prin eliberarea și împroprietărirea lor, prin
cipatele nu vor putea să devină puternice 
chiar dacă s-ar uni. Această revendicare avea 
să fie înscrisă cîțiva ani mai tîrziu în articolul 
13 al Proclamației de la Islaz.

Aici, la Mînjina, s-au legat și cimentat 
prietenii ce aveau la bază idealuri comune 
— prietenia dintre Mihail Kogălniceanu și 
membrii «Frăției», Nicolae Bălcescu și Ion 
Ghica; dintre Vasile Alecsandri și Costache 
Negri. Aici s-au cunoscut tînărul agronom 
moldovean Ion Ionescu de la Brad și Nicolae 
Bălcescu, discutînd spinoasa problemă a ță
rănimii române. Chemarea «Vino la Mîn
jina» a fost ani de-a rîndul apelul intelectua
lității progresiste românești pînă la izbuc
nirea revoluției ce avea să marcheze un 
început de epocă nouă în istoria țării.

«ACELE PELERIMAJE ÎN ȚARA
DE JOS A MOLDOVEI...»

Avînd o gazdă ca C. Negri, «iubit de toți 
pentru înțelepciunea sa dreaptă, pentru 
blîndețea și caracterul său», întîlnirile de la 
Mînjina din mai 1845 aveau să constituie o 
îndrăzneață inițiativă politică. Adunînd pe 
cei mai de seamă oameni politici ai timpului 
din Țara Românească și Moldova, ca Vasile 
Alecsandri, Alecu Russo, Alecu Donici, C. 
Rolla, Mihail Kogălniceanu, Nicolae Bălcescu, 
Dimitrie Bolintineanu, Ion Ionescu de la 
Brad, Costache Filipescu și alții, întîlnirile 

La lași — înfățișat aci Tntr-o gravură de epocă— miș
carea revoluționară a izbucnit prematur și a fost 
înăbușită. Dar elementele progresiste au continuat 
lupta pentru realizarea țelurilor înscrise In inimile 
generației lor: dreptate socială și unitate națională.

de la vechiul conac moldovenesc s-au înscris 
ca unul din principalele momente în lupta 
militanților pașoptiști pentru dreptate, fră
ție și>unitate națională.

Despre caracterul național al petrecerilor 
de la Mînjina, Vasile Alecsandri scria în 1862 
într-un articol despre Bălcescu: «Vizitele 
noastre la Mînjina pentru ziua lui Negri, 
petrecerea frățească în jurul familiei sale, 
înzestrată cu cele mai frumoase calități ale 
spiritului și ale inimei, vor rămînea suvenire 
neșterse din memoria noastră. Acele peleri
naje în țara de jos a Moldovei au avut o ne
prețuită influență în favorul mișcării națio
nale de la 1848. în Mînjina, tinerii, osteniți 
și descurajați de greutățile misiei lor, prin
deau o nouă putere pentru luptele viitoare; 
moldovenii și muntenii aveau ocaziune a se 
cunoaște de aproape, a să stima, a să iubi, 
a pune la un loc sperările lor, a face proiecte 
mărețe pentru renașterea patriei comune, 
a să înțelege pentru formarea opiniei publice 
în țară. Zic patrie comună, zic țară, pentru 
că la Mînjina nu mai erau moldoveni și mun
teni, dar români; nu erau două țări pentru 
români, daro singură țară, o patrie comună! 
Unirea exista în inimi, ea se tălmăci în cuvinte 
și prinse rădăcini, ca o plantă cerească, pe 
acel loc ars de soare și lipsit de plantele um- 
britoare ale pămîntului».

X
«ROMÂNIMEA AFLĂTOARE LA 
PARIS» LUPTĂ PE BARICADE

în condițiile în care se aflau țările române 
laRnijlocul secolului al XlX-lea principalele 
țeluri ale pașoptiștilor erau: înlăturarea ve
chii orînduiri și înfăptuirea unității și inde
pendenței naționale. Ei erau conștienți însă 
că pentru atingerea acestor obiective realită
țile interne și externe erau deosebit de 
grele și numai unirea tuturor forțelor îi 
putea ajuta să-și atingă idealurile.

Pentru înfăpțuirea viitoarelor acțiuni de

liberate la Mînjina și pentru a evita rigorile 
cenzurii din țară, care se înăsprise, pregăti
rile revoluționare aveau să-și mute centrul 
peste graniță. Pe această linie se înscrie «So
cietatea studenților români de la Paris», 
care a luat ființă în decembrie 1845 și care 
milita pentru revoluție. Președinte a fost 
ales, pentru un timp. Ion Ghica, secretar — 
C.A. Rosetti, iar casier— moldoveanul Scar- 
lat Vîrnav. In cadrul reuniunilor au participat 
moldoveni și munteni ca Mihail Kogălni
ceanu, Costache Negri, Nicolae Bălcescu, 
Ion Ionescu de la Brad, A.G. Golescu, C.A. 
Golescu, Dimitrie și Ion Brătianu, iancu 
Alecsandri, D. Bolintineanu și alții.

La 8/20 decembrie 1846 a avut loc deschi
derea festivăa localului Bibliotecii române de 
la Paris, donația moldoveanului Scarlat Vîr
nav. Loc de întîlnire pentru «românimea 
aflătoare la Paris», ea era situată în apropie
rea Universității, în Place de Sorbonne nr. 2. 
Nicolae Bălcescu arăta într-o scrisoare că 
«duhul Junimii d-aci încă s-a format bine. 
Avem acum un cabinet de cetire, c-un salon 
minunat făcut de Vîrnav. Acesta este un 
centru de adunare al românilor».

Revoluția din februarie 1848 din Franța 
avea să-i găsească pe cei mai mulți dintre 
militanții români la Paris luptînd pe bari
cade, iar Biblioteca română transformată 
într-un centru sanitar pentru ajutorarea ră- 
niților. In martie, N. Bălcescu convoca pe 
«moldo-român ii» aflați la Paris pentru a 
hotărî începerea luptei în Principate și re
dactarea unui program revoluționar.

«ȚARA ERA NEMULȚUMITĂ»

Planurile de începere a unei revoluții si
multane în principate aveau să se lovească 
însă de multe piedici. La lași.mișcarea revo
luționară izbucnea prematur (27 martie.stil 
vechi),fără participarea unor patrioți ro
mâni ca lancu Alecsandri, Costache Negri, 
Vasile Mălinescu; ei au rămas în afara grani
țelor, opriți de autorități să intre în țară.

Cu toate măsurile întreprinse de domn 
pentru a stăvili nemulțumirile, lașul devenea 
primul centru al mișcării revoluționare din 
țările române. Numeroasele întruniri în 
casele particulare, ce nu puteau fi contro
late, au neliniștit pe domn, care în cele din 
urmă a permis adunarea de la Hotel Peters
burg din seara zilei de 27 martie/8 aprilie 
1848, unde s-a elaborat «petițiunea-procla- 
mațiune a boierilor și notabililor Moldo
veni».

lată ce relatează Gheorghe Sion în «Suve
nire contimporane», referindu-se la eveni
mentele petrecute la lași. «In seara de 27 
martie, în ajunul venirii mele, se făcuse o 
mare întrunire în sala spațioasă a oțelului 
de Petersburg. Adunarea a fost compus&din 
o mulțime de cetățeni, boieri și fii de boieri 
de toate clasele și de toate vîrstele, neguți- 
tori și comerțanți, atît pămînteni cît și 
străini. Ministrul din lăuntru, logofătul Ște
fan Catargiu, veni în numele domnului să 
întrebe care e scopul convocărei sale. Pre
zidentul întrunirei îi spuse că țara era nemul
țumită și dorește oarecare reforme și îmbu
nătățiri. Atunci ministrul zise că să-i dea în 
scris acele dorințe, căci și măria sa, ca un 
părinte bun, e în plăcere a le lua în băgare 
de seamă; dar că sub nici un cuvînt nu va 
mai îngădui convocarea de două oară a unei 
asemenea adunări, care turbură liniștea 
publică».

Cele 35 de articole înscrise în «petițiunea- 
proclamațiune» au fost respinse de către 
Mihail Sturdza, care a trecut la înăbușirea 
acțiunilor întreprinse'de patrioți. Reprima
rea mișcării, arestarea și fuga fruntașilor re
voluționari peste hotare nu au descurajat, 
ci au dat un nou avînt entuziaștilor pașop
tiști. Dacă la 27 martie ei au prezentat lui 
Vodă un program de revendicări cu caracter 
moderat, sub impulsul adunării de la Blaj, 
la care au participat, ei au elaborat la Brașov, 
la 12/24 mai, unul din cele mai radicale pro
grame revoluționare, intitulat «Prințipiile 
noastre pentru reformarea patriei», prevă- 
zînd împroprietărirea țăranilor fără despă
gubire, desființarea privilegiilor boierești, 
egalitatea în fața legilor și unirea Moldovei 
cu Țara Românească.

Ceea ce s-a început la Mînjina s-a conti
nuat și s-a cimentat în focul revoluției: prie
tenia dintre elementele progresiste din cele 
trei țări române care, unite prin aceleași 
idealuri, au continuat lupta pentru realizarea 
țelurilor înscrise în inimile generației lor — 
dreptate socială și unitate națională.

Beatrice MARINESCU
cercetătoare științifică la Institutul 

de istorie «N. lorga»
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VIAȚA LUI NICOLAE BĂLCESCU (III)

EU MPAM ÎNCEPUT VIATA 
INTR1ND IN ÎNCHISOARE 

PENTRU REVOLUȚIE, 
ÎNCHISOAREA OBLIGĂ

F CĂ SI noblețea

O
 scrisoare imprudentă a unuia dintre 

«frați» a dus la descoperirea conspi
rației inițiate de Dumitru Filipescu, 

apoi la arestarea căpeteniilor ei. Printre 
arestați, alături de Filipescu, a fost și tînărul 
«junker» Nicolae Bălcescu.

bi lunile octombrie 1840-februarie 1841 
Bălcescu a fost tinut in arestul militar al 
capitalei in mahalaua Gorjani, unde i s-a 
comunicat și degradarea și excluderea din 
cadrele armatei. Ion Ghica, care l-a vizitat 
acolo in acest timp, l-a găsit așezat «pe 
marginea unui pătucean de scinduri, fără alt 
așternut deț ii o manta soldățească ghemuită 
la căpătii și cu o luminare de seu intr-un 
sfeșnic de pămint, care lumina un ceaslov, 
singura carte ce-i fusese permisă».

La 11 aprilie 1841, după o îndelungată și 
minuțioasă anchetă, lui Bălcescu i s-a comu
nicat sentința: trei ani închisoare.

Cei mai mulți dintre tovarășii săi primiseră 
intre opt și zece ani. Deosebirea dintre pe
deapsa acestora și cea pronunțată împotriva 
lui Bălcescu s-a datorat faptului că fostul 
«junker» fusese considerat minor — din 
actele prezentate instanței rezulta că nu avea 
decît 19 ani — și astfel judecătorii au trebuit 
să-i acorde circumstanțe atenuante.

Ca loc de osindă i s-a dat o chilie de la 
mănăstirea Mărgineni, către care a fost în
dreptat la 7 iulie cu o escortă militară. In 
fișa personală care îl însoțea se preciza că 
are «înălțimea de 2 coți și 7 verste, părul 
castaniu, sprîncenele castanii, ochii căprui, 
fața smeadă, mustățile castanii, chipul lung 
(oval), nasul lung».

închisoarea, în care avea să stea pînă la 
15 aprilie 1842, cînd a fost eliberat la stă
ruințele unor prieteni ai familiei, nu l-a 
înspăimîntat și nu l-a descurajat; ideile și 
aspirațiile lui au rămas aceleași și nu aștepta 
decît momentul să se arunce într-o nouă 
furtună.

In 1850 avea să mărturisească cu mîndrie: 
«Eu mi-am început viața intrind în închi
soare pentru revoluție, și închisoarea obligă 
ca și noblețea».

«TALENTUL EMINENT AL 
D-LUI BĂLCESCU»

Cei aproape doi ani de închisoare au ma
turizat personalitatea și gîndirea politică a 
lui Bălcescu,făcîndu-l să reflecteze mai adine 
asupra oamenilor și mijloacelor de acțiune 
pentru organizarea unei mari mișcări pa
triotice.

La Mărgineni, unde se afla o veche biblio
tecă precum și unele manuscrise rămase de 
la stolnicul Constantin Cantacuzino, Bălcescu 
a schițat totodată și prima sa scriere, Puterea 
armată și arta militară de la întemeierea 
Principatului Valahiei pînă acum, pe care, 
după eliberare, utilizînd numeroase alte surse, 
avea să o redacteze în vederea publicării.

In anii ce urmară procesului din 1840 viața 
politică și culturală a Bucureștilor intrase 
într-o fază trepidantă. Domnia lui Alexandru 
Ghica, subminată atît de acțiunea partidei 
naționale, dornică de independență, cit și de 
dorința de putere a unor fracțiuni boierești 
și de intrigile consulului țarist, se apropia 
de sfîrșit. In octombrie 1842 Ghica fu înlătu
rat, în locul lui avînd să fie numit Gheorghe 
Bibescu. Țara primi totodată noi miniștri și 
noi ocîrmuitori, dar formele guvernării răma
seră tot cele de altădată, iar clăcașii conti
nuau să îndure străvechea pătimire.

In fața reacțiunii și nepăsării curții prin
ciare, preocupată numai de a-și consolida 
situația, se ridică însă o pleiadă de luptători 
entuziaști, cărturari, poeți, artiști, ofițeri, 
pentru care sensul vieții nu era dobîndirea 
demnităților oficiale, ci neatirnarea tării, lu

minarea și ridicarea poporului.
Sub pretextul unor «soarele» la care se 

citeau poezii, se asculta muzică și se duceau 
discuții literare, filologice și filozofice, acești 
patrioți începuseră să se întîlnească din ce 
in ce mai des. Printre ei, alături de mai 
vîrstnicii și prestigioșii Ion Heliade Radu
lescu și lancu Văcărescu, se distingea spiritul 
vioi și ironic al lui Ion Ghica. întors recent 
de la Paris ca inginer — deși numit profesor 
la Academia Mihăileană din Iași, el își pe
trecea o bună parte din timp la București — 
maiorul Ion Voinescu II, viitorul ministru 
de externe al guvernului revoluționar, căpita
nul Cristian Tell, care avea să devină în 1848 
ministru și locotenent domnesc, A.T. Lau- 
rian — noul profesor de filozofie de la Sf. Sava, 
care tipărise la Viena, unde își făcuse stu
diile. mult discutatul Tentamen criticum (în
cercare critică asupra originii, derivării și 
formei limbii românești, vorbite în amîndouă 
părțile Daciei) — romanticul D. Bolintineanu, 
profundul Grigore Alexandrescu, impetuosul 
Cesar Bolliac, pictorul I.D. Negulici și alte 
tinere talente.

De acest grup, din care făcea parte, și fra
tele său Costache, s-a apropiat și Nicolae 
Bălcescu, dornic de a găsi un cerc preocupat 
de cultura și libertatea patriei.

La una din aceste «soarele», ținută la maio
rul Voinescu, a citit Bălcescu lucrarea sa 
concepută la Mărgineni pe care Ghica avea 
să o publice apoi în 1844 în noua revistă a lui 
M. Kogălniceanu Foaia științifică și literară. 

căreia cenzura i-a interzis titlul de Propășirea.
Cunoscut pînă la apariția acestui studiu — 

din cauza procesului său din 1840 — mai 
mult ca militant politic, odată cu publicarea 
«Puterii armate și artei militare», pe care 
Kogălniceanu a editat-o și într-o broșură 
separată, Bălcescu s-a impus brusc și ca 
istoric, numele său fiind asociat de acum 
înainte cu cel al celor mai reprezentative 
personalități ale timpului.

«Din această scriere — afirma Ion Heliade 
Rădulescu. pontiful literar al timpului — se 
poate vedea talentul eminent al d-lui Băl
cescu». în care «patria va avea un adevărat 
istoric al său». In Transilvania, prin George 
Barițiu, scrierea lui Bălcescu a fost conside
rată ca o «lucrare unică în felul ei», aceleași 
opinii avîndu-le și M. Kogălniceanu.

SPRE O ADEVĂRATĂ ISTORIE 
NAȚIONALĂ

Elogiile aduse primei scrieri a lui Bălcescu 
au fost determinate atît de concepția autoru
lui asupra istoriei, cit și de strînsa ei împle
tire cu imperativele prezentului și cu aspira
țiile viitorului. «Ne lipsește o adevărată isto
rie națională» — afirma Bălcescu în intro
ducerea lucrării sale. «Toți — preciza el în 
continuare — cîți s-au îndeletnicit cu scrie
rea istoriei nu ne-au dat decît biografiile 
stăpînitorilor», și nu «instituțiile soțiale, ideile, 
sentimentele, obiceiurile, comerțul și cultura 
intelectuală a vremilor trecute».

Cercetarea instituțiilor militare ale româ
nilor — lămurea Bălcescu în aceeași introdu
cere — a fost întreprinsă fiindcă «aceste 
instituții au fost cele mai minunate ce au 
avut părinții noștri, căci ele au făcut mărimea 
și puterea țării timp de patru veacuri», și 
totodată fiindcă autorul era convins că dacă 
«țara românilor își va lua vreodată rangul 
ce i se cuvine între popoarele Europei», 
aceasta se va datora «mai mult regenerației 
vechilor ei instituții ostășești». Regenerarea, 
în concepția autorului, era cu atît mai nece
sară cu cit armata noastră, așa cum era în 
acel moment, nu putea «împlini țelul ei de a 
ne da o bună apărare națională».

Pentru întărirea tinerei oștiri române Băl
cescu preconiza recrutarea obligatorie a tutu
ror locuitorilor între 20 și 60 de ani dar nu 
cu intenția de a se crea o mare armată, ci 
de a se organiza «rezervele naționale», acestea 
fiind «toată speranța noastră».

«Soarelele» aveau să dea naștere la două 
societăți cu caracter politic-literar, dintre 
care una, Frăția (1843), urma să aibă carac
ter secret, iar cea de-a doua — Asociația li
terară a României (1845) — era menită să 
acopere activitatea celei dinții, în rîndurile 
sale fiind admiși chiar și oameni devotați 
domnitorului. N. Bălcescu va face parte din 
conducerea ambelor societăți, jucînd în amîn
două un rol covîrșitor.

Tovarăș la conducerea celei dinții — care 
avea să fie principalul nucleu pentru declan
șarea revoluției de la 1848 — cu Ion Ghica 
și Cristian Tell și apoi cu C.A. Rosetti, iar 
la cea de-a doua cu principalii oameni de cul
tură, Bălcescu va imprima atît «Frăției» cit 
și «Asociației literare» un puternic spirit pa
triotic, combativ, pregătind astfel inimile pen
tru viitoarea acțiune revoluționară.

Armura de revoluționar nu-l îndepărta însă 
de farmecul și de bucuriile vieții. La una din 
seratele literare, care se transformau uneori 
în serate dansante, avea să întîlnească privi
rile duioase și zîmbetul suav ale Alexandrei 
Florescu (Luxița), fosta soție a parucicului 
polonez Filip Crijanovski. Luxița. deși mai 
în vîrstă ca el cu trei ani, îi va inspira — ca 
și Elena Negri lui Vasile Alecsandri — o 
dragoste pasionată, romantică!

In furtuna spre care se îndrepta, Luxița, 
dotată, pe lingă frumusețe, și cu o vie inteli
gență, avea să-i fie adeseofi singura rază de 
lumină, mîngîierea marilor încercări.

Vasile NETEA
(Va urma)

LUXIȚA, O MARE IUBIRE 
A LUI BĂLCESCU

Un desen în cărbune realizat de un pictor 
necunoscut — dacă nu cumva va fi fost 
I.D. Negulici, amicul lui Bălcescu — ne 
înfățișează pe Alexandra Florescu (Luxița) într-o 

dulce lumină de femeie tînără, cu talie gingașă, cu 
bucle negre, bogat revărsate în cosițe pe umerii goi. 
cu sprîncenele artistic arcuite deasupra a doi ochi 
mari, visători. Florile din păr și un surîs șăgalnic 
dau figurii o imagine rafaelică, vioaie, umbrită 
de o ușoară melancolie.

Luxița dansa elegant și conversa cu grație; citise 
pe Lamartine, ale cărui poezii cuceriseră intelec
tualitatea Bucureștilor, iar în casa tatâlui său, 
marele logofăt lordache I. Florescu din mahalaua 
Scorțarului, boier cu o respectabilă avere, se ini
țiase în problemele politice ale timpului.

Bălcescu — pentru Luxița ei era «Nicolache» — 
a iubit-o mult și a purtat cu ea de-a lungul anilor 
o pasionată corespondență în care, alături de atîtea 
aleanuri ale inimii sale afectuoase, și-au găsit locul 
și numeroase destăinuiri și aprecieri politice.

«lubește-mă cum te iubesc — îi scria N. Bălcescu 
într-o scrisoare — fii prietena mea, sora mea mult 
iubită. Și fie ca aceasta să îndestuleze inima ta și 
să facă fericirea ta, după cum o face pe a mea».

Luxița, la rîndul ei, unind dragostea pentru om 
cu admirația pentru revoluționar, ale cărui idei le 
împărtășea întru totul, i-a arătat aceleași senti
mente. iubirea lor fiind una din cele mai profunde 
ale timpului. «Iubite Nicolache — avea să-i scrie 
ea ca răspuns la una din epistolele sale — c-o vie 
bucurie am primit a ta scrisoare pe care încă o 
recitesc sărutînd-o și udînd-o cu lacrămi de mul
țumire».
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ce profețim, 
ce profesăm

săptămîna politică cronica instituțiilor

un prejudiciu social: 
indiferentismul

Mi-a fost dat.toamna trecută, la Timișoara, să fiu 
martorul unei întâmplări întristătoare, nu numai 
pentru că era vorba de moartea subită a unui om, 
cît mai ales pentru impasibilitatea celor sub ochii 
cărora se sfirșise, anonim și neluat în seamă. Tragicul 
deznodămînt se produsese în plin centru, chiar în 
fața grădinii restaurantului București, la una din 
mesele așezate pe trotuar, unde vînzătorul de obiecte 
de artizanat lucrate în lemn se așezase pentru o clipă 
să respire mai ușurat. Numai că respirația i-a fost 
cea din urmă,datorită unui infarct care îl mai încer
case în ziua aceea, după cum declarau cîțiva localnici. 
Cineva își făcuse mila să-l întindă pe două scaune 
și să-l acopere cu un ziar. După cîtva timp apăruse 
și un lucrător de miliție care, la întrebarea noastră 
de ce la mai bine de o oră și jumătate de la deces 
nu veniseră la fața locului organele de expertiză 
medicală, a dat din umeri în semn că nu-s de găsit.
Parcă pentru a accentua această indiferență aproape 
generală, condamnabilă, a trecătorilor, la o lungă 
masă din grădina, la numai cîțiva metri de cel 
decedat, petrecerea era în toi.

Nu aș fi evocat acest episod timișorean de tristă 
amintire dacă de curînd niște studenți nu mi-ar fi 
povestit o întâmplare care, vai, acuză o asemenea 
indiferență chiar din partea unor oameni obligați 
prin profesie să dea dovadă de maximă solicitudine 
umană în fața morții. Ducînd un coleg cardiac,pe 
moarte, la o mare unitate medicală și alergînd în 
disperare la medicii în măsură, poate, să-l salveze 
au fost dați afară pe ușă pentru că uitaseră de nu 
știu ce maniere.

S-ar putea ca vreun cititor mai sensibil la scrisul 
meu decît la asemenea acte de infirmitate morală 
să-mi reproșeze că speculez niște cazuri limită, cu 
totul izolate. Dacă lucrurile s-ar reduce la atît încă 
tot ar merita să acuzăm acest indiferentism, mai 
ales cînd el reprezintă și o încălcare grosolană a 
eticii profesionale.

Nu mai puțin grave însă, datorită frecvenței 
destul de mari, ne apar manifestările de indiferen
tism egocentric întâlnite în spațiul nostru de muncă, 
în climatul de conviețuire, pe stradă și, din păcate, 
chiar în relațiile noastre cu oameni chemați să 
vegheze la afirmarea idealurilor umaniste ale socie
tății noastre. Te prezinți, uneori, după îndelungi anti
camere și înscrieri pe liste de audiențe, la omul în 
măsură să te ajute, pe baza prerogativelor cu care e 
învestit de societate, să soluționeze^ problemă vitală 
pentru tine și el te ascultă impenetrabil și absent, 
între două lungi conversații telefonice, catadixind 
doar în final să-ți consemneze cazul undeva într-un 
registru, în care și rămîne uitat pînă la proxima 
posibilă audiență.

Se întâmplă nu o dată ca dintr-un colectiv de 
muncă, într-o bună zi, sa dispară un om pentru 
vreme îndelungată; ce s-a întâmplat cu el, e grav 
bolnav, a suferit un accident, s-a mutat la un alt 
loc de muncă? — la toate aceste întrebări lumea se 
mulțumește cu o explicație vagă, liniștitoare, mai 
mult constatativă. Nimeni nu se impacientează, nu 
se interesează de soarta colegului dispărut.

Asistăm, de asemenea, în tramvai, pe stradă. în 
magazin, la jignirea grosolană a unor oameni, fie 
că e vorba de taxatoarea în mod nedrept acuzată de 
nu știu ce călător țîfnos, fie de cumpărătorul bruftuit 
de nu știu ce vînzător pentru simplu fapt că a cerut 
să fie servit în mod civilizat. Și cu toate acestea 
arare se aude un glas al demnității ridieîndu-se în 
apărare din rîndurile celor de față, fiecare văzîndu-și 
de treburile lui, indiferent la ce se întâmplă împrejur. 
Că lucrurile nu stau întotdeauna astfel nu-i nici 
un motiv să ne împăcăm cu asemenea fenomene în 
societatea noastră. Să nu uităm acea impresionantă 
manifestare a solidarității umane din perioada 
cumplitelor inundații care s-au dezlănțuit în primă
vara anului 1970: cît de măreață ne-a apărut pe 
fondul bătăliei cu apele bărbăția morală, «unirea-n 
cuget și-n simțiri» a oamenilor noștri, expresie vie a 
umanismului lor socialist.

Da, tocmai aceasta e înălțimea morală de la care 
încercăm să punem sub semnul oprobriului public 
orice abatere de la îndatorirea sfintă de a fi oameni 
și de a nu ne rămîne nimic străm din tot ce e omenesc, 
ca să parafrazăm acest aforism al lui Terențiu,prefe
rat de Karl Marx. Acțiunea revoluționară de fortifi
care a gindirii și moralei socialiste, de aplicare în 
întreaga noastră viață a codului moral al comuniști
lor are în vedere inclusiv această umanizare profundă 
a fiecărui membru al societății noastre, a solidarității 
Care trebuie să ne lege ca un ciment trainic. In aceasta 
lumină, indiferentismul nu poate fi considerat altfel 
decît ca un grav prejudiciu social.

Niculae STOIAN

revoluția nemuritoare
Istoria nu este pentru noi, acum, doar un 

obiect de studiu ți un prilej de pioșenie,ci o 
prezență activă în realitatea noastră contem
porană, un fel propriu de a ne afirma perso
nalitatea, de a găsi în lecțiile trecutului, în 
istoria zilelor de ieri, forța de a făuri istoria 
zilelor de azi și a pune jaloane trainice istoriei 
de mîine, un fel propriu de a sublinia caracte
rul organic, necesar și ineluctabil al opțiunilor 
noastre fundamentale.

lată de ce, într-un an de febrilă activitate 
constructivă,așa cum este anul acesta, sărbă
toririle unor momente cruciale ale trecutului 
mai apropiat sau mai îndepărtat n-au apărut 
ca acțiuni complementare, ci ca fapte înscrise 
în actualitatea cea mai fierbinte.

Trăim acum săptămînile aniversării Revoluției 
de la 1848; în toate orașele și satele țării, în 
forme variate, evenimentele de acum 125 de 
ani și ecoul lor contemporan sînt evocate într-o 
exemplară demonstrație de unanimitate. Sîntem 
cu toții sub impresia importantei cuvîntări pe 
care secretarul general al partidului nostru, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu,a rostit-o săptă
mîna trecută la adunarea populară din lașii 
tuturor începuturilor. Analiză completă și multi
laterală a conținutului și semnificațiilor eveni
mentului istoric pe care-l sărbătorim, expune
rea tovarășului Ceaușescu este,tocmai de aceea, 
un document programatic și mobilizator, răs- 
punzînd cerințelor celor mai acute ale ceasului 
de față.

Nu este greu, de pildă, să înțelegem încărcă
tura actuală a unei asemenea sublinieri princi
piale cum este cea cu privire la caracterul 
național, original,al cauzelor care au determi
nat izbucnirea revoluției în cele trei țări ro
mâne. Dezvoltând admirabila idee a lui Bălcescu, 
după care «Revoluția generală-(e vorba de miș
cările revoluționare care au cuprins o mare 
parte din Europa anului 1848-n.n.) fu ocazia, 
iar nu cauza revoluției române» și că «unelti- 
torii ei sînt optsprezece veacuri de trude, 
suferințe și lucrare a poporului român asupra 
lui însuși», secretarul general al partidului a 
arătat cum revolta multiseculară a poporului 
nostru împotriva asupririi sociale și naționale 
a găsit în noile condiții social-politice de la 
mijlocul secolului al XlX-lea cadrul ridicării pe 
o treaptă superioară, revoluționară, cadrul 
izbucnirii pe singura direcție istoricește va
labilă.

Evenimentele revoluționare din 1848 scot 
de asemeni în evidență una dintre caracteristi
cile fundamentale ale luptei poporului român, 
ieri ca și astăzi: unitatea indestructibilă dintre 
țelurile sociale și cele naționale. Luptând pentru 
sfărîmarea rînduielilor feudale, pentru drep
tate socială și libertăți democratice, pașoptiștii 
luptau în același timp — și sprijinindu-se pe 
această bază — pentru independență națională, 
pentru unirea țărilor române. Unirea care 
înainte de a se înfăptui — în bună măsură prin 
lupta aceleiași generații de la 1848 — a devenit 
încă de atunci o realitate, în clocotul bătăliilor 
revoluționare. «Deși s-a desfășurat separat — 
în Moldova, Transilvania și în Muntenia — revo
luția de la 1848 a exprimat programul unitar 
al întregului popor, în centrul căruia obiectivul 
cel mai imperios era unirea tuturor românilor 
în granițele aceluiași stat național, democratic, 
modem și independent», subliniază tovarășul 
Nicolae Ceaușescu.

înăbușită în acel moment și în acele condiții 
de către forțele retrograde cu sprijinul determi
nant al trupelor reacțiunii țariste, otomane și 
habsburgice, revoluția începută în 1848, ne 
arată secretarul general al partidului, a conti
nuat să se desfășoare sub diferite forme pînă 
la revoluția socialistă. Existența acestui proces 
revoluționar continuu, niciodată oprit sau înă
bușit, constituie esența însăși a dezvoltării 
poporului român în ultimul veac, explică de ce 
poporul român, deși împovărat de apăsarea 
înapoierii economice și de presiunile agresive 
ale marilor puteri imperialiste, a reușit să fie 
unul dintre primele din lume care să pornească 
la făurirea orînduirii socialiste. Flacăra acestui 
spirit revoluționar neîngenuncheat, flacăra pe 
care partidul comuniștilor o ține mereu vie 
este chezășia cea mai sigură a înaintării noastre 
spre comunism. Așa cum credeau cu îndîrjire 
Bălcescu și tovarășii săi de luptă, revoluția 
română este nemuritoare.

Henri DONA

școala hațieganu
Eram familiarizat de mai multă vreme cu publicistica profesorului 

Octavian Fodor, eminentul medic de la Cluj, a cărui prezență în pagi
nile Tribunei înseamnă un spor de intelectualitate și de bun-gust. 
Autorul volumașului în căutarea unor permanențe, apărut de curînd 
la Editura Dacia, are știința rară de a instrui, fără ostentație, și de 
a educa pe discipoli fără a-i obosi, conducînd discuțiile cu reticența. 
Tonul celor mai multe articole este de conversație agreabilă, între 
spirite egale, o colegialitate plină de grijă animă demersurile ma
gistrului. Format la școala acelui incomparabil Hațieganu, profeso
rul Fodor cultivă tradițiile luministe. și formula controversei civili
zate, în spiritul libertății de opinie. în procesul de învățămînt dom- 
nia-sa presupune doi parteneri care se influențează reciproc, exclu- 
zînd tiparul rigid al universității tradiționale. Punctul de plecare ar 
consta în receptivitatea dascălului, în capacitatea lui de a răspunde 
setei de cunoaștere a studentului și căutării lui de certitudini morale: 
«Pentru a ne putea menține pe poziția de îndrumători, noi înșine 
trebuie să devenim, în mod real, obiect al procesului educativ». 
Dealtfel, multe din considerațiile sale se referă la rolul magistrului, 
înțeles ca un factor dinamic. întreaga reformă a instituției de învăță
mînt superior contemporane este gîndită sub semnul unei apropieri 
mai mari a profesorului de studenți, prin dezbaterea deschisă a 
marilor neliniști și a întrebărilor tineretului. Nu cred să impietez 
asupra intențiilor autorului, dacă voi mărturisi că am avut mereu 
impresia că la baza tuturor considerațiilor sale pe această temă 
se afla amintirea profesorului Hațieganu. Am fost probabil influențat 
și de o mai veche mărturisire făcută într-o emisiune la televiziune, 
care m-a impresionat în mod deosebit. întrebat ce datorează maestru
lui său, profesorul Fodor a răspuns: «Totul». Este greu de reconsti
tuit numai din mărturisirile elevilor săi ce a reprezentat personali
tatea marelui clinician. Va trebui odată scrisă o istorie medicală a 
Clujului, încercîndu-se o cercetare mai riguroasă a pedagogului și 
activistului social, a practicianului și gînditorului care a fost Hație
ganu. Pentru cei mai mulți ardeleni el nici nu a însemnat'de fapt 
numai un medic, ci un «învățător», un bărbat cu acțiunea mai largă 
și mai ales un cetățean. Imi amintesc ziua înmormîntării lui la 
Cluj. Mă aflam într-un cămin studențesc, de unde am plecat să înso
țim cortegiul mai mulți participant la un concurs de admitere, cu 
conștiința că am pierdut pe unul din oamenii mari ai nației și că avem 
o răspundere în plus, că sîntem mai neajutorați fără el și fără exemplul 
său moral. Toate acestea nu aveau nimic de-a face cu preocupările 
profesionale ale unui viitor student la litere, dar constituiau o parte 
din ceea ce moștenisem de la dascălii mei din liceu și din spiritul 
încă viu al tradiției ardelene, pentru care nu există decît răspundere 
față de poporul tău, indiferent de locul pe care îl ocupi în lume. Ești 
dator cu «luminile» tale, așa cum s-au simțit toți înaintașii.

Am citit deci în căutarea unor permanențe cu o mare emoție 
și cu un sentiment de participare neobișnuit. Am găsit în paginile 
sale respectul marilor valori, o viziune larg comprehensivă a pro
blemelor culturale și științifice. Singurul îndemn pe care-l putem 
face cititorilor noștri este de a căuta cartea și de a urmări împreună 
cu autorul ipotezele și sugestiile privitoare la numeroasele domenii 
implicate în colocviile sale. Cred că nu am greșit cuvîntul, cele mai 
multe articole au caracterul unor confesiuni și se sprijină pe expe
riența personală îndelungată, fiind «Gînduri pe la cîntatul cocoșilor 
și încheiate la plina lumină a zilei», dar «limpezite în discuții cu 
cei apropiați și cu prietenii». De asemenea, m-am bucurat să descifrez 
în volumașul profesorului clujean un veritabil talent literar și vigoare 
polemică, atunci cînd trece în revistă deformări reprobabile ale 
caracterului. Notații despre arte, scurte incursiuni în domenii adia
cente întregesc o carte frumoasă, care oferă cititorului mai mult 
decît ahunță, chiar printr-un titlu de efect.

Aurel Dragoș MUNTEANU

între Perșani și Șercaia (județul Brașov) se execută lent și fără poftă niște lucrări 
pe linia de cale ferată. Unele trenuri opresc în Perșani și apoi se întorc la Brașov. 
Deși oamenii au abonament plătit pe C.F.R. pînă la Făgăraș, rămîn ore întregi 
pe șosea pînă cînd vreun șofer se îndură de ei să-i ducă acasă.
Alți bani, altă distracție I
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unui 

alegător

democrație
O urbe întreagă, în frunte cu 

administrația — hotărîtă să demon
streze că politica se face cu fapte 
concrete și că patriotismul local se 
poate manifesta și pozitiv, în orice 
caz nu numai cu cavalul — o urbe 
întreagă, zic, se solidarizează cu 
ideea transformării unui perimetru 
de construcții negustorești de odi
nioară— dughene și prăvălii mizere, 
insalubre coridoare de raport și 
cariate ziduri de sprijin ale unor 
porți semiprăbușite,ascunzînd ochi
lor curți pestilențiale — într-o zonă 
a respirației, și fizice și spirituale, 
venind să pună, în sfîrșit, în valoare 
pitoreasca și specifica așezare despre 
care vorbim.

Totul fiind, cum se spune, bun și 
făcut, în aproape trei săptămîni de 
eforturi, sprijinită activ de întreaga 
populație a urbei, inițiativa părea 
să se desăvîrșească sub ochii tuturor, 
dar cu o discreție pe care administra
ția o păstra în ceea ce privește fina
lul, pentru surpriza unui spectacol 
într-adevăr meritînd să fie gustat 
ca atare.

E vorba de o urbe cu adevărat 
frumoasă, adică din vechime cunos
cută și recunoscută ca frumoasă, 
intrată o vreme în conul de umbră 
al preocupărilor de înnoiri, dar brusc 
readusă în centrul acestora de o 
prosperă industrie chimică și de 
ambiția unor gospodari de a dovedi 
că se poate construi și fără să tragi 
cu șapirografulș încît, la sfîrșit, să 
crezi că ești la Galați și de fapt te-ai 
dat jos la Onești.

Ce se pusese la cale acum, se 
vroia tocmai aceasta — și într-o 
dimineață recentă, cortina fiind ri
dicată — adică marile panouri care 
mascaseră efortul — urbea a privit, 
și s-a privit extaziată, căci apăruse 
un parc superb, cu fîntîni și alei,și 
pădure de brazi și de arbuști orna
mentali, răsturnînd cerul într-o 
oglindă de verdeață și făcînd orașul 
să respire și să-și arate maiestuos 
construcții ultramoderne, ■ de oțel 
și sticlă, aerate edificii turistice cu 
nume latinești sau blochausuri susți
nute pe piloni îmbrăcați în faianță 
azurie.

Și... stupefacției! Undeva, la mar
ginea parcului de o estetică rafinată, 
obturînd soarele, la ora prînzului, 
ca un dinte cariat și pustiu — un fel 
de coșmelie rahitică părînd o floare 
a rușinii între pansele.

Cineva, un fel de proprietar, nu 
acceptase ideea. Și cu obloanele trase, 
și pustie ca de cînd lumea, magher
nița rămăsese în picioare.

Democrația era de partea lui. El, 
acel cetățean cu ambiții de proprie
tar, zisese nu și nu-ul său era respec
tat.

Dar un nu— de nimic — un nimic 
adică, prevalîndu-se de democrație. 
Ideea de a fi lăsat acest nu singular 
și igrasios în mijlocul frumuseții mi 
s-a părut admirabilă. Efectul, enorm.

Pentru că există și democrația 
care apără dreptul majorității, cel 
puțin în aceeași măsură ca pe acela 
al individului. Și acel nu — într-o 
singură zi de admirație față de nou 
și de solidară repulsie față de vechi — 
s-a situat definitiv sub semnul dispre
țului unanim al concetățenilor.

lată, așadar, o poveste adevărată 
despre democrație.

Dinu SĂRARU

Mai întîi, copilul.
Copilul e «sergentul Norocel», copil-mi- 

nune și erou național. Este un copil pistruiat 
și cîm, înzestrat cu toate darurile și iscusin
țele unei precocități îndelung cultivate: e 
campion de schi (schiază de la vîrsta de 
trei ani și deschide, de cîțiva ani, toate 
concursurile vînătorilor de munte), e școlar 
eminent (note de 10 pe toată linia, premian
tul Liceului național de schi din Predeal), 
practică și ciclismul, și cartingul, și canota
jul, cîntă și la acordeon, vorbește și franțu
zește, și are și numai 8 ani.

L-am văzut, cu cîteva săptămîni în urmă, 
la Predeal, primind, deloc emoționat,, în
vestitura de «sergent onorific al armatei 
române» — un dar al vînătorilor de munte — 
în cadrul unei solemnități din care, pare-se, 
n-a lipsit nimic. Nici ministrul Apărării 
Naționale a României. Au mai fost de față 
vînătorii de munte, generalul comandant al 
vînătorilor de munte, spectatori și tele
spectatori. Și părinții lui Norocel.

Fiindcă Norocel — detaliu care în fastul 
spectacolului s-a cam pierdut — are și niște 
părinți.

*

Sfat fa casa familiei Liliana și Caragea 
Popescu — părinții lui Radu Alin zis No
rocel — la Predeal. E ora prînzului, stăm 
în bucătărie (m-au invitat la masă) și tatăl, 
capul familiei, taie pîfaea.

E o imagine care-mi aduce aminte copi
lăria și care — realizez deodată — a dispărut 
de mult din viața mea.

O imagine de familie, un simbol de fami
lie, un duh de liniște și duhovnicie, o sigu
ranță, o mireasmă care s-a stins. Imaginea 
tatălui care taie pîfaea.Sau ca un nod — 
nucleu al comuniunii, al unității de grup, 
pecetluită sub semnul tatălui.

într-o vreme în care mîncăm la cantine, 
iar copiii noștri în restaurantele-pensiuni 
(7 lei un meniu complet pentru elevi), un 
astfel de ritual e rar, deci bizar, dacă nu 
suspect. Vom număra pe degete, fa această 
vreme, familiile care se string să petreacă 
împreună o zi din an, să zicem Crăciunul; 
îi vom număra pe degete pe părinții care, 
într-o astfel de zi, nu se vor gîndi, în timp 
ce cumpără sau prepară darurile copiilor, 
cum să facă să se debaraseze de preaiubitele 
lor odrasle, trimițîndu-le cu școala fa va
canțe colective. Poate exagerăm. Dar poate 
că nu. Cît privește ritualul tăierii pîinii...

Caragea Popescu — cu care mă retrag 
după masă la o țigară, în timp ce doamna 
Liliana îl culcă pe Norocel — are, la acest 
capitol al gîndurilor noastre, niște opinii. 
Caragea Popescu — pe care vreau să-l 
chestionez despre metodele de a crește copii 
reușiți, deci despre un lucru asupra căruia 
toți pedagogii lumii sfat de acord că e te
ribil de complicat — are, de fapt, o opinie 
foarte simplă. (Chiar și amfitrionul meu e 
ceea ce numim de obicei un «om simplu»: 
un pensionar român fa vîrstă de 62 de ani, 
de profesie tehnician mecanic.)

— Secretul unității unei familii este co

CARAGEA POPESCU, 
tatăl unui copil

NOROCEL-
SERGENT ONORIFIC

AL ARMATEI ROMÂNE

pilul, iar secretul creșterii unui copil e 
familia: tatăl, mama... Așa se știe de cînd 
e lumea, de toată lumea. Asta se știe totuși 
cel mai puțin.

— De ce se știe cel mai puțin ?
— Știu eu? Poate că nu-i posibil altfel. 

Poate fiindcă amîndoi soții, de obicei, mun
cesc, sfat în cîmpul muncii. Și foarte des, 
această muncă a lor îi absoarbe, e pasiunea 
sau ambiția lor, sau rațiunea lor de a fi, 
cum se spune, mai ales cînd este vorba de 
profesii intelectuale. Copilul se trezește între 
niște ființe care au o viață a lor.

— Există totuși creșele și căminele, gră
dinițele d^ copii și școala. Ele n-au nici 
un rol?

— Ele au un rol, ele participă într-adevăr 
la formarea copilului, dar numai ca un 
complement al familiei; asta, în cazul fa 
care nu sfat un concurent al ei.

— Ce vreți să spuneți?
- Vreau să spun că și grădinițele de 

copii, și școala, și liceul mai tîrziu, sfat o 
formă anumită de educație, o formă «de
mocratică», i-aș zice eu: foarte bună formă, 
cu un rol foarte precis. E o formă de edu
cație care se ocupă de creșterea cetățeanu
lui; deci o formă educativă fa care se au 
fa vedere, mai presus de toate, datoriile 
sociale, datoriile individului față de colec
tivitate, societate, mediu etc. Datoriile și 
devotamentul omului față de om le va pre
ciza întîi familia. Educația familială e una 
închisă (eu i-aș zice, fa comparație cu cea
laltă formă de educație, «aristocratică»). 
Aici. înainte de societate, este vorba de 
afecțiune. Și de datoriile afecțiunii. Despre 
mamă, tată, bunici, străbunici. Copilul va 
învăța să-i respecte și să-i iubească. Va 
învăța că și el, într-o zi, va fi tată, bunic și 
străbunic. Va învăța ded să se gîndească 
la copiii lui, la copiii copiilor lui, va învăța 
să-i «vadă», dacă vreți, aievea, și să-i iu
bească... Mă tem că m-am lungit. Nu vă 
plictisesc?

— Nicidecum!
— Ded copilul va crește în acest senti

ment, care e al comuniunii generațiilor, sen
timentul a «ceva» ce există deasupra lui, 
sentimentul în numele căruia, la nevoie, se 
poate uita pe sine. Eu cred că acest senti
ment e și cel care duce la sentimentul de 
patrie, de mfadrie a spiței și a obîrșiei.

— E foarte interesant ce spuneți... Deci, 
soția dumneavoastră a renunțat la slujbă și 
la cariera de profesoară ca să-l crească pe 
Norocel. Credeți că stîlpul familiei e mama?

— Stîlpul familia e tatăl. Mama e stîlpul 
educația familiale.

— Ce calități i se cer unei mame?
— Dragoste, înțelegere... Copilul să nu 

șovăie să-i spună tot, de la faimă la faimă.
— Dar unui tată?
— Autoritate. Discretă, dar fermă. Tatăl 

trebuie să fie «șeful», ultimul recurs în 
marile împrejurări...

*
Deci interviul nostru despre arta de a 

crește copii perfecți — lucru teribil de com
plicat, spun pedagogii — se încheie așa cum 

a început și cum, de fapt, s-a desfășurat: 
prin cuvinte simple, mărturisind niște gîn- 
duri simple.

Sfat Liliana și Caragea Popescu — pă
rinții unui «copil perfect» — părinți per
fecți?

Nu sfătuim pe nimeni să le urmeze opi
niile. Noi le-am transcris — dar nu le dăm 
ca rețetă și ca model.

Asta, cu atît mai mult cu cît părinții lui 
Norocel nu sfat, de fapt, părinții lui Norocel. 
Norocel al lor e un copil străin. Norocel 
e un copil înfiat, părăsit la naștere de mama 
lui. Actualul campion sportiv avea cînd 
s-a născut 1 200 de grame și introdus în 
incubator a scăzut la 780... Liliana și 
Caragea Popescu, doi oameni în vîrstă, 
«simpli», cu gînduri simple, cu venituri 
medii, s-au ocupat, așa cum s-au priceput, 
de creșterea lui.

Dar poți asculta opiniile unor părinți 
care, de fapt, nu sfat adevărați părinți?

Ilie PURCARU

Norocel — «sergent onorific» 
al armatei române.
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oameni-de-suflet
Despre personajul în cauză am mai scris 

(îl urmăresc de ani de zile): Margareta Mol
dovan (actualmente internată la întreprin
derea de produse ortopedice și protezare 
din București, str. Negustori nr. 8). în 
martie 1966 (au și trecut șapte ani), învăță
toarea M.M., solistă în corul căminului cul- 
tu ral, participă duminica — 6 martie — cu 
colegii la un concurs pe regiune, cîștigă 
locul I, dar la întoarcere, șoferul fiind băut 
răstoarnă autocamionul. MM. paralizează 
la membrele inferioare. Asta s-a întîmplat 
la 19 ani. Acum, M.M. are 26 de ani. Șapte 
ani petrecut, prin spitale și clinici (operații 
extrem de dificile la coloana vertebrală), 
apoi, după doi ani de la accident — ce vîrstă 
frumoasă: 21 de ani I — află și adevărul, 
«paralizată pe viață», trece și acest șoc, 
treptat-treptat, cu o voință pe care nici 
măcar nu și-o recunoaște, își rezolvă — 
mulțumită și multor medici-oameni-de-suflet 
— anumite «probleme» ortopedice, fizio
logice etc., în sfîrșit, iat-o acolo unde se află 
și astăzi, pentru a-și confecționa un foarte 
complicat «costum» capabil, de bine, de 
rău, s-o readucă la... verticalitate, M.M. 
fiind condamnată, dacă judecăm lucrurile 
dintr-o perspectivă tradițională, repet, de
finitiv condamnată la imobilitate, la orizon
talitate permanentă. Șansa i-l scoate în cale 
pe dr-ul Gh. Radu. Acesta împreună cu un 
coleg (Alex. Aldea) pun la punct un ingenios 
sistem de «rulare» (de fapt: patine pe rotile) 
înainte-înapoi, avînd niște dispozitive care 
blochează rotilele la fiecare «pas» al para- 
plegicului-patinator. Pare incredibil? Și to
tuși, după ce-am văzut-o, cum se spune, 
«cu ochii mei», cîndva pe M.M. trîntită 
între perne, pe un pat, flască, fără tensiune 
musculară, fără dorință de viață în privire, 
am văzut-o — tot «cu ochii mei» — aproape 
dreaotă, mergînd, da, da, MERGÎND în 
sălița de antrenamente a întreprinderii ci
tate, pe coridoare și chiar pe aleile parcului 
de la Herăstrău, în vecinătatea locului de
numit (cît de simbolic în cazul ei) «Roata 
lumii». Din păcate, se pare că, pînă la ora 
la care aștern pe hîrtie cuvintele acestea, 
nu s-a făcut prea mare lucru pentru ca 
miraculoasele patine (de o simplitate, alt
minteri, realmente miraculoasă) să intre 
în producție de serie, să readucă la verticali
tate cît mai mulți paraplegici (invenția a 
fost brevetată la noi și în mai multe țări de 
pe glob). într-o lume care se «motorizează» 
necontenit, accidentele de circulație aduc 
anual, într-o similară situație tragică, mulți 
oameni, destui tineri și foarte tineri, majo
ritatea din rîndul șoferilor. Iar o colectivi
tate care se respectă pe sine — cum este, 
indiscutabil, societatea noastră — nu poate 
trece nepăsătoare pe lîngă suferința seme
nilor aflați în impas. Tot așa cum atitudinea 
față de copii, ori față de bătrîni, măsoară 
gradul de coeziune socială, de civilizație de 
tip nou, și atitudinea față de nefericiți! 
soartei intră în joc.

Cît privește soarta Margaretei Moldovan: 
ea visează să ajungă la Tg. Mureș, mai aproa
pe de familia ei răspîndită prin județ; acolo, 
în oraș, unde-ar mai putea primi și îngrijiri 
medicale, sora ei mai mică, Stela, absolva 
acum Institutul pedagogic din localitate 
Ar putea locui împreună cu ea, într-o cămă
ruță (neapărat la parter), apoi ar învăța să 
conducă un triciclu- (îl poate căpăta?) și, cu 
ajutorul patinelor pe rotile s-ar deplasa 
firesc, ar ieși în lume, ar trăi normal respec- 
tînd ceea ce specialiștii spun: «Cît mai scurtă 
spitalizare, deoarece aceasta modifică mai 
ales psihic individul». Și deși are pensie, 
M.M. dorește să muncească la domiciliu, 
ca să reintre total în rîndul celorlalți. «Vo- 
ințoasa» Margareta Moldovan așteaptă un 
răspuns de la cei în drept, din Tg. Mureș, 
pentru ca mica ei «rachetă în 3 trepte» să-și 
ia cît mai degrabă zborul: triciclu-cămăruța- 
munca la domiciliu ?

Mihai STOIAN

viața modernă
cronica pretențiilor

ce șanse mai are un nebun?
Era profesor de psihologie la Universitatea Harward și din 1960 a început 

el să propovăduiască în favoarea drogului. Nici mai mult, nici mai puțin. 
Profesorul, și încă de psihologie, și încă universitar, și încă la Harward,căzuse, 
in sfîrșit, pe soluție. Va să zică asta era. Timothy Leary se simțea inspirat. 
Hărăzit să fondeze o religie, un cult cu un Dumnezeu concret, drogul. «Fra
ternitatea drogului» sau «fraternitatea dragostei eterne»,așa numea el con
gregația întemeiată pentru izbăvirea, fericirea și ridicarea omului cu pîrghia 
hașișului. Ținea predici. Se visa înconjurat de mulțimi mistice împărtășite 
cu LSD. Devenise bogat. Cu asemenea vocații și activități, merita profesorul.

Alți nebuni ca și el îi jurau credință. Se știe că jurămintele dintre nebuni 
pot incendia lumea. Și fShrerului i se făceau jurăminte. In 1965, Leary e 
arestat. Pentru prima oară și pentru trafic de droguri. Astea sînt riscurile, 
dacă vrei să practici meseria de intemeietor al unei asemenea religii. Altfel, 
e greu de făcut prozeliți fără să le oferi obiectul cultului, sfînta lui cumine
cătură, în cazul nostru marijuana sau LSD. Dar mesia nu rămîne multă 
vreme după gratii. Se găsesc avocați care-l scot pe deasupra sau pe dedesubtul 
paragrafelor de lege, operațiune cu iz de miracol biblic. 0 nouă arestare în 1968. 
Tot pentru mișculații cu droguri. A doua arestare înduioșează inimi care bat 
razna. Leary devine pentru ele un martir și Leary însuși începe să creadă în 
destinul său de martir. Se apucă de scris. Paranoia lui curge pe hîrtie. Puroiului 
acestuia secretat de un creier bolnav i se zice învățătură. Zevzecul vrea să 
împingă oamenii în brațele celei mai triste, mai amare și mai distrugătoare 
dintre fericiri, cu idei, cu argumente. Delirul său rotund și bine consolidat, 
extrem de pernicios,tocmai de aceea se revarsă între copertele cărților: Marele 
preot și Politica extazului. In jurul lui Leary cad primele victime. Drogul 
omoară și de astă dată. Drogul nu iartă pe nimeni. Altceva nefiind menit să 
facă. Peste vocația mesianică a lui Leary se gravează acum întreg adevărul. 
Un nebun și un criminal la un loc, într-o singură piele, pielea fostului pro
fesor de psihologie de la Universitatea Harward.

în 1970, a treia arestare, dar profetul evadează, ajutat de membrii unei 
organizații anarho-teroriste. începe să colinde. Algeria, Elveția, Austria, 
Liban, Kabul. Umblă prin lume ca o boală. Indulgența, curiozitatea și incon
știența îi deschid numeroase uși. Unele chiar somptuoase. Nimeni nu i se 
împotrivește serios. Se îmbolnăvește cine nu rezistă, rămîne sănătos cine 
poate. Cam aceasta, deduc eu, a fost atitudinea față de boala Leary. La 
Kabul e prins și trimis sub escortă în Statele Unite. Acuzat pentru evaziune, 
fraudă fiscală și de șaptesprezece ori pentru trafic cu droguri. E acuzat pentru 
toate astea, dar e apărat de șase avocați. Iar șase avocați pot întinde de un 
asemenea proces pînă cînd oamenii vor debarca în Marte. In închisoare,Leary 
compune un poem în care își amestecă numele cu ale lui Socrate și Isus. După 
ce a strălucit pe suprafața unei mlaștini, Leary începe să se scufunde.

Timp de peste zece ani, un nebun a propovăduit pe un traseu foarte întins, 
aruncînd, chipurile, oamenilor un colac de salvare: drogul. S-au găsit destui 
care să-l asculte. Destui care să-l accepte. Destui care să-l apere. Aflînd despre 
Timothy Leary, mi-am zis că un nebun în sus,în jos nu contează. De existența 
nebunilor nu trebuie să ne temem. Și de șansele pe care le au. De șansele pe 
care cei cuminți le oferă. Nebunii nu reprezintă nimic, dacă nu sînt luați 
în serios, ascultați, acceptați, apărați, lăsați să acționeze. Leary a fost toate 
astea. A fost lăsat să-și inoculeze otrăvurile mai bine de un deceniu. Pentru 
așa ceva am dreptul să simt frică.

Și pentru că veni vorba despre ce șanse mai are în vremea noastră un 
nebun e bine să amintim că printr-o serie de țâri mai apare și acum ciuperca 
cite unei organizații fasciste. Nici nuclee de drojdie politică, semințe psihopate 
care se zbat să zămislească monștri în oceanul, de multe ori condamnabil 
pentru toleranță și neutralitate, al rațiunii.

Romulus BALABAN*

imnuri deasupra orașelor
îmi parvine știrea că la Galați, orologiul din 

turnul primăriei (dacă nu mă înșel), anunță miezul 
zilei prin cîteva note din «Valurile Dunării». Cu 
ajutorul mai multor stații de amplificare, melodia, 
mai bine spus, începutul ei, se revarsă triumfal și 
sărbătoresc peste oraș, ca un elogiu adus fluviului, 
apelor sale generoase și fertile. Pe faleză, privind 
întinderea lichidă inundată de soare și mai departe 
Munții Măcin răsărind enigmatic din cîmpie, îmi 
voi spune desigur că notele triste și grave ale valsului, 
oricît de «demodate» ar părea unora, traduc ceva 
din grandoarea și lentoarea peisajului. Cu alte cu
vinte, Galațiul se lasă, o dată pe zi, «citit» în suflet, 
este ca și cum un ins puternic, dinamic, în anumite 
clipe de odihnă și reverie, devine nu neapărat sen
timental, ci mai apropiat de structura-i intimă. 
Este o demonstrație de intuire a psihologiei unei 
urbe de către edilii ei pentru care aceștia merită 
toate felicitările.

De ce n-am extinde o asemenea inițiativă și-n alte 
părți? Mai ales în orașele — și sînt atîtea! — ce-și 
numără cu orgoliu sute de ani de existență, martore 
fiind orologiile din turnuri de primărie ori biserică, 
atente la curgerea timpului, înregistrînd-o neobosite.

De ce la aceeași oră a prinzului nu s-ar înălța în 
eter, clare și melodioase, acorduri ale unor melodii 
care să ne amintească nouă, dar mai des copiilor 
noștri, cine sîntem, un fel de negare a lui «memento 
mori», fiindcă aceste acorduri ar vorbi despre 
eternitatea pămîntului și a așezărilor noastre. De ce 
orologiul din turnul Bisericii Negre, ce domină o 
bună parte a Brașovului, n-ar emite cîteva măsuri 
dintr-un cîntec ce ne-ar aminti tuturor vechimea 
acestui oraș și ținut strămoșesc, leagăn de cultură și 
simțire românească'! Sau catedrala din Blaj. De ce din 
înălțimea celor două turnuri, veșnic înconjurate de 
porumbei, nu s-ar pogon notele unui imn ori marș 
compus în vremuri de restriște, cînd ne simțeam 
ființa națională amenințată și ne doream cu ardoare 
regăsiți în aceeași Țară? La fel la Mediaș, Sighi
șoara, Cluj, Oradea. Ori în Craiova lui Mihai 
Viteazul.

S-ar putea ca cineva să considere o asemenea ini
țiativă total lipsită de interes, chiar anodină. Cine 
are urechi, cine stă să asculte în tumultul străzii, în 
agitația cotidiană, asurzit de atîtea cacofonice 
zgomote și sunete, cele cîteva măsuri picurate grav 
din înălțimea unui turn ?

Cu o asemenea psihologie se pot ignora și trece cu 
vederea multe lucruri. Desigur, omul are nevoie în 
primul rind de pîine care să fie, dacă se poate, cît mai 
albă și pentru aceasta muncește, creează, învață. 
Dar are, și cîte o dată mai uităm, și viață interioară. 
Și nimic nu este prea mult ori prea puțin în încercă
rile de a o îmbogăți.

Muzica, se știe, a avut de cînd lumea efect tera
peutic.

Cu atît mai mult cea care este atît de aproape de 
sufletul și aspirațiile noastre dintotdeauna. Ar li un 
subtil, și sublim totodată,mijloc de educație patrio
tică. Visez momentul cînd, în crugul zilei, peste 
orașele noastre vor picura simplu și emoționant 
acorduri de cîntece și imnuri. Și vor fi destule urechi 
să le audă.

Mihai HETCO

niște valori netrecute în scripte
Am fost poftiți, deunăzi, de Departamen

tul agriculturii de stat la o consfătuire cu 
directoarele și administratorii grădinițelor 
de copii din unitățile subordonate. Am 
aflat cu acest prilej sumedenie de lucruri 
interesante. Bunăoară, că există 151 de 
asemenea grădinițe în care sînt îngrijiți, 
hrăniți și educați, de luni de dimineață și 
pînă sîmbătă după-amiază, vreo 7 000 de 
copii preșcolari. E mult? E puțin?... E mult, 
dacă avem în vedere eforturile financiare 
însumate. E puțin, dacă avem în vedere 
rezervele încă nevalorificate. La urma urmei, 
de ce, de pildă, directorul de la I.A.S.- 
Dumbrăveni a găsit soluții și resurse pentru 
amenajarea a 9 grădinițe (ferma și grădi
nița!) iar directorul I.A.S. vecin n-a găsit 
nici pentru una? Mai trist ni se pare faptul 
că într-o serie întreagă de județe — Bacău, 
Caraș-Severin, Dîmbovița, Gorj, Maramu
reș, Neamț, Vaslui — directorii trusturilor 
I.A.S. respective «au scăpat» de grijile gră
dinițelor; adică, n-au înființat nici una. Să 
nu fi găsit resurse? Sau să le fi căutat cu 
«dă Doamne să nu le găsesc??)

Nivelul îngrijirii copiilor, pe toate pla
nurile, în unele din aceste grădinițe este 
de-a dreptul surprinzător. La I.A.S.-Ograda 

din județul Ialomița, fetițele și băiețașii 
tractoriștilor, văcarilor, legumicultorilor în
vață la grădiniță limba franceză sau limba 
engleză; la I.A.S.-Cotești, inițiativele di
rectoarei grădiniței, în strînsă colaborare 
cu comitetul de părinți, curg gîrlă: micro- 
fermă pentru ouă și păsări, microgrădină 
de zarzavaturi proaspete, microlivadă care 
asigură copiilor consumul continuu de fruc
te... Am mai aflat și alte minunății. Din pă
cate nu numai... Formalismul și detestabila 
indiferență își arată urîțenia nudă și în 
această delicată activitate de creștere a 
micuților. Un control inopinat la grădinița 
de copii a I.A.S.-Belciugatele (Ilfov) a găsit 
în ușa sălii de mese un maldăr de gunoaie, 
resturi alimentare alterate etc. Pentru pofta 
de mîncare a copiilor, probabil! Deși nu 
era nevoie de eforturi suplimentare — 
«curați» și «îngrijiți» cum erau, copiii, 
oricum nu prea aveau apetit. Aveau în 
schimb educatoarele, adunate ciotcă la bucă
tărie, degustînd și ciripind fără grijă.

Cînd directoarea grădiniței de la I.A.S.- 
Peștera (Constanța) s-a dus la directorul 
I.A.S. să se plîngă că aragazul s-a stricat de 
tot și n-are unde să pregătească mîncarea 
cooiilor, tovarășul director i-a spus că să-l 

mai lase în pace cu copiii fiindcă «el nu 
exportă copii...» Dacă tovarășul director 
este atît de amator de replici (mai mult 
sau mai puțin) spirituale i s-ar putea da și 
lui una: nici directori de I.A.S. nu expor
tăm, dar grija statului pentru ei nu lipsește: 
vezi salariu, locuință, policlinică, săli de 
cinema. Ba chiar și aragaz... Lăsînd însă 
gluma pe seama brigăzii artistice a I.A.S. ne 
întrebăm uimiți și îngrijorați: cum poate 
un director (cu lăudabile realizări, dealtfel) 
să nu vadă legătura dintre existența grădi
niței de copii și sarcinile de producție 
inclusiv cele de export (lăsînd la o parte 
aspectul social pe plan național al proble
mei)?

Planul de măsuri împărtășit participanți- 
lor la consfătuire este, după părerea noastră, 
echilibrat și realizabil. Pînă în anul 1980 se 
urmărește ca nici o întreprindere agricolă 
de stat din țară să nu rămînă fără cel puțin 
o grădiniță de copii. Posibilități există. 
Principalul e să nu se mizeze doar pe ceea 
ce vine de la «centru», ci să se răscolească 
mai adînc și mai insistent în tot ceea ce 
oferă inițiativa locală.

Totul e să vrei, și, mai ales, soarta micu
ților să nu-ți fie indiferentă. Chiar dacă 
preșcolarii nu sînt trecuți în inventare...

E. DASCĂLU
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dialog cu cititorii
Două scrisori — una de la cititorul Sergiu Toma din Ploiești, alta de la Coriolan Radu 

din Beiuș — ne amintesc și în această săptămînă de o chestiune mereu vie, mereu actuală, 
mereu lăcînd să vibreze o fibră deosebit de sensibilă a conștiinței noastre. E vorba de 
problema cunoașterii și prezervării patrimoniului nostru istoric și artistic național. «Nu 
poate exista o autentică educație patriotică fără o referire afectivă concretă la mărturiile 
lăsate de generațiile care s-au perindat pe acest pămînt» — scrie tov. prof. Toma. Și atît 
dumneasa cît și cititorul nostru din Beiuș, apreciind așa cum se cuvine ceea ce s-a și făcut în 
această privință, amintesc de unele probleme care-și mai așteaptă rezolvarea. Dintre 
acestea, trei ni se par și nouă de primă însemnătate. Una ar fi alcătuirea sub îngrijirea 
celor mai autorizate foruri științifice ale țării a unui «corpus» pe cît e cu putință exhaustiv al 
tuturor monumentelor istorice și artistice de pe teritoriul patriei, cuprinzînd descrieri 
minuțioase, schițe și fotografii, globale și pe secțiuni, un istoric precis al fiecărui monument, 
studii asupra amplasării, considerații stilistice etc. Ar fi o lucrare care ar necesita, poate, 
zeci de volume mari și numeroși ani de muncă, dar ar fi, cum spune tov. C. Radu, «un 
document complet asupra a ceea ce, în ultimul pătrar al secolului nostru, am primit și am 
păstrat de la înaintași și transmitem mai departe celor care vor veni după noi». Asemenea 
lucrări de amploare se întreprind în toate țările civilizate și existența unui număr mare de 
studii monografice ar ușura alcătuirea corpus-ului.

în al doilea rînd, se sugerează alcătuirea, în conformitate cu ultimele cerințe moderne, a . 
unui ghid al monumentelor României, lucrare completă, conținînd toate datele utile chiar 
amatorului pretențios, accesibil scrisă și relativ ușor de mînuit.'Un asemenea ghid general ar 
completa și s-ar completa de minune cu tot mai numeroasele și tot mai bine alcătuitele 
ghiduri județene, locale sau zonale.

în sfirșit, cititorii noștri propun întocmirea unei legislații precise cu privire la păstrarea 
și restaurarea monumentelor. Ce trebuie clasat drept monument, cîte feluri de monumente 
există, în ce condiții un monument istoric poate fi utilizat astăzi, cum trebuie efectuate res
taurările (regăsirea formei inițiale, păstrarea adăugirilor ulterioare), iată o serie de întrebări 
la care o reglementare clară va trebui să răspundă. în asemenea domeniu, bunăvoința 
singură este insuficientă; mai trebuie și competență și viziune unitară.

într-o scrisoare în care vorbește despre stilul de muncă al conducerii (inclusiv al 
comitetului oamenilor muncii) din întreprinderea în care lucrează, cititorul M. Pavelescu 
din Timișoara ridică o problemă, după părerea noastră, interesantă. «Instaurarea în 
verigile esențiale ale întreprinderii a unui climat de reală democrație nu riscă, în unele 
momente, să impieteze asupra operativității și deci a eficienței atît de necesare în luarea 
deciziilor?» se întreabă dumneasa. «Necesitatea de a asculta răbdător părerea fiecăruia, ba 
chiar de a stimula să-și spună cuvîntul pe toți cei implicați într-o anumită problemă de 
muncă, necesitatea de a asigura o consultare multilaterală înainte de luarea unei decizii 
importante creează uneori primejdia întîrzierilor, a unei anumite tărăgănări». Probabil că 
multi se vor simți îndemnați să dea pe loc o replică usturătoare unei asemenea interpretări. 
Și totuși, problema există și rezolvarea ei trebuie căutată nu în înșirarea de teze mărețe ci în 
analiza lucidă a relațiilor de muncă într-un organism socialist, în care și respectarea strictă a 
metodelor democratice și asigurarea eficienței maxime sînt imperative obligatorii.

Soluția constă, credem, din a face chiar din consultarea largă și liberă a factorilor 
interesați o pîrghie a eficienței. Trebuie să fim bine înțeleși: o dezbatere nestructurată, o 
discuție fără cap și coadă în care fiecare «își dă cu părerea» fără a se simți cu adevărat 
responsabil, fără a fi obligat să se pronunțe, în cunoștință de cauză, asupra unei opțiuni 
clare și angajante nu înseamnă democrație ci este doar o perdea de fum care adesea aco
peră decizii arbitrare, prestabilite și în orice caz nu colective. Tehnica modernă a luării deci
ziilor oferă destule căi pentru a evita asemenea tentații formaliste. Pentru stimularea 
neîngrădită a inițiativei creatoare a oamenilor se folosește, de pildă, așa-numita metodă a 
«brain-storming»-ului (despre care am scris acum cîteva luni mai pe larg în revista noas
tră) care asigură tuturor celor antrenați într-o activitate posibilitatea de a-și expune con-- 
cret și lapidar, fără nici o opreliște, ideile, fie că acestea privesc direct sectorul lor de 
competență, fie că nu. Există, de asemeni, o întreagă metodologie a ședințelor — nu vom 
intra aici în detalii — la baza căreia stă ideea că nimeni nu trebuie să intre nepregătit în 
discuție și că pentru fiecare decizie trebuie prezentate cîteva variante. Mecanismul res
ponsabilității se declanșează din plin numai cînd ai de ales între mai multe soluții. Princi
piul partinic al muncii și dezbaterii colective nu are numai valoare etică și politică, ci și 
valoare economică, desigur dacă este înțeles și aplicat în mod corect.

H. DONA

cronica satirică
tipuri 
și tertipuri

nod la batistă
A uita pare unora păcatul cel mai nevi

novat din lume. Un păcat care te face să 
zîmbești. A uita înseamnă ceva drăgălaș, 
infantil; poți să te superi pentru așa ceva? 
Mai mult decît atîta. Uitarea se confundă cu 
gingășia sufletească. A uita devine un titlu 
de mîndrie, un blazon. De cîte ori cineva 
nu se ține de cuvînt, vine cu acest argument 
al candorii:
— A, ce rău îmi pare. Am uitat.Și mi-am 

făcut nod la batistă.
Are să-ți înapoieze cinci mii de lei; cînd 

îi atragi respectuos atenția se trezește ca 
din somn.

— Da. Ai dreptate. Dar pur și simplu am 
uitat. Am atîtea pe cap...

Adeseori, cînd suma e mai mărișoară 
justificarea uitării folosește veșmintele me
lodramei.

— Regret, dar atîtea s-au năpustit pe 
capul meu. Mama e bolnavă, soră-mea s-a 
recăsătorit, fratele meu a plecat la Sovata, 
am fost foarte prins.

Sigur că uitucii sînt și simpatici. Nu te 
poți supăra pe ei. Ei sînt pavați — ca și iadul — 
cu cele mai bune intenții... Dar de ce uită 
de la mînă pînă la gură? Distanța de la mînă 
pînă la gură e foarte scurtă și totuși memoria 
lor se atrofiază.

Cînd m-am apucat să scriu aceste rînduri 
cineva mi-a atras atenția.

— De ce te iei de uituci? Ei sînt atît de 
simpatici... Oricui i se poate întîmpla să 
mai și uite.

Nu cred. Purtarea aceasta nu este chiar 
curată ca lacrima. De multe ori uitarea este 
expresia neatenției față de tot ce ne încon
joară. Căptușiți numai cu interesele noastre, 
sigur că le uităm pe cele ale semenilor noștri. 
Uitarea nu e decît un pretext care ascunde, 
cu scufița lui, păcate mult mai rele. Cînd e 
vorba de interesele lor, haita de uituci 
drăgălași are o memorie de elefant. Nimic 
nu scapă din ghearele delicateței lor. Nu 
dau nimic uitării, țin minte pînă și de o 
agrafă pe care au împrumutat-o acum un 
sfert de veac. De aceea, uitucii nu mă fac 
niciodată să zîmbesc, nu-mi dau senzația 
deloc a unor ștrengari, mă umplu de spaimă 
și silă.

Teodor MAZILU

zbirul
E de neînțeles și de necrezut cum tran

sformă unii oameni defectele în calități, 
stigmatele morale în semne ale distincției. 
«X — am auzit de nenumărate ori — a, 
X e un zbir». Și asta fără ca afirmația să 
poarte cu sine o intenție de condamnare a 
viciului încriminat, ci o nuanță de admirație 
nedisimulată; «X e un satrap». Știam că 
zbirul e o ființă inferioară, primitivă, capie, 
de o jalnică sălbăticie a sentimentelor. Am 
crezut toată viața că zbirul e un exclus al 
universului intelectual, un avortat ai civi
lizației, rudiment al unor vremuri revolute, 
exemplar preistoric, rătăcit în contempo
raneitate. Observ, din cînd în cînd, că zbirul 
e privit cu admirație și nu rareori cu res
pect: «A, X e un zbir, tremură toți de el» 
sau: «Nu-I cunoașteți pe X, ăsta n-are tată, 
n-are mamă, taie-n carne vie». Prestigiile 
zbirului se datoresc deci terorii pe care o 
inspiră, inumanității pe care o practică, 
insensibilității sale funciare, brutalității. «Fe- 
rește-te — se spune — de X, ăsta nu glu
mește». Și, într-adevăr, conștient de faima 
lui, nu vorbește. Urlă. Nu zîmbește. Ordo
nă. Nu discută. Dă dispoziții. Asta în raport 
cu subalternii. Atunci însă cînd e vorba de 
superiorii săi, zbirul se metamorfozează 
subit într-un animal docil și necuvîntător, 
fără opinii și fără replică, executant ideal. 
Și tot atît de incomprehensibil rămîne un 
alt fapt: servilismul lui se numește disci
plină, lipsa lui de caracter, devotament. 
Și nu mai tîrziu se bagă de seamă că zbirul 
n-are altă credință decît insațiabila lui poftă 
de putere, decît nepotolitul lui apetit de 
dominație, singurul său ideal de viață fiind 
ascensiunea socială pe toate căile, cu toate 
mijloacele și cu toate riscurile.

O singură consolare: cînd e descoperit — 
și nu există să nu fie — zbirul se dezumflă 
ca un pneu care a luat un cui. Nu rămîne 
de pe urma lui decît o amintire de oprobriu 
și rușine. Face atunci funcție de fosilă: pe 
baza osemintelor sale elocvente se recon
stituie— spre pilda și educația urmașilor — 
caracterele negative ale unui timp. Zbirul 
e o eroare istorică, un soi de brontozaur 
rătăcit în contemporaneitate, fruct abnorm 
al unei biologii capricioase.

Aurel BARANGA

un oraș cu 
monoclu 
cenușiu

• Smogul reține 60 la sută din razele ultraviolete • Nin
soare cu fulgi cenușii • Consecințe asupra stării de sănătate 
a populației • Arbori care se sufocă • 103 000 tone de 
funingine, 80 000 tone de bioxid de sulf și 80 000 tone de 
cenușă azvîrlite anual în atmosferă • 50 de microcentrale 
termice «adaptate».

Nu trebuie să fii expert în ecologie pentru a observa că 
vegetația se rărește. Nu trebuie să fii specialist în poluare 
pentru a înregistra smogul ce învăluie orașul. Peste 103 000 
tone de funingine, 80 000 tone de bioxid de sulf și 80 000 tone 
de cenușă azvîrlite anual deasupra municipiului Petroșani, 
te ajută să atingi, cum spun localnicii, poluarea cu mina. 
Circulă printre minerii de aici o poveste: în urmă cu doi ani, 
un institut de specialitate a trimis cîțiva oameni din Petro
șani pentru a studia fenomenul poluării. Aceștia și-au 
lăsat o vreme aparatele, în diferite zone ale orașului, pentru 
a efectua măsurătorile necesare. Cînd au revenit, aparatele 
erau blocate.

Termocentrala Paroșeni, Uzina de utilaj minier. Uzina 
«Viscoza»-Lupeni. cele 50 de microcentrale termice 
care asigură încălzirea unui număr de peste 22 000 de 
apartamente ș.aan.d., degajă în atmosfera Văii Jiului 
importante cantități de bioxid de sulf, pulbere, funingine, 
sulfura de carbon, hidrogen sulfurat, acid sulfuric etc. 
Din studiile efectuate de către Institutul de igienă din 
Timișoara și Cluj și Inspectoratele sanitare de stat din 
București și Petroșani în timpul verii (de notat că în ano
timpul rece gradul de poluare crește simțitor) rezultă că 
lunar se depun în oraș cantități de pulberi și funingine care 
ating 202 g/mp.

Un petroșenean care se respectă trebuie să schimbe două 
sau trei cămăși pe zi, o gospodină să șteargă praful, să 
măture în casă de cel puțin două ori. Edilii să zugrăvească 
fațadele clădirilor în fiecare an pentru a le găsi,la începutul 
anului viitor, negre... Monoclul de pe ochiul orașului care, 
din păcate, este mai puțin o metaforă, reține 35—40 la sută 
vara și 60 la sută iama din cantitatea razelor ultraviolete. 
Cancerul pulmonar, fibrozele pulmonare, bronșitele, tulbu
rările de vedere etc. sînt numai cîteva dintre consecințele 
poluării asupra stării de sănătate a multor oameni. Faptul 
antrenează o scădere a duratei medii de viață în bazinul 
Văii Jiului. Toate acestea se răsfrîng pe plan economic prin 
cheltuieli sporite, în scăderea productivității muncii, în 
existența unui grad mare al fluctuației de cadre.

Mai menționăm că uneori iama ninge cu fulgi cenușii de 
zăpadă. Că anual sînt plantați în parcurile orașului sute de 
arbori și arbuști care în cîteva luni se sufocă. Că în grădinile 
oamenilor nu există decît panseluțe. Că bioxidul de sulf, în 
combinație cu apa, dă acidul sulfuric, agent nociv pentru 
fierărie care în general nu rezistă în Petroșani mai mult de 
cinci ani.

Ne-am adresat tovarășului Emilian Tomulescu, vicepre
ședinte al Consiliului popular al municipiului Petroșani, cu 
rugămintea de a face unele precizări asupra cauzelor reale 
ce determină starea de lucruri mai sus semnalată.

— în Valea Jiului poluarea este determinată în principal 

Ale utilizarea exagerată, nerațională, a cărbunelui drept 
combustibil. Se știe, folosirea cărbunelui degajă cantități 
foarte mari de funingine, pulberi, oxid de sulf și alte gaze 
nocive. Spuneam utilizarea nerațională. Să vă dau un 
exemplu: cele 50 de microcentrale care alimentează cu 
căldură șantierele de locuințe consumînd anual peste 100 000 
tone de combustibil sînt adevărate improvizații. Inițial, ele 
au fost proiectate pentru a folosi combustibil lichid. Apoi, 
adaptate printr-o simplă nișă și un grătar la combustibil 
solid. Consecința? Randamentul lor este doar de 31 la sută 
(față de centralele modeme care au un randament ce depă
șește 90 la sută). Se face deci o mare risipă de cărbuni. 
In particular, fie zis, spre deosebire de toate celelalte orașe 
din țară, în Petroșani încălzirea costă cam de trei ori mai 
mult (170 lei pe lună pentru o cameră . 377 lei pentru două și 
474 Iei pentru trei camere). La această cauză se adaugă 
desigur și condițiile specifice geografice, climatice, circu
lația insuficientă a curehților atmosferici.

— Ce măsuri se impun a fi luate în viitor pentru rezolvarea 
acestei probleme, am spune dramatice, a Petroșanului 
poluat?

— Din păcate, pînă în prezent, singura măsură mai 
importantă a fost înlocuirea cărbunelui cu gazul metan în 
cazul Uzinei «Vulcan». Dar problema poluării nu poate fi 
deplin rezolvată decît prin folosirea exclusivă a gazului me
tan sau a combustibilului lichid pentru alimentarea micro- 
centralelor. Aceasta ar necesita sistarea construirii unor 
asemenea microcentrale și studierea posibilităților de rea
daptare a celor existente. Dacă in ciuda insistențelor noastre 
se va menține totuși același sistem, este necesară cel puțin 
echiparea acestora cu electrofiltre. Și în orice caz va trebui 
să se ia măsuri mai energice la nivelul unităților industriale 
din Valea Jiului.

...E momentul unor măsuri hotărîte, menite să pună de 
acord interesele economice cu sănătatea oamenilor. Acesta 
e sensul documentelor noastre de partid, al întregii politici 
a statului nostru: grija față de om!

Sorin STĂNESCU
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Adrian PĂUNESCU

Operă de artă este— nu se poate 
numi altfel! — și această colecție 
de cristale a profesorului Nicolae 
Petrulian, de la Politehnica din 
București. Cristalele profesorului 
Petrulian, la a căror adunare 
inspirată autorul a lucrat aproape 
40 de ani, au de pe acum destinul 
lor, constituindu-se in ceea ce aș 
numi o adevărată «constelație Pe
trulian». N-am fost să văd aceste 
cristale de teamă de a nu risipi 
misterul creației lor. Nu l-am de
ranjat nici pe profesor. Fotorepor
terul, atent și grijuliu, a transpor
tat la redacție fotografiile și a dat 
ritm ciudatei constelații. Am văzut 
proiectate aceste cristale intr-un 
laborator foto și mi-a fost de ajuns 
pentru o îndelungă vibrație. Arta 
profesorului Petrulian — care nu 
e nici poet, nici muzician, nici pic
tor — e de a ne face mai buni 
direct prin creația sa: cristalele. 
Profesorul Petrulian ne face mai 
buni nu In abstract, ci concret, 
acolo unde contează dacă sintem 
buni sau nu, in realitate. Deși sînt 
încă tînăr, și mai am timp să mă 
satur de multe, nu mă sfiesc să 
declar că m-am săturat, de exem
plu, de oamenii cu suflet, așa-zicînd, 
bun, incapabili de o muncă oare
care. Nu bunătate în genere, ci 
bunătate în raporturile cu oame
nii și, mai ales, bunătate în raport 
cu propria ta conștiință! Acesta e 
sensul bunătății și în acest sens 
cristalele profesorului Petrulian ne 
fac mai buni. Ele dau în multe 
privințe măsura muncii, a abnega
ției și a conștiinței unui om care 
a trecut prin destule greutăți și a 
știut să le învingă, pentru că a 
avut o credință, pentru că a mun
cit efectiv, pentru că nu e o zădăr
nicie cultul muncii, nu e o vanitate 
și o lozincă, din contra, cultul mun
cii este cultul vieții. A munci în
seamnă a avea încredere în viață, 
în eternitatea ei, întemeiată pe 
eternitatea bunurilor cărora le dau 
naștere oamenii.

Cristalele profesorului Petrulian 
sînt opera de artă a unui bărbat 
ce a crescut el însuși în cultul 
muncii, învățîndu-i și pe alții să 
muncească, să aibă răbdare și în
credere în victoria muncii. «Con
stelația profesorului Petrulian» e, 
desigur, o astfel de victorie! Nu ne 
trebuie prea multă dexteritate și 
o inteligență supraomenească pen
tru a desluși, dincolo de această 
victorie, toate înfrîngerile care au 
pregătit-o și au determinat-o. în 
fond, despre ce e vorba? Un pro
fesor strîngea cristale și frunzu
lițe— roșii, albastre, verzi, aurii — 
cristale în care lumina zace coaptă, 
cristale de peste tot, din pămîntul 
rareori cristalin al acestei țări. 
Cristalele profesorului Petrulian 
vor fi părînd cîndva o îndeletnicire 
măruntă. Ele sînt azi traducerea 
în culoare și durată a unei munci 
de om, a unei pasiuni de intelec
tual, a unui spirit de artist. E cu 
atît mai frumos că acest profesor, 
originar din Oltenia, care a știut 
să se educe pe sine în spiritul 
muncii răbdătoare, a fost așezat 
de ursită la o catedră, de unde i-a 
învățat și pe alții să prețuiască 
munca. Desigur, cristalele nu apar 
pe toate drumurile, dar eu cred că 
nu se poate ca la apogeul unei vieți 
să nu se formeze, ca o răsplată a 
muncii, o constelație de cristale. 
Cîte sacrificii pot citi ochii noștri 
dincolo de hotarul acestei colorate 
clarități!

CR/STALE LE
PROFESORULUI
PETRULIAN





imi permit să fiu cit se poate de zgîrcit cu 
cuvintele și să trec direct la ceea ce vreau să 
vă comunic:

La Cluj există, de circa 3 ani, intr-o ușoară 
(oare acesta-i cuvîntul?!) postură de anonimat, 
un CENTRU DE REABILITARE A AUZULUI 
Șl LIMBAJULUI, situat pe strada prof. Mari
nescu nr. 23. Ceea ce fac profesorii acestui 
centru este un lucru extraordinar: redau socie
tății copii, între 3 și 7 ani, care au grave sau 
totale defecțiuni ale auzului și limbajului. Nu 
vă puteți închipui cită muncă, poate supra
omenească, se depune aici! Există un «dar» 
cu nesăbuite dureri:

— Centrul, unic în țară, este aproape ne
cunoscut;

— Localul în care își duce activitatea este 
departe de a răspunde unor asemenea cerințe;

— Nu are un internat propriu pentru copiii 
veniți din diferite colțuri de țară (București, 
Focșani, Brașov, Bihor, Arad, Oradea, Muni
cipiul Gh. Gheorghiu-Dej etc.).

Ce impedimente se ridică? Aș cita unul 
singur: pentru o perioadă de 1-2-3 ani părinții 
plătesc la gazde între 600-800 lei lunar, 
pentru că, după cîte se pare, atît organele 
de resort ale Clujului,cit și destul de desele 
corespondențe cu Ministerul Educației și Invă- 
țămîntului rămîn încă surde la solicitările 
centrului de a avea un internat cu cele nece
sare etc.

Cred că v-am spus totul.
Am și eu un copil aici, de 6 anișori, și-mi 

asum răspunderea celor scrise în numele 
tuturor părinților cu suferințe pe care numai 
societatea le mai poate ameliora. Dar oare 
nu credeți că un asemenea centru al curajului, 
a tot ceea ce stă in putința omenească trebuie 
sprijinit într-un fel?

Candiana* Priceputu 
Municipiul Gh. Gheorghiu-Dej, 

str. Păcii nr. 22} 
jud. Bacău

DIN ZONE POLUATE

Locuim la cîteva zeci de metri de rafinăria 
de petrol din Cîmpina. Zi de zi avem de su
portat aerul poluat cu gazele emanate în 
procesul de rafinare a petrolului. In timpul 
zilei, ca și pe timp de noapte, în jurul rafină
riei plutesc în aer valuri de gaze care poluează 
aerul și îl fac aproape de nerespirat.

Ca urmare a unor sesizări ale cetățenilor 
ce locuiesc în jurul acestei întreprinderi, ziarul 
nostru județean, «Flamura Prahovei», a adre
sat o întrebare directorului rafinăriei cu pri
vire la măsurile luate de către conducere 
pentru combaterea poluării aerului. In răspun
sul dat, tov. director, printre altele, arăta că 
«în cursul anului 1972 Centrul medical in
dustrial București a efectuat, la solicitarea 
unității noastre, un studiu privind poluarea 
atmosferei cu gaze degajate de rafinărie...» 

Se arăta de asemenea că s-au făcut «o serie 
de analize toxicologice la fiecare loc de muncă 
in vederea identificării locului unde sînt unele 
scăpări de gaze nocive...», că s-a și montat 
o instalație de neutralizarea gazelor și «întru- 
cît rezultatele obținute pînă în prezent sînt 
mulțumitoare» se va mai monta încă o ase
menea instalație. Să citești și să nu crezi. 
Unde sînt acele rezultate mulțumitoare cînd 
situația este mai rea ca înainte? Să fie vorba 
oare de «unele scăpări de gaze» care vin val 
după val și care au necesitat studii îndelungi 
pentru identificare? Crede oare tov. director 
al rafinăriei că putem respira în loc de aer 
curat aceste vorbe aruncate în vînt? Noi mai 
rezistăm, dar copiii noștri și bătrînii suferinzi 
ce vor face?

De curind s-a hotărît de către Consiliul 
popular orășenesc construirea unor blocuri la 
o distanță de cel mult 200 m de rafinărie. 
Oare nu ne este de ajuns nouă că respirăm 
acest aer viciat, mai este nevoie și de alți 
oameni?

Punem aceste probleme, arătînd, reamin
tind celor din conducerea rafinăriei că astăzi 
grija față de om la noi în țară este mai presus 
de orice.

M. Oprea
Calea Doftanei nr. 50

Cîmpina

CE FACEM CU SOBELE?

Mă numesc Sava Elena, domiciliez în comuna 
Jina nr. 835, județul Sibiu și sînt salariată la 
Consiliul popular al comunei. încă din anul 
1970 mai mulți locuitori ai comunei noastre 
și-au cumpărat sobe de petrol «Confort I» la 
preț de vînzare 1248 lei, fabricate la între
prinderea 1 Septembrie din localitatea Satu 
Mare. După doi ani de întrebuințare s-a ars 
arzătorul de la aceste sobe. De un an de zile 
eu și alți locuitori din comuna noastră căutăm 
aceste arzătoare la magazinele din orașul 
Sibiu și alte orașe din țară și ni se răspunde 
că întreprinderea nu produce rezerve de arză
toare pentru sobele cu ardere cu petrol «Con
fort I».

Ne-am adresat la diferite cooperative pentru 
a ne confecționa aceste arzătoare, însă nimeni 
nu face și nici nu repară, întrucît trebuie 
aparate speciale care numai la fabrica pro
ducătoare se găsesc.

Ne întrebăm acum: oare să aruncăm aceste 
sobe?

întreprinderea producătoare nu poate pune 
la dispoziția cumpărătorilor aceste rezerve de 
arzătoare?

Elena Sava

VREAU SĂ MĂ CALIFIC

Mă numesc Lugoj Petre, am 22 de ani și 
în prezent lucrez la întreprinderea de aprovi
zionare cu produse zooveterinare-București ca 
muncitor necalificat. Sînt căsătorit de peste 
2 ani. După îndeplinirea stagiului militar m-am 
gîndit și m-am hotărît să învăț o meserie. 
Ceea ce n-am făcut încă din copilărie vreau 
să fac acum și cred că încă nu e prea tîrziu. 
în acest scop, am căutat și am găsit la Coope
rativa «Cartonajul» un loc unde mă pot 
califica în meseria de legător-poleitor. Tova
rășii de aici mi-au dat o adresă de transfer 
(nr. 4176 din 17.IV) în care sună clar că mă 
voi califica în producție. Dar tovarășul di
rector al I.A.P.Z.V. nu mi-a aprobat transfe
rul. Eu știu că dacă un muncitor necalificat 
dorește să se califice într-o meserie, între
prinderea unde lucrează, dacă nu are acest 
specific, trebuie să-i dea transferul.

Poate vă explică dumneavoastră tovarășul 
director al I.A.P.Z.V. de ce nu-mi aprobă 
transferul.

Lugoj Petre 
București, str. Stejarului 25 bl. L2, 

sc. B, et II, ap. 18,sect 4

BICICLETĂ FĂRĂ CAUCIUCURI

Mă numesc Bordean Sofron și sînt cazangiu 
ta Depoul de locomotive C.F.R.-Teiuș. Vreau 
să arăt și eu o problemă care mă frămîntă 
cam de mult. Am citit în «Flacăra» din 21 
aprilie 1973 despre starea comerțului. Cu 
toate că am o vîrstă înaintată, 51 ani, mă simt 
tînăr. în 1971, în august, am parcurs aproape 
300 km Oe bicicletă, adică Teiuș-Turda-Cîm- 

peni-Zlatna-Alba lulia-Teiuș, unde am vizitat 
mai multe cătune din Munții Apuseni. în anul 
acesta mi-am programat o parte din concediul 
de odihnă făcînd o asemenea excursie, dar 
cu un itinerar mai mare. Dar altu-i năcazul, 
cum am arătat mai sus, cu starea comerțului. 
Caut de aproape un an cauciucuri și camere 
de bicicletă. Am căutat pe la Alba lulia, Aiud, 
Turda, pe la Sibiu, mi-a spus un prieten să 
caut la Praid, în zadar, am trimis la Cartea 
prin poștă, la București, la un magazin, dar 
toți mi-au răspuns: «obiectele solicitate de 
d-voastră, nu le avem». Nu știu care e cauza, 
sînt silit cu toată părerea de rău să abandonez 
bicicleta cu toate că o am din 1959 și e foarte 
reușită, în stare bună, afară de cauciucuri; 
ca să cumpăr alta, mi-e teamă căci peste 
cîțiva ani trebuie să o abandonez și pe cea 
nouă, tot din cauza cauciucurilor! Nu știu, 
se mai fabrică la noi, nu se mai fabrică ? 
Poate tovarășii care se ocupă de comerț vă 
vor răspunde dumneavoastră în această pro
blemă care nu este deloc de neglijat.

Bordean Sofron
Com. Teiuș, str. Ritului nr. 23

UN CAZ FIRESC

Locuiesc în Baia Mare de mai mulți ani. 
Dar rudele (părinții și frații mei) au rămas 
în București. Sînt tehnician la Uzina metalur
gică. De mai multe ori pe an călătoresc cu 
trenul sau avionul la București. De ce vă scriu 
toate acestea? Deoarece, recent, avînd trei 
zile libere, m-am gîndit să fiu alături de 
părinții mei. N-am știut decît în ultima clipă 
că voi fi liber. M-am prezentat la Agenția de 
voiaj TAROM și am solicitat un bilet de avion. 
Firește, nu mă așteptam să găsesc. Mi s-a spus 
că nu mai sînt bilete și, de asemenea, că este 
foarte puțin probabil că voi găsi vreunul în 
zilele următoare. M-am întristat. La tren 
aveam și mai puține șanse. Tovarășa de la 
ghișeu (n-am întrebat cum o cheamă, sînt 
un om simplu și mi-a fost jenă) s-a scuzat, a 
controlat de mai multe ori registrele, a cîntă- 
rit șansele fiecărui călător de a renunța la bilet, 
dar răspunsul a fost același: n-aveți nici o 
șansă. Eram, cum v-am spus, foarte abătut. 
Atunci salariata agenției a pus mina pe telefon 
și a luat legătura cu agenția C.F.R. Același 
răspuns negativ. Nu știam ce să fac. Am lăsat 
la agenție numărul de telefon unde puteam 
fl găsit în cazul că s-ar fi ivit vreun loc. Am 
primit mai multe telefoane încurajatoare și 
în cele din urmă am fost anunțat: Bucurați-vă! 
Veți avea un bilet.

Un caz firesc, veți spune, poate. Poate, dar 
vă asigur că astfel de cazuri firești nu ni se 
întîmplă în fiecare zi.

Szabo Ludovic — tehnician 
Baia Mare

MEDICAMENTELE Șl CRITICA

Sînt medic șef la circa medico-sanitară 
Știubieni, Jud. Botoșani și vă aduc la cunoștință 
următoarele:

în ziarul local «Clopotul» a apărut în ziua 
de 6 martie 1973 răspunsul scris al tov. pre
ședinte al comitetului executiv, cu privire la 
unele situații existente în comuna noastră. Se 
afirmă printre altele că direcția sanitară a 
județului ar trebui să nu stea în birou să facă 
statistici, ci să vină să controleze cum își 
face datoria medicul Mihai Carpovici care 
lipsește nemotivat. Această afirmație nu este 
reală, deoarece niciodată nu am plecat fără 
învoire și fără motive temeinice.

Această afirmație contravine eticii medicale 
și-mi va aduce greutăți din partea colegiului 
de medici și farmaciști în cazul în care mă 
voi prezenta la examenul de secundariat. 
Activitatea circumscripției se desfășoară în 
condiții grele. Personalul medico-sanitar depă
șește zilnic cu mult programul de opt ore. 
Din proprie inițiativă am hotărît ca în fiecare 
noapte un cadru să stea la dispensar, lucru 
care nu este plătit. Circa noastră este foarte 
des vizitată de organele de control sanitare. 
Dovada procesele verbale de îndrumare și 
control. Cu ocazia vizitei recente făcute de 
organele de control sanitare din minister și 
direcția județeană, circumscripția a fost apre
ciată pozitiv. Indicele de mortalitate infantilă 
este sub limita admisă pe Județ, 3,4% și de 
aproximativ zece luni noi nu am mai înre
gistrat nici un deces 0—1 an.

Sînt deplin conștient de cele afirmate și 

dispus să răspund oricărui organ despre rea
litatea existentă.

Dr. Mihai Carpovici 
Comuna Știubieni, jud. Botoșani

Am primit această scrisoare și am 
cerut părerea organelor în drept lată 
ce ni s-a răspuns.

RĂSPUNS PRIMIT CU SPRIJINUL 
COMITETULUI JUDEȚEAN 

BOTOȘANI AL P.CR.

Cităm din scrisoarea de răspuns:
«Subsemnatul Poenaru Constantin, secre

tarul comitetului comunal de partid Știubieni, 
avînd sarcină să rezolv această scrisoare vă 
comuriicăm următoarele:

A rezultat din cercetări și discuții că tov. dr. 
Carpovici Mihai a fost criticat de ziarul 
«CLOPOTUL» pe nedrept întrucît de cîte ori 
a plecat la lași, a plecat cu aprobare și respec
tiv din zilele de recuperare, întrucît 2—3 
săbtămîni nu avea zi liberă și i se acordau 2—3 
zile învoire legală.

A mai rezultat că primarul comunei îl 
critică mereu pe nedrept, îi face observații la 
dispensar față de pacienți și de restul perso
nalului acestei unități, ceea ce nu este just. 
A reieșit clar că primarul face toate acestea 
întrucît dr. Carpovici Mihai nu i-a servit rude
le primarului cu medicamente peste normele 
legale și așa cum acestea au solicitat medica
mente gratuite.

De asemeni, s-a constatat că primarul comu
nei nu a ajutat la timp circa umană cu bază 
materială necesară.

Privitor la dr. Carpovici Mihai,din aprecierile 
făcute a reieșit că acesta își face pe deplin 
datoria ca medic de circă, este disciplinat, iar 
brigada de specialiști de la Ministerul Sănătății, 
care a controlat activitatea dr. Carpovici 
Mihai, l-a găsit foarte bine la control și a fost 
evidențiat în procesul verbal al brigăzii, iar 
conducerea direcției sanitare i-a acordat un 
premiu special de 1 000 lei. în același timp, 
toate controalele efectuate de specialiști au 
constatat activitatea bună și corectă la dispen
sarul uman Știubieni.

I s-a atras atenția primarului comunei că nu 
a procedat bine și nu a avut o atitudine cores
punzătoare față de dr. Carpovici Mihai și s-a 
stabilit ca în viitor să nu mai acționeze deter
minat de unele interese personale.

DIN SCRISOAREA PRIMITĂ 
DE LA COMITETUL JUDEȚEAN 

COVASNA AL P.C.R.

Ca răspuns la scrisoarea nr. 54 din 7 aprilie 
1973, adresată redacției și publicată în nr. 
15/1973, sub titlul «Nu vor șoferii» și trimisă 
nouă spre rezolvare, vă trimitem alăturat 
referatul cu modul de rezolvare a problemelor 
ridicate în articolul de față.

Prim-Secretar 
Nagy Ferdinand

«Colectivul format pentru studierea și re
zolvarea problemelor ridicate în articolul «Nu 
vor șoferii» a stabilit următoarele:

Autovehiculele de transport călători a căror 
cap de linie este comuna Zagon circulă de la 
stația Zagon II (respectiv din partea de sus a 
comunei), întrucît nu •tranzitează în comuna 
Zagon. Sînt următoarele curse de la orele:

— 6.00 pleacă din Zagon II în direcția 
Brașov;

— 6.20 pleacă din Zagon II în direcția 
Covasna, — Tîrgu Secuiesc;

— Ambele curse asigură legături cu auto
buzele care circulă spre Sfintu Gheorghe.

Autovehiculele de transport călători care 
tranzitează prin Zagon și în continuare vor 
circula doar pînă la centrul civic al comunei 
pentru că: prelungirea cursei pînă la Zagon II 
ar însemna scumpirea biletelor de călători 
cu 2. respectiv cu 3 lei pentru acei călători 
care trec prin tranzit în comuna Zagon, lucru 
care s-ar solda cu multe neplăceri, chiar și 
reclamații, pe de altă parte nu ar mai putea fi 
corelate legăturile cu alte direcții de la nodul 
de plecare Brașov — Sfintu Gheorghe — Tîrgu 
Secuiesc — Covasna și altele.

Considerăm că prin aceste măsuri cerința 
majorității publicului călător este rezolvată».

Din referatul colectivului 
condus de 

Makur Ernest



poluarea 
folclorului

(XIII)
Realitatea folclorică pune mereu proble

me noi care uneori cu greu pot fi rezolvate, 
iar alteori deloc. A da un verdict defavo
rabil și categoric împotriva anumitor prac
tici noi care se impun prin evoluția lucruri
lor înseamnă pentru mine a avea aceeași 
atitudine cu — de pildă — cea a denigra
torilor lui Beethoven care și-au exprimat 
revolta împotriva creatorului genialei «E- 
roica», în care compozitorul și-a permis 
introducerea unui sunet neobișnuit într-un 
acord ce azi trece neobservat. Problemele 
care i se pun folcloristului contemporan 
sînt foarte gingașe. Marea obligație ce îi 
revine este consemnarea cît mai fidelă a 
faptelor, fără aprecieri calitative. Cui îi 
poate oare trece prin minte să împiedice 
mersul înainte al lumii? Dacă anumitor 
transformări fundamentale din viața oame
nilor le corespund, uneori, schimbări care 
eventual supără, dar care nu fac decît să 
oglindească o nouă treaptă de dezvoltare, 
ele trebuie să fie înregistrate de către spe
cialist în momentul în care le-a surprins. 
Anumite practici noi se impun prin evoluția 
lucrurilor. Sînt forme de trecere extrem de 
însemnate pentru cel preocupat de viața 
socio-culturală a poporului.

Ca o curiozitate, și abținîndu-mă de la 
orice comentariu, îmi propun să înfățișez 
un aspect destul de semnificativ, observat 
— desigur izolat — în ceremonialul tradi
țional al unei nunți moderne. Nu voi insista 
asupra desfășurării acestui ceremonial. Cu
noscut este oricui — încă de pe băncile 
școlii — frumusețea și prospețimea orațiilor 
de nuntă. Se cunoaște deopotrivă rolul 
însemnat ce revine așa-numiților «grăi
tori» în Bihor. Ei sînt și un fel de mari maeștri 
de ceremonie, înzestrați cu talent înnăscut 
pentru improvizări spontane, pentru decla
mație. Sînt oameni obișnuit foarte simpa
tizați, «buni de gură» cum se zice. în anu
mite momente ale desfășurării ritualului 
declamă aceste orații moștenite prin tra
diție (azi învățate de unii după carte) iar 
în altele, improvizează pe loc versuri glu
mețe și satirice, cum este,de pildăja masa 
cu daruri. Exemplul pe care l-am ales face 
parte dintr-un amplu studiu de viitor al 
folclorului bihorean, întreprins de către un 
grup de specialiști ai Institutului de etno
grafie și folclor, la cererea Comitetului 
județean de cultură și educație socialistă. 
In clipa întîlnirii celor două nunți, adică a 
alaiului mirelui cu cel al miresei, are loc 
un dialog plin de poezie între «grăitorii» 
celor două grupuri. Acesta formează un 
moment de mare însemnătate în ceremo
nialul nupțial căci lui îi urmează contopirea 
celor două nunți prin intrarea mirelui în 
casa miresei. în timpul dialogului, căciula 
mirelui, adevărată piesă de identitate, este 
predată spre a fi împodobită cu floarea, 
adică «vrista» în casa miresei. Actul este 
precedat de dialogul care în ultima vreme 
a luat următoarea înfățișare. întreabă grăi
torul miresei: vă cred, da unde-i dovada, 
unde-s actele?

— Avem acte, avem contracte, da numai 
că nu-s stampilate! răspunde grăitorul dru
meților vînători oprit în dreptul casei că
prioarei, sau a ciutei sau «unde se află 
floricică ce împupește/ dar nu rodește/ și 
care urmează să fie mutată la împăratul în 
grădină ca să-i priască». «Actele nestampi
late» sînt căciula ce primește «stampila», 
adică devin valabile prin împodobirea ei cu 
«vrîsta», adică florile colorate. Nu despre 
acest nou limbaj, vreau să vă vorbesc, ci de 
cele surprinse de către cercetătoarele prin
cipale M. Kahane și L. Stănculeanu-Geor- 
gescu la o nuntă din Bihor. Ceea ce vom 
face în numărul viitor.

Hari BRAUNER

capriciile 
gustului

artă
si industrie »

Cîteva experiențe estetice întreprinse la 
noi în ultimul timp readuc în discuție o 
problemă veche și greu de rezolvat. Orice 
s-ar spune, dar în formele lor de manifestare 
publică actuală, unele ramuri ale artei, 
cum ar fi pictura, sculptura, grafica de 
șevalet sau gravura constituie totuși un 
«lux» pentru omul de rînd. îți trebuie timp 
ca să urmărești și să fii la curent cu progra
mul sălilor de expoziție, cu programul 
simpozioanelor organizate pe marginea u- 
nor manifestări artistice importante^ timp 
pe care, de obicei, nu-l ai sau, dacă îl ai, 
ești tentat să-l folosești în alte scopuri. 
Sînt orașe în care pictura, sculptura sau 
grafica nu pătrund decît greu și, de cele 
mai multe ori, prin intermediul artei amatori
lor. Avem atîtea orașe din care lipsesc 
galeriile de artă și în care nimeni nu se 
precipită să organizeze o expoziție de 
pictură sau grafică. Arta aici se cunoaște 
mai mult din auzite, din lectura ziarelor, din 
reproduceri. Și cîți sînt cei care au acces la 
artă măcar în aceste condiții! lată o proble
mă de democrație culturală: accesul la artă, 
în funcție de orașe, în funcție de regiuni, în 
funcție de condiția materială a oamenilor. 
Doi studenti de la Institutul de arte plastice 
«Nicolae Grigorescu», Corneliu Vasilescu 
și Lucian Georgescu, au organizat, np 
demult, o expoziție de pictură, concepută 
pe dimensiuni mai mari, într-o hală a Fabi icii 
de rulmenți din Bîrlad. Publicul acestei 
expoziții — muncitorii Fabricii de rulmenți 
din Bîrlad — manifestă un interes enorm 
pentru lucrările expuse. Spațiul de lucru al 
muncitorilor care își desfășoară activitatea 
în hala unde sînt expuse panourile celor doi 
tineri pictori, a devenit, dintr-o dată, un 
spațiu mai uman, a devenii un spațiu din 
care sentimentul de monotonie E fost pentru 
o vreme alungat. La București, în sălile 
unor cluburi muncitorești, la «Vulcan» și 
«Republica», un grup de pictori cunoscuți, 
în frunte cu Alexandru Ciucurencu, a or
ganizat, de asemeni, expoziții de pictură 
pentru muncitori. întreaga viață a celor 
două uzine s-a resimțit de pe urma eveni
mentelor la care ne referim. Mi se pare 
semnificativ acest interes al unor importan
te mase de oameni, implicați nemijlocit în 
activitățile productive, pentru unele ramuri 
ale artei, prin intermediul cărora se cei 
întrevăzute, pentru viitorul mai mult sau mai 
puțin apropiat, acțiunile noastre de educație 
estetică întreprinse la scară națională. Căci 
orice am spune, la ora actuală, arta a devenit 
un factor de ordin spiritual, cu implicații 
directe în producția bunurilor materiale. 
Noi ducem, în prezent,în diferite ramuri ale 
industriei, uriașa bătălie pentru o producție 
de calitate superioară. Calitatea superioară 
însă mai ales în cazul bunurilor de larg 
consum privește, deopotrivă, funcționali
tatea fiecărui produs realizat și aspectul lui 
estetic. Devine astfel o problemă economică 
importantă calificarea superioară a munci
torului, inițierea lui în problemele tehnolo
giilor industriaie moderne, în problemele noi 
ale meseriei pe care o practică. Dar devine 
tot o problemă economică importantă for
marea gustului estetic superior la masele de 
muncitori, tehnicieni și ingineri implicați 
nemijlocit în' procesul de făurire a unor 
obiecte de care avem cu toții nevoie, a unor 
produse destinate să concureze pe altele, 
în condițiile diferitelor piețe de desfacere. 
Desigur, nu prin cîteva expoziții organizate 
în incinta unor uzine se realizează un 
asemenea deziderat; dar, pornind de la 
asemenea inițiative, ne putem gîndi la un 
complex de măsuri eficiente ce pot fi 
întreprinse în această direcție.

Gheorghe ACHIȚEI

PRIN 
SCO. 
MEDIE

Am fost dat. în toamna anului 1913, dim
preună cu fratele meu. Radu, la internatul 
Institutului Schewitz-Thierrin. Cauza? La 
parastasul de un an de la moartea tatii, 
săvîrșit in aer liber, la locul de cimitir de la
Heliu, preoții ortodocși, știind-o pe mama 
bisericoasă, au ținut să facă o slujbă integrală.
pe o zi igrasioasă, cu ploaie măruntă. Asta i-a 
fost de ajuns mamei să facă o reșută și să fie 
din nou internată de doctorul, tatăl ei, la 
sanatoriul din Reichenhall. unde se vindecase 
de ftizie înainte de căsătorie. Casa din strada 
Clopotarii Noi a fost lăsată pe seama unei 
femei de încredere, iar noi, cum spuneam, 
am luat drumul internatului cu bună faimă, 
care a mai durat multi ani după ce l-am 
părăsit.

N-am stat decît șase luni in internat, 
deoarece m-am îmbolnăvit în iarnă, petre- 
cindu-mi ultimele săptămîni din februarie 
(cînd a murit mama, ceea ce mi s-a ascuns) in 
infirmerie.

Dintre colegii mei de clasă nu-mi amintesc 
decît pe Chiricescu, fiul profesorului de la 
Facultatea de teologie, un băiețel drăguț, 
vioi, isteț, foarte bun la carte, cu care mă 
luptam pentru locul întîi în clasificare. Mai 
mi-amintesc de o vizită a clasei noastre la o 
reprezentație de cinematograf, în nu știu ce 
instituție didactică, unde mi s-a cerut la urmă 
să iau cuvîntul și să-mi spun impresiile; din 
nefericire, «am clacat», nereușind să rostesc 
nici un cuvînt, deși urmărisem cu toată luarea 
aminte desfășurarea filmului pe ecran și 
nu-mi scăpase nici un amănunt. O altă aminti
re neplăcută, despre care am mai vorbit 
cindva. era de ordin gastronomic. Servindu- 
mi-se cam prea des văcuță cu prune, m-am 
ales cu idiosincrasie față de acest fel de 
mîncare, pe care, la vîrsta adultă, nu l-am 
tolerat niciodată la masa mea. Școala servea 
masa dealtfel pe categorii după taxe, unora 
dintre elevi servindu-li-se biftecuri, altora, 
fierturi cu zeamă lungă. Eram printre aceștia^ 
întreținerea mamei în străinătate consumîn- 
du-i toată pensia, plus alte suplimente din 
punga doctorului, el însuși pensionar, pe cînd 
veniturile bunicii mergeau toate la Mișu al ei, 
care trăia pe picior mare la București.

Am fost retras din școală la jumătatea 
anului și dus la Turnu Severin, în casa buni
cilor, unde mi-am pregătit examenul de clasa I 
de gimnaziu în particular. Liceul se bucura de 
faimă mare, de cînd cu direcția profesorului 
Theodor Costescu, care se prezentase la o 
defilare de 10 mai. în Capitală, cu «micii 
dorobanți» în uniformă și cu arma la umăr, 
stîrnind admirația asistenței, repetîndu-și de
monstrația la palat, umplînd presa cu ecouri 
in genere favorabile și beneficiind, printre 
altele, și de intrarea lor în literatură. într-una 
din bucățile lui Caragiale închinată lui Marius 
Chicoș Rostogan. pedagogul absolut, gelos 
pe succesul colegului său de pe malul Dunării.

Am avut întîi ca profesor de limba română 
pe profesorul Vasile Vîrcol, elev strălucit al lui 
Ovid Densușianu. lexicolog și dascăl distins, 
care ne dădea lucrări libere în scris, cu teme 
ca aceasta; «Ce simțim cînd vedem păscînd 
o turmă de oi». Vorbeam deunăzi la Brașov 
cu eminentul meu fost coleg, doctorul Șerban 
Oprișescu, care mi-a amintit de acest subiect 
și pretindea că eu singur făcusem față onora
bilă în «teza» bimestrială respectivă. Uitasem 
cu totul acest mic eveniment din școlaritatea 
mea severineană. Cînd stau și mă gîndesc ce a 
putut contribui !a menținerea celebrității pe 
care i-o dobîndise metoda educativă paramili

tară a numitului Theodor Costescu. răspunsul 
meu e împărțit: profesorii nu erau cu 
prea învățați, nici buni pedagogi. Unii 
slabi la carte, dar aspri la disciplină, 
mari savanți, dar nuli ca pedagogi.

toții 
erau 
alții 
prea

puțini corespunzători în toate privințele și 
totuși lucrurile mergeau strună, pentru că 
promovarea era serioasă, intervenționismul 
exclus, disciplina din interior și din afară de 
școală foarte riguroasă, cea mai mică abatere 
era aspru pedepsită, tot corpul didactic și 
administrativ, de la director la portar, se 
purta strașnic cu noi, așa fel că nici un «chiul» 
nu era posibil. Mie-mi plăcea lucrul, pentru 
că mă deprinsesem cu disciplina liber consim
țită și o aprobam fără rezervă. Cei mai mulți 
își mușcau frîul și n-aveau încotro: nu tu 
cofetărie, nu tu cinematograf, decît cu părinții, 
nu tu nimic în afară de regulament I

Printre profesorii foarte învățați îl voi 
pomeni pe Constantin Armașu, de istorie, 
care ne făcea adevărate prelegeri ex cathedra. 
La o lucrare scrisă despre franci, care-și 
ridicau căpeteniile pe scut, m-a bănuit că aș fi 
copiat, deoarece nu știa că citeam pe Malet, 
pe Duruy și pe Seignobos, exaltîndu-mi imagi
nația adolescentină cu marile virtuți ostășești 
din antichitate pînă în zilele noastre.

La latină n-am învățat mare lucru cu 
profesorul D. Mateescu, unul mic. care umbla 
săltăreț prin clasă, trăgîndu-se de cioc. Cum 
colegii mă gîdilau pe la spate și mă făceau să 
chicotesc, iar eu nu socoteam demn să-i pîrăsc. 
el m-a mustrat într-un rînd astfel:

— Ciocutescu, ești un băiat bun la carte, 
dar nu ești ponderat! L-am cunoscut pe tatăl 
dumitale, care era un om ponderos!

Și mi-a menit că nu voi ajunge departe, 
dacă nu voi cîștiga și eu în pondere! Și acum 
rid de aceste măsuri de greutate socială, pe 
care le-am călcat cît am putut mai mult, 
plăcîndu-mi să mă debutonez și să-mi bat joc 
de morgă și de alte marafeturi ale convențiilor 
burgheze de pe atunci.

Profesorul de română pe care l-am iubit 
mai mult a fost transilvăneanul Dimitrie 
Horvat, un sexagenar uzat, mizantrop. în 
conflict cu colegii, pentru că Ia o vizită a lui 
N. lorga pe la liceu, cînd a fost întrebat, în 
calitate de director, dacă elevii citesc, răspun
sese că profesorii nu le dau acest exemplu! 
Eră boicotai de cei vizați, de aceea umbla în 
recreafli pe culoare sau în grădina școlii, 
evilîndu-i la rîndul său.

Profesorul meu îmi descoperise singurul 
talent-pe care mi-l pot revendica, după tre
cerea de cinci decenii și jumătate de cînd mi l-a 
relevat în fața clasei. Colegii mei citeau, ce e 
drept, prost. Mă chema pe mine la tablă să 
dau lectură unui text literar adus de el, și în 
timp ce citeam dădea din cap satisfăcut și 
spunea la urmă:

— Numai Cioculescu știe să citească un 
text, și să-l nuanțeze cum trebuie.

într-adevăr, și acum descifrez cu înlesnire, 
ca muzicologul, la prima vedere, orice text 
literar, ca și cum l-aș cunoaște de mult, 
cîștigîndu-mă însă, la această vîrstă înaintată, 
vai! emoția, treptat pînă la lacrimi, și silin- 
du-mă să mă opresc și să le reprim de rușinea 
ascultătorilor. Cînd sînt însă singur, îmi 
spun, ca eroul lui Musset din nu mai știu ce 
comedie sau «proverb»;

— Rămîne între mine și batista mea! 
Ați înțeles: lacrima!

Intre noi fie zis
— Nu-i de rușine"!



de azi

ȘERBAN 
CIOCULESCU

Născut la 25. VIII (7.IX) 1902, în Bucu
rești. Tatăl, inginer, Nicolae Cioculescu 
(1863-1912), mama, Constanța Millo- 
teanu (1877-1914), fiica doctorului Mihai 
Milloteanu. Școala primară în particu
lar, cu examenele la școala de pe Șoseaua 
Kiseleff. Cursurile Liceului Traian din 
Turnu Severin între anii 1913 și 1920. Fa
cultatea de filozofie și litere din Bucu
rești (1920-1923). Examenul de capaci
tate la limba franceză principal, limba 
română, secundar. Urmează două se
mestre între anii 1926 și 1928 la Sorbona 
și College de France cu prof. Fortunat 
Strowski și Abel Lefranc. Doctoratul 
(1945) cu o teză despre Dimitrie Anghel. 
Profesor titular de limba franceză de la 
1 septembrie 1924 pînă la 1 octombrie 
1946, cînd a fost chemat la catedra de 
literatură română G. Ibrăileanu (lași). 
Pensionat la data de 1 octombrie 1972, 
iar de la 1 martie 1933 prof, consultant 
la Universitatea din București, în care 
calitate conduce, în continuare, lucră
rile de doctorat. în 1968 i se decernă 
titlul de Om de știință emerit. Membru 
corespondent al Academiei R.S.R. din 
februarie 1965, și membru titular al 
Academiei de științe sociale și politice 
de la înființarea acesteia. De la 1 ianuarie 
1967, director general al Bibliotecii A- 
cademiei.

Debutul la «Facla literară» a lui N.D. 
Cocea, în februarie 1923. în 1924 îl 
aflăm colaborator la «Săptămîna muncii 
intelectuale» a lui Camil Petrescu. în 
1926 scrie la «Viața literară», condusă 
de I. Valerian, două articole de fond 
despre poezia lui Tudor Arghezi, cu un 
an înaintea apariției volumului Cuvinte 
potrivite. Membru fondator (1928) al 
revistei «Kalende» cu Vladimir Streinu, 
Pompiliu Constantinescu și Tudor.Șoima- 
ru. Titularul cronicii literare la «A- 
devărul», din aprilie 1928 pînă în decem
brie 1937 cînd a fost suspendată de guver
nul Goga-Cuza. Deține cronica literară 
la «Revista Fundațiilor» între anii 1934 
și 1941, 1944 și 1947. Redactor șef la re
vista «Viața românească» (1965-1966). 
Din 1956 scrie regulat la «Gazeta litera
ră», devenită «România literară», unde 
își continuă colaborarea. A frecventat 
«Sburătorul», dar ca membru extern al 
cercului lovinescian. A colaborat la volu
mul omagial tipărit de Editura «Vremea» 
cu prilejul împlinirii de către E. Lovines- 
cu a 60 de ani. întemeietorul «Sburătoru- 
lui» îl situează în a treia generație de cri
tici de școală post-maioresciană. G. Căli- 
nescu îi consacră o pagină în monumen
tala Istorie a literaturii române. în 1934, 
recenzînd volumul Nu al lui Eugen Io
nescu, Șerban .Cioculescu, pe lîngă anu
mite rezerve clar expuse, îi prezice au
torului o strălucită carieră dramatică în 
domeniul comediei. Faptul e semnalat 
într-o teză de doctorat susținută de o 
candidată din R.F.G. în 1966, conside- 
rîndu-se afirmația criticului nostru ca o 
adevărată profeție.

Opere. Corespondența dintre I.L Cara
giale și Paul Zarifopol (1935); Viața lui 
I.L Caragiale (1939) despre care scrie, 
poate cel mai elogios, Nicolae lorga în 
Cuget clar; Aspecte lirice contemporane 
(1943); în colaborare cu Tudor Vianu și 

Vladimir Streinu: Istoria literaturii ro
mâne moderne (I, 1944); Dimitrie Anghel 
(1945); Introducere în poezia lui Tudor 
Arghezi (1946); Varietăți critice (1965); 
Medalioane franceze (1970); Aspecte lite
rare contemporane (1972). A editat pe 
Caragiale, Peregrinul transilvan de Ion 
Codru Drăgușanu; Poezii de Șt. O losif, 
A tradus romanul Lucien Leuwen de Sten
dhal. A scris numeroase prefețe. Sub 
tipar. Itinerar critic. Lucrează la editarea 
operelor lui Eminescu, întreruptă prin 
decesul lui Perpessicius.

în criticile lui Șerban Cioculescu sînt 
conciliate cîteva date care în accepția, 
curentă se prezintă disparat. Astfel, 
nota polemică — definitorie, în genere, 
unei structuri subiective, voluntar per
sonale — coexistă cu cea mai evidentă 
obiectivitate și impersonalitate. Mali
țiozitatea fină, rafinată, dar cu atît mai 
incisivă, nu exclude deliberau supunere 
la obiect. Raționalist și cu preferințe de
clarate pentru clasicism și stilul aces
tuia, Șerban Cioculescu recepționează 
și promovează produsul modern al feno
menului literar contemporan. Fără în
doială, nu în ce are acesU exhibiționist 
și ieșit din sfera artei autentice. Istoricul 
literar care e Șerban Cioculescu se ar
monizează organic cu cronicarul «la zi» 
al creației literare. Respectul pentru do
cument nu-l face robul acestuia, după 
cum manifesta înclinație pentru precizia 
și exactitatea amănuntului de ordinul 
istoriei literare nu-l transformă într-un 
pedant și uscat erudit, indiferent la va
loarea estetică a operei de artă. în scrie
rile lui Șerban Cioculescu își găsește 
afirmarea principiul scump criticului, 
după care critica trebuie să fie impreg
nată de spiritul de exactitate și control 
al istoricului literar, iar istoria literară 
nu trebuie să se dispenseze de prezența 
judecății de valoare, emisă sub semnul 
strict al specificității artisticului. Și pen
tru a pune punct seriei de «antinomii» 
relevate în scrisul lui Șerban Cioculescu, 
vom mai enunța încă una: rigoarea con
siderațiilor, analiza strînsă, stringența 
demonstrației lasă totuși cale liberă și 
unei suculente anecdotici. Un singur lu
cru nu-și găsește un corespondent de 
conciliere în critica lui Șerban Ciocu
lescu: misticismul cu toate fumegoasele 
lui derivate.

Chiar dacă liniile directoare ale criticii 
lui Șerban Cioculescu nu apar explicit în 
toate cronicile și studiile sale, acestea 
sînt implicate însă în fiecare din ele. în
tr-o astfel de cronică sau studiu îl avem 
întreg pe critic cu gustul său pentru 
claritate, rigoare și independență față de 
orice constrîngere pe care i-ar aduce-o 

înregimentarea conjecturală.Unei singure 
angajări i-a răspuns integral criticul, măr
turisită și cu prilejul împlinirii a 70 de 
ani de viață. A spus atunci acest repre
zentant de frunte al criticii literare ro
mânești: «Urez mai tinerilor mei con
frați să-și păstreze pînă la mai «adînci 
bătrîneți» încrederea în forțele crea
toare ale neamului nostru și să rămînă 
neclintit devotați culturii noastre na
ționale, umanismului socialist».

Traian STOICA

Valeriu BUCUROIU:

floreta de argint
Contaminați de inteligentul joc de 

cuvinte, practicat în spiritualele sale 
epigrame, am fi ispitiți să spunem și noi 
că un autor cu un nume atît de tonic 
nici nu se putea să nu ne bucure cu 
proaspăta (nu numai calendaristic) și 
scînteietoarea sa carte.

Valeriu Bucuroiu ni se descoperă prin 
Floreta de argint nu numai un epigramist 
de cele mai exigente resurse ale genului, 
dar și un virtuos al versului bine strunit, 
cu rime rare și surprinzătoare, de o 
sonoritate întotdeauna lipsită de stri
dențe. Buna stăpînire a mijloacelor de 
expresie se vădește nu numai în epi
grame, ci și în piesele lirice care eva
dează din tiparul catrenelor, dar care 
nu părăsesc poanta epigramatică. Poezia, 
de pildă, Copilul minune ar fi putut să 
cadă într-un plat didacticism, dacă ideea 
nu ar fi fost exprimată gradat și expre
siv. Astfel că strofa finală nu supără 
deloc prin directa și subliniata ei mo
rală: «Setoși să-și afle pruncul mai iute 
afirmat,/ Părinții izgonind, și joc, și 
veselie,/ în loc să construiască mai rău 
au dărîmat—/Nu poți ajunge OM, fără 
copilărielsfs.a.).

Epigramistul se autodefinește reve
lator: «Am fluturat cu zîmbet/ Catrene 
reci, de spini,/ Dar n-amzvîrlit cu pietre/ 
în curte la vecini!/ Și chiar dac-am scăpat/ 
Venin o — picătură — Eu n-am lovit 
pe nimeni/ Sub centură!»

Toma George MAIORESCU*.

operațiunea 0,17
Calitatea esențială a autorului, este 

în afara informației substanțiale, aceea 
de a conferi semnificații nebănuite 
unor replici, unor vestigii cultu
rale de mare valoare. Citind acest 
jurnal de călătorie, descoperim 
virtbțile «clasice» ale reporteru- 
lui-artist: capacitatea de obiectivare 
și suflul poetic, prezența moralistului și 
a geografului, a istoricului și a filozofului, 
a economistului și a esteticianului. Am
fiteatrul din Salamis și festivalurile ac
tuale de folclor care au loc aici, Biblos, 
numele orașului fenician care va fi iden
tificat cu «biblios» (carte) și mai tîrziu 
cu cea dintîi mitologie a devenirii umane 
— Biblia — sînt numai cîteva exemple, 
culese la întîmplare, pentru a ilustra

despre cărți 
ipostaze

1. Nu știu nici cît de iubiți sînt poeții 
lucidității, nici cît de așteptate sînt căr
țile lor. Oricum, ei mi se par niște teme
rari. Nicolae Prelipceanu este unul din
tre ei: «lată merg aplecat și mă uit în 
pămînt/ dar cu ochiul al treilea spre 
ceața de_ sus/ ea nu se vede cu ochiul 
liber» (îndoieli pe munte). Pentru a se 
autodivulga liric, poetul nu așteaptă să 
fie învăluit de inspirație. El și-o creează, 
el este poetul celui de-al treilea ochi, 
care poate străpunge ca un laser corti
nele adînci ale universului: «Tîrgul s-a 
încheiat acolo/ între noi doi/ pe malul 
unei ape adînci/ al unei ape-n care se 
mai văd/ rare figuri geometrice/ umbre 
de arheopterix/ ori suave cadavre de 
cai/ fără potcoave/ ape curg și astăzi 
între noi/ adînci sînt ochii celuilalt/ el 
stă și astăzi acolo/ ca un cuvînt/ dintr-o 
limbă moartă» (Acolo). Dar nici lucidi
tatea nu a izbăvit pe nimeni de îndoieli. 
Dimpotrivă: «Cui ținem locul noi aici 
atunci/ pe malul drept fost malul sting/ 
pe cine chemi cînd te alungi/ din pică
turi în picături ce plîng/ înlocuiri în
locuiri de ape/ cu pietre și cu oameni 
care trec/ tot încercînd nereușind să

E aici—tipologic — un autoportret în 
buna tradiție a epigramiștilor noștri. 
Valeriu Bucuroiu nu eșuează, ca atîția 
amatori ai epigramei, în grosolănie. Iro
nia și causticitatea epigramei au într-ade- 
văr tăișul fin al floretei. Foarte atent la 
producția confraților săi, Valeriu Bucu
roiu filtrează «veninul» epigramatic cu 
eleganță, dar și cu «observația pene
trantă» (expresia e din prefața lui Nichi- 
ta Stănescu) a unui lucid ochi critic: 
«Dacă a reușit Băieșu/ S-aibă atît succes 
cu Preșu’.../ Vă-nchipuiți cu un covor,/ 
Unde-ar zbura... ca autor!» Sau epi
grama adresată «unui regizor de film 
care-și umple distribuția cu prieteni 
sau rude»: «în acest film — o singură 
obsesie —/ îmi trebuie un cap — dar 
de expresie!—/ Și cum așa ceva găsești 
mai greu/ îl voi sacrifica pe fiul meu...» 
Sau epigrama adresată «unui dramaturg 
care se vrea și autor de catrene»: «Cînd 
te-am văzut, ca om de teatru,/ Cum știi 
să spinteci verbu-n patru,/ M-am con
solat: între cei vii/ Și drame sînt, și 
comedii!...»

în Valeriu Bucuroiu trebuie salutat 
un poet care are harul de a readuce în 
centrul atenției cititorilor epigrama, a- 
ceastă specie a poeziei, pe cît de iubită, 
pe atît de pretențioasă.

S. TRAIAN

capacitatea de selecție a scriitorului 
— din noianul de imagini și date îngră
mădite pe retina ochiului și în paginile 
blocnotesului—a celor mai sugestive din
tre ele. Ultima secvența a călătoriei, 
petrecută, pe plaja muncitorească din 
Palermo, este, din perspectiva umanistă 
a cărții,mai mult decît uimirea pelerinu
lui în fața uriașelor potențe creatoare 
ale omenirii, mai mult decît un ghid 
oricît de amplu și de fin comentat; 
este ceea ce scapă în mod obișnuit turis
tului: realitatea cotidiană a miliardelor 
de oameni neștiuți, cu bucuriile și neca
zurile lor, viețuind pe toate meleagurile 
lumii.

Iulia MOLDOVEAN U

scape/ acestui în văzduh etern înec» 
(în văzduh etern înec). Totuși, poetul 
celui de-al treilea ochi nu se dezminte 
și iată-l, ironic, lepădîndu-se de ultima 
urmă de exaltare: «Amenințat din cînd 
în cînd de sus/ de-o pasăre cu firavă 
lanternă/ e foarte ușor nici nu cred că 
s-a spus/ să fii trecător într-o lume 
eternă» (Alteori). Dealtfel, lui Nicolae 
Prelipceanu îi reușește un lucru rar: 
transformarea ironiei într-o pură și gra
vă stare poetică: «Oh, lirica franceză 
îmi spuse ea/ privind un trecător întîr- 
ziat pe geam/ întîrziind după trecerea 
lui/ lîngă picăturile unei ploi aproape 
inexistente / și muzica ștergîndu-se de 
mîna lui stîngă/ în ziua aceea' alesese 
acest ciudat prosop/ Oh lirica'franceză 
i-am răspuns» (Lirica franceza). Poetul 
are mîna sigură și atunci cînd își întoc
mește deloc blîndele radiografii ale unor 
stări care-l pustiesc (Hîrtia albastră).

Uneori aspră, alteori de o muzicali
tate «desuetă», poezia lui Nicolae Pre
lipceanu este singularizată de rafinata 
îmbinare a unor straturi poetice apa-, 
rent neconsonante, precum în aceste 
versuri: «Frunza decade spre galben/ 
aramă îndet atingînd/ parcă ar bate un 
clopot/ de apă uitat în pămînt» (Din altă 
toamnă).

2. Că proza poeților este de multe ori 
o «explicare», o «prelungire» a poeziei

loî]-



Constantin ȚOlU:

convorbiri cu marin preda
Literatura noastră de mărturisiri, de 

meditație în jurul chestiunilor scrisului, 
de exprimare nemijlocită a unei cre
dințe artistice și de reflecții pe marginea 
unei experiențe de creație, această lite
ratură de la frontiera dintre memorialis
tică și eseu, foarte căutată în anii din 
urmă (poate tot un reflex al «foamei 
de autenticitate», al avidității cu care 
sînt întîmpinate astăzi, pretutindeni, re
latările documentare, scrierile-mărturie, 
dispensate de aportul ficțiunii), această 
literatură,așadar,s-a îmbogățit în ultimul 
timp prin contribuția deosebită a lui 
Marin Preda, un scriitor îndeajuns de 
avar pînă acum cu textele-confesiune 
sau cu articolele-program (din care alții 
și-au făurit în schimb o curioasă indus
trie ce promite să întreacă, în amploare, 
opera cealaltă, creația propriu-zisă).

O reținere, am spune, un fel de pu
doare a manifestat mereu acest proza
tor față de gestul confesării, iar materia 
recentelor Convorbiri este într-adevăr 
rezultatul unor confesiuni provocate, cum 
consemnează cu o formulă potrivită în
suși realizatorul lor, poetul Florin Mu
gur. Dar să nu se uite nici geneza Impo
sibilei întoarceri (1971), o carte care s-a 
structurat în jurul unor texte elaborate 
de Marin Preda tot în urma unei «pro
vocări».

Această împrejurare credem că spune 
ceva despre climatul spiritual care a 
generat textele. Convocat la dialog, 
«somat» să se exprime, scriitorul accep
tă să intre în joc în măsura în care su
biectele, temele confruntării îl vor an
gaja în chip esențial.

Ce aflăm, așadar, în cuprinsul noilor 
Convorbiri, care sînt elementele struc- 
turatoare, preocupările-obsesie ale a- 
cestui dialog inițiat de Florin Mugur? 
Regăsim atmosfera problemelor din Im
posibila întoarcere și s-ar spune că, în 
mare, interesul e reținut tot de vechile 
chestiuni: destinul clasei țărănești în 
lumea de azi, apoi condiția scriitorului 
și misiunea lui morală în contextul civi
lizației care îl însumează, apoi, în sfîrșit, 
perspectivele literaturii, ale prozei so
ciale raportate la procesele mai gene
rale petrecute în sfera artisticului. Dar 
acesta e numai fundalul unor preocupări 
care, expuse astfel, desigur că apar în
deajuns de impersonale, cum nu sînt 
deloc în carte. Dimpotrivă, un element 
definitoriu, puternic caracterizant al Con
vorbirilor este tocmai fericita evitare a 
abstracțiilor. Mînuind concepte, Marin 
Preda imprimă disocierilor sale un colo
rit specific, de neconfundat și,cu toate 
că ne mișcăm în sfere teoretice, impresia

este că nu am părăsit cu totul universul 
romanelor, al povestirilor, al literaturii 
sale epice. Este ceva care vine de din
colo de text, un timbru, o tonalitate, 

■un ecou, răsfrîngerea unei atitudini su
fletești, rămasă aceeași în oricare do
meniu s-ar manifesta acest scriitor. De 
altfel, elementul deosebitor al cărții, 
față de Imposibila întoarcere, credem că 
este de căutat mai ales în această zonă, 
adică în raportarea foarte directă a pro
blemelor generale la experiența ime
diată a lui Marin Preda, în ordine exis
tențială și scriitoricească, desigur. E- 
vantaiul tematic e poate mai puțin des
făcut deck în cartea precedentă, dar se 
aduc în schimb la lumină, în legătură cu 
chestiunile în discuție, nenumărate ele
mente de aprofundare, se evidențiază 
sensuri și nuanțe, se fac raportări la 
opere și eroi literari, la scriitori ai timpu
lui nostru și la împrejurări ale vieții so
ciale și artistice din ultirhele decenii — 
o materie pasionantă și semnificativă, 
generos împărtășită. Vom nota prin 
urmare că accentul confesiv și memoria
listic e mai puternic decît în alte scrieri 
ale lui Preda și desigur că lectorul ar fi 
dorit încă mai multe elemente de acest 
fel. Referirile la mari scriitori univer
sali, — Cervantes, Dostoievski, Faulk
ner —, considerațiile despre antecesori 
literari cum sînt Sadoveanu, Rebreanu, 
*. Călinescu le-am fi vrut și noi înșine 
mai dezvoltate; în legătură cu aceștia 
și cu alți autori, din trecut sau de astăzi, 
Marin Preda expune de fiecare dată, 
uneori enunță numai, puncte de vedere 
noi și stimulatoare, opinii care luminea
ză aspecte neobservate pînă acum la 
autorii discutați, revelatoare totodată 
pentru propria sa fizionomie literară și 
omenească.

Nu vom încheia aceste rînduri de 
prezentare fără a sublinia contribuția lui 
Florin Mugur în configurarea acestei 
cărți. Cu o discretă și nobilă devoțiune el 
acceptă postura unei deferente retrageri 
în planul secund, ceea ce nu înseamnă de
loc anulare. I se cuvine mai mult decît lasă 
să se vadă, și un cititor atent va observa 
substanțialitatea partiturii sale, caracte
rul incitant și totodată ordonator al in
tervențiilor care mențin colocviul pe 
liniile sale importante. Să amintim și 
inspiratul Argument așezat în deschide
rea Convorbirilor: pagini dintre cele mai 
pătrunzătoare din cîte s-au scris despre 
Marin Preda, un portret intelectual și 
scriitoricesc de care va trebui să se 
țină seama de aici înainte.

G. DIMISIANU

pretexte

vorbiți 
și scrieți 
românește

acestora, este și nu este o aserțiune 
valabilă în cazul poeziei lui Nicolae 
Prelipceanu. Este, pentru că prefața 
(Muntele) se dovedește a fi un poem. 
Este, pentru că In numele lui Einstein, 
Moartea în trei, Cînd ești trist, ia-o la 
fugă sînt pagini care țin încă foarte mult 
de poezia lui Nicolae Prelipceanu. Nu 
este, pentru că Balul închisorii. Plutonul 
de execuție, Vara unui fost campion de 
pian, Trecătoarea sînt pagini de epică, 
anunțîndu-l pe prozatorul «spre care se 
îndreaptă și care este și se va numi cu 
numele său...», după cum scria și D.R. 
Popescu în prezentarea cărții. Constan
ța care însoțește cele două volume ale 
lui Nicolae Prelipceanu rămîne, în afara 
vocației certe, luciditatea. Dealtfel,mul
te pagini ale volumului de proză sînt 
adevărate fișe de jurnal, în care medi
tațiile asupra lucidității dau greutatea 
specifică a preocupărilor’tînărului scri
itor: «Și de fapt un artist are nevoie de 
înstrăinarea sa de sine, căreia i se mai 
zice și luciditate, spre a fi un artist per
fect».

Dorin TU DORAN

1) Nicolae Prelipceanu Arheopterix, Editura 
«Cartea românească». 2) Nicolae Prelip- 
ceauu, Vara unui fost campion de pian. Editura 
Dacia.

Citite laolaltă și fiecare în parte, tabletele lui Con
stantin Țoiu, confesiuni pline de interes, răgazuri 
de meditație smulse hazardului și agitației vieții co
tidiene, din care aparent nimic nu rămine decît gus
tul cenușii, conțin ceva profund reconfortant ca 
orice încercare de a ne răzbuna pe vremea care 
trece. Ele încercuiesc și stabilizează în cuvînt, in 
cuvîntul bine ales, perfect cumpănit, filtrat prin toate 
exigentele unui superior simt al culturii, exact latura 
esențială, aspectul de permanență al întîmplării, al 
informației de o zi, al impresiei de lectură, luate 
nu numai ca «pretext» (cum se zice in titlu), dar 
privite in sine, privite direct și in fată, cu atenție, 
care știe să-și fixeze obiectul, să-l domesticească, 
dacă se poate spune așa, pînă ce devine revelator. 
Aceste tablete nu reprezintă altceva decit miezul 
foarte consistent, miezul «gustos» al unor situații 
observate, meditate intens, constrinse să dea tot 
ce sînt in stare să dea, adică nebănuit de mult. Și 
care e gustul lor. Spun gustul și nu ideea, nu teza, 
nu concluzia! Un gust de loialitate, specific înțele
gerii grave, al cărei simț moral pare și este indisocia
bil de inteligență, autorizat de ea. înțelegerea nu 

acționează ca un factor dizolvant, generator de scep
ticism, înțelepciune nu înseamnă renunțare decit 
la o privire grăbită, nimic resemnat în acest examen 
lucid, în această «încetinire» de ritm, la care sintem 
invitați. Marele scriitor japonez Yasunari Kawabata, 
laureat al Premiului Nobel, nu a jucat de bucurie 
cind a primit suprema distincție ci, cuprins de dis
perare, s-a sinucis, și iată cum comentează C. Țoiu 
paradoxala decizie, ce adevăr găsește în ea:

«E dificil să mori pentru un scrupul pe care ți-l 
faci singur... Nici oboseala, nici sănătatea din ce în 
ce mai șubredă, nici faptul că cel mai bun discipol 
al său, prozatorul Mishima, își făcuse harakiri cu 
optsprezece luni înainte... nu-i descurajaseră, cit 
teama de a scrie, de a mai scrie, provocată de însăși 
dobindirea premiului... Un scriitor, așadar, își ia 
viața fiindcă nu mai poate indura povara succesului 
său: un scriitor alege acest harakiri moral, fiindcă 
nu mai crede că e în stare să treacă peste propriul 
său succes, să mai producă o operă vrednică de faima 
ciștigată... Scrupul artistic, obiecție Interioară fără 
apel, înaintea căreia toți pezevenghii din lume vor 
rinji sănătos. Sînt și premii care ucid, și noi care le 
rîvnim și le primim și le suportăm atît de ușor... 
Un premiu pentru o conștiință artistică de talia celei 
a lui Kawabata înseamnă, se pare, nu atît o recunoaș
tere a ceea ce ai făcut, cit un pariu enorm, un pariu 
teribil de apăsător pentru ceea ce vei face de atunci 
inainte. Pe-samurai, perfecțiunea l-a pierdut. Nici nu 
se poate închipui osîndă mai grea: să vrei totuși 
să te depășești, fiind perfect!»

Să ocolești explicația comună, motivarea la inde- 
mină, fără să dai în arbitrar șl nici măcar în para
doxul (cum se zice) seducător, este o performanță 
de care autorul Pretextelor se dovedește capabil 
și cred că puținele rînduri citate au ilustrat-o dip 
plin; dar în cuprinsul volumului, ea se repetă adesea 
și de fiecare dată cu un aer firesc, cu economie de 
gesturi. în textele eseistice dense, articulate în jurul 
unor obsesii vii, Constantin Țoiu confirmă însușirile 
de substanță și rafinament, semnalate în nuvelis
tica sa.

Lucian RAICU

Florin Mugur (dreapta), autorul cărții «Convorbiri cu Marin Preda», ți marele lui inter
locutor la prezentarea volumului de la librăria «Mihail Sadoveanu».

un compendiu 
de gramatică

A apărut recent la Editura 
Academiei cartea profesorului a- 
cademician Al. Graur, Gramatica 
azi (238 de pagini).

Lucrarea este concepută, așa 
cum se arată în «cuvîntul înain
te», ca un compendiu al ediției 
a doua (din 1963) a Gramaticii 
Academiei, așa cum Limba română 
(lucrare editată de Academie), 
apărută în 1956, a fost un com
pendiu în raport cu prima ediție 
(din 1954) a Gramaticii Academiei. 
Lucrarea, după cum remarcă și 
autorul, are rolul de a pune la 
îndemîna unui public mai larg 
(interesat într-un fel sau altul 
de chestiunile de limbă, în gene
ral, și de limbă română, în spe
cial) rezultatele cercetărilor efec
tuate în ultimul timp în acest 
domeniu, așa cum sînt ele înre
gistrate în cea de-a doua ediție 
a Gramaticii Academiei.

Utilitatea unei astfel de lucrări 
nu cred că poate fi pusă în vreun 
fel la îndoială. Gramatica Acade
miei este o lucrare care se adre
sează în primul rînd specialiștilor 
și e normal să fie așa; există însă 
un mare număr de nespecialiști 
interesați în chestiunile de gra
matică a limbii române (profesori 
din învățămîntul mediu, elevi, 
studenți, pentru a nu aminti 
decît cîteva dintre categoriile 
de nespecialiști care pot fi și sînt 
interesați de aceste chestiuni). 
Pentru această categorie de ci
titori este necesară o expunere 
clară, accesibilă, condensată și 
cu o terminologie tehnică redusă 
la strictul necesar.

Mi se pare aproape superfluu 
să spun că lucrarea profesorului 
Graur întrunește cu prisosință 
toate aceste calități: pentru că 
toți cei familiarizați cu scrierile 
ți expunerile sale orale știu că 
aceste calități nu le pot lipsi.

Țin să remarc în mod deosebit 
două lucruri. în primul rînd, pre
zența capitolului intitulat «Ge
neralități». Aici se schițează ca
drul general lingvistic în care 
se integrează problemele de gra
matică, în general, și de grama
tică română, în particular. Un 
astfel de capitol permite citito
rului să sesizeze semnificația ge
neral lingvistică a faptelor de 
gramatică română.

în al doilea rînd, consecvența 
cu care autorul degajează în mod 
explicit semnificația pe care fap
tele descrise o au fie pentru 
teoria, fie pentru istoria limbii.

în felul acesta, Gramatica azi 
este nu numai un compendiu de 
gramatică română, ci și un mijloc 
de inițiere în problematica 
lingvistică mai generală, legată 
de descrierea structurii grama
ticale a limbii române.

Mă gîndesc că și acest lucru 
era de așteptat: autorul cărții 
este un comparatist care n-a 
fost niciodată străin de ceea ce 
se numește «lingvisticăgenerală».

Emanuel VASILIU



cronica
ringului

campionatele 
europene (I)

Fiecare zi ce ne apropie de 1 iunie aduce 
tot mai mult în actualitate campionatele 
europene de box care, anul acesta, vor avea 
loc la Belgrad. în cercurile amatorilor de 
spectacole pugilistice a început să se discute, 
în fel și chip, despre această întrecere, așa 
cum se întîmplă întotdeauna în preajma 
marilor competiții. Se fac pronosticuri, este 
alcătuită, într-un minut, «cea mai bună 
echipă», iar cei care au asistat sau au parti
cipat vreodată la «europene» răscolesc în 
sacul cu amintiri. De exemplu, dacă-l întîl- 
nești în aceste zile pe nea Costică Cionoiu, 
veteranul antrenorilor boxerilor ceferiști, 
nu se poate să nu afli cum a fost în 1930, la 
Budapesta, cînd pugiliștii români au parti
cipat pentru prima dată la campionatele 
continentale, Parcă îl aud: «Să fi avut con
dițiile boxerilor de azi! Păi știi dumneata 
cum am participat noi la «europene»? Cu 
vreo zece zile înainte să înceapă competiția 
ne-am trezit cu unul de la federație în sala 
noastră de antrenament de pe strada Atelie
rului, pe Grivița, în spatele fostului cine
matograf Marconi. «Mă, băieți -ne-aspus — 
anul acesta ne-am hotărît să participăm și 
noi la campionatele europene. Mergem la 
Budapesta. De la voi, ceferiștii, am hotărît 
să selecționăm trei boxeri: Cionoiu, Lungu 
și Carata. Al patrulea, că nu mergem cu 
echipă completă, va fi Marin Plăieșu. Să 
veniți mîine la federație să vă luăm măsură 
pentru costume. Vrem să ne prezentăm ca 
o adevărată delegație de sportivi. Toți îm- 
brăcați la fel...» A fost rîs mare cu costumele 
pe care nu le-am văzut niciodată. Am primit' 
în schimb fiecare cîte un... basc bleumarin. 
Deplasarea am făcut-o cu un vagon de clasa 
a lll-a, că pe atunci era și a treia. 24 de ore 
de la București la Budapesta. Ne-a trecut 
os prin os. Acolo ne-a luat în primire cineva 
și ne-a dus direct la cîntar. Apoi, după-masă, 
cum s-a făcut,că am boxat toți patru. Doar 
Plăieșu a ajuns în turul doi... Să fi avut noi 
condițiile...»(

Se știe că la Belgrad nu vom avea repre
zentant la categoria semigrea. Motiv în plus 
ca numele fostului campion Gheorghe Ne
grea să fie tot mai des amintit. Și cum ar 
putea fi altfel, cînd iubitorii sportului cu 
mănuși au o memorie atît de bună? Cine 
poate uita că în 1957, la campionatele euro
pene de la Praga, Gheorghe Negrea a cuce
rit primul titlu continental din istoria boxu
lui amator românesc? «Ehe, ce echipă for
midabilă aveam în anii aceia — apreciază 
azi mulți dintre spectatorii de box. Și nu 
una, ci două sau chiar trei...» Oare așa să 
fi fost? Atunci de ce a trebuit ca de la meda
lia de aur a lui Negrea să așteptăm zece ani 
pînă cînd, în 1967, Nicolae Gîju ne-a adus 
cel de-al doilea titlu european?

Petre HENȚ

Gheorghe Negrea (dreapta), primul boxer ro
mân medaliat cu aur la campionatele europene 
și unul dintre rivalii săi, Petre Zaharia. Unde 
ne sint semigreii de altădată?

tenis

hărădău- 
primul schimb

Tradiționala selecție de primăvară i-a 
reunit săptămîna trecută la «Progresul» 
pe principalii candidați la locurile vacante 
din echipa națională.

întorși acasă după o primăvară plină de 
concursuri internaționale, băieții din al 
doilea eșalon au susținut un serios examen 
de admitere în fața forurilor de speciali
tate. Ca la orice examen, au existat pre- 
mianți, mediocri și... Nu a existat un în
vingător net, care să dea, dacă se poate 
spune așa, garanția schimbului de mîine, 
dar au existat doi jucători în evident pro
gres: Dumitru Hărădău și Traian Marcu.

Cîștigînd concursul, Dumitru Hărădău 
confirmă victoriile obținute cu cîteva 
săptămîni înainte la Monte Carlo. Hărădău 
a cîștigat pentru că, în primul rînd, a 
alergat mai bine și mai mult decît toți 
ceilalți, pentru că a început să simtă 
«greutatea» punctului, și în asta constă 
principalul său progres. De asemenea, 
pe parcursul celor cinci zile de întreceri, 
el a arătat ușurință în alternarea jocului 
de apărare cu cel de atac și o deosebită 
eficacitate la mingile de trecere. Serviciul 
al doilea și finalizarea atacului rămîn încă 
factori determinanți pentru progresul său 
viitor.

După trei luni de înfrîngerl, Traian 
Marcu a realizat împotriva lui Viorel Marcu, 
Viorel Sotjriu și Sever Mureșan trei vic
torii «în premieră». Prietenul meu GUn- 
ther Bosh, antrenorul echipei noastre de 
tineret, care se ocupă de mai mulți ani 
de pregătirea lui Marcu, îmi spunea la 
sfîrșitul concursului: «M-am temut, la 
început, ca Traian să nu fie ciuca bătăilor, 
mă gîndeam la moralul lui. Turneele la 
care a participat i-au îmbunătățit însă 
ritmul de joc, se mișcă mai bine și lovește 
mai tare mingea. Este, dealtfel, singurul 
care lovește tare mingea. Continui să 
cred că mai poate încă progresa »

Despre ceilalți: Viorel Sotiriu — la va
loarea obișnuită; Viorel Marcu,prea com
plicat în joc și în... viață. Un «repetent» 
sigur: Sever Mureșan — care nu ne-a con
vins că cele cîteva luni petrecute în străină
tate au fost altceva decît o simplă plim
bare prin Europa.

L-am lăsat la urmă pe Toma Ovici — 
cîștigătorul concursului similar de anul 
trecut. Unele calități native și posibilită
țile de îmbunătățire a tehnicii, pe care le 
întrevedeam atunci, m-au îndemnat să-l 
sfătuiesc să nu se mulțumească cu plăcuta 
căldură a plutonului și să pornească dura 
cursă de urmărire a celor doi mari eva
dați: Iile Năstase și Ion Țiriac. La fel ca în 
oricare alt domeniu, automulțumirea ră- 
mîne și în tenis același pericol care îi 
pîndește pe tinerii noștri la fiecare pas.

Ștefan GEORGESCU

Scriam — nu numai negru pe alb, 
dar și foarte limpede, fără vreo re
zervă diplomatică— înaintea meciu
lui cu Albania, că o victorie a culo
rilor noastre la Tirana ar fi firească, 
în virtutea ascendenței valorice pe 
care fotbaliștii noștri o au în fața 
adversarilor lor «pe planul echipei, 
al fiecărui compartiment și chiar al 
fiecărui jucător in parte». Nu ne auto- 
cităm atît din omeneasca plăcere a 
confirmării, cît mai ales din satis
facția amendării «analiticilor» tene
broși («la Tirana se încheie totul», 
«ieșim din cursă duminică»— păreri 
nescrise, dar rostite, pentru că la 
vorbă toți sîntem curajoși), care 
s-au grăbit să ne taxeze opinia drept 
nesăbuită și chiar optimistă de cir
cumstanță. Știm foarte bine că opti
mismul nefondat este la fel de pri
mejdios și de dăunător ca și pesi
mismul. Și poate tocmai de aceea 
îndrăznim să susținem că, mai ales 
după acest 4-1, extrema optimismu
lui care ar minimaliza obstacolele 
viitoare este un pericol real.

Departe de a subestima succesul 
de la Tirana — necesar ca și aerul 
în cursa calificării pentru campiona
tul mondial din 1974 — trebuie, 
«oricît am fi de încălziți, să ne pre
cizăm termenii», stabilind cît mai

Deși lipsește de două luni de pe sta
dioanele noastre, în urma unei afecțiuni 
la o vertebră, deși — din același motiv — 
numele «gîscanului vrăjitor» a fost mai 
rar pomenit în ziarele noastre, interna
ționalul piteștean Dobrin s-a bucurat în 
ultima vreme de o presă extrem de favo
rabilă tocmai în Spania!

Cum, de ce și pentru ce?
Publicul spaniol, ziariștii, oamenii de 

specialitate l-au urmărit pe Dobrin în 
meciul cu Real Madrid (î<j care fotbalistul 
nostru a avut o evoluție bună) și au rămas 
de-a dreptul încîntați de jocul său din 
partida de adio a lui Gento, în care Do
brin a fost, se spune, magistral. Ecou — 
nenumărate articole în ziarele madrilene, 
zeci de fotografii, declarații elogioase ale 
celebrităților fotbalului, care au fost pu

Sint unii tentați să creadă că în fotbalul 
nostru cheia succesului ar fi, chipurile, 
imitarea concepției de joc a cutărei sau 
cutărei echipe din elita fotbalului mondial.

Pornind de la o anumită idee, mai curînd 
fatalistă, am părut adesea niște învinși 
fără luptă, sau învinși de propria noastră 
timorare. Și atunci s-a considerat că numai 
prin unele inovații aplicate fotbalului nostru 
vom realiza mai mult.

Practicînd jocul nostru tradițional în 
Mexic, am devenit o revelație, pentru ca 
apoi, încercînd o modernizare din mers, 
să ajungem la concluzia că fără un fond 
inovația importată își pierde valoarea. 
Cerem adesea lui Dumitrache să devină

Cupon de participare 
la Concursul nostru de

accente

o primă pledoarie
exact stadiul atins și obiectivele (de 
lucru) care ne stau în față. Ce ne-a 
adus, de fapt, această victorie? Mai 
presus de două puncte și de scorul 
categoric, succesul de duminică ne-a 
oferit o pledoarie pentru o idee. 
Jucind mai ofensiv, cu fotbaliști mai 
dotați pentru atac, putem înscrie mai 
multe goluri decît în trecut. (Oricui 
ar invoca valoarea modestă a parte
nerului i se poate servi în replică 
meciul tur de la București, în care 
același modest «11» a fost învins 
doar cu 2-0) Al doilea cîștig auten
tic este doza de încredere cu care 
s-au întors de la Tirana jucătorii și 
antrenorii Stănescu și Cosmoc. Pen
tru activitatea lor viitoare artizanii 
succesului de duminică au realmente 
nevoie de încredere (a lor și a altora)

Oferindu-ne, deocamdată, o primă 
PLEDOARIE pentru cauza eficienței 
jocului ofensiv, fotbaliștii noștri tre
buie să aibă luciditatea și forța de a 
judeca perspectiva sub semnul per
severenței în muncă și idee, cheză
șia cîștigării PROCESULUI...

Duminică 6 mai ar putea să capete, 
cu timpul, semnificații suplimentare. 
O zi, un eveniment care să marcheze 
un început, un start.

Marius POPESCU

confidential9

popularitatea lui dobrin 
în spania

ternic impresionate de clasa piteșteanului 
(printre care și aceea a lui Eusebio, un 
mare admirator al lui Dobrin).

Ce a urmat? Real Madrid, una din cele 
mai faimoase echipe ale bătrînului conti
nent, a început să-i facă o asiduă curte lui 
Dobrin. A urmat și o propunere concretă 
de transfer, au urmat tot felul de demersuri, 
de promisiuni și de rugăminți. La această 
onorantă — pentru Dobrin — inițiativă, 
clubul spaniol a primit următorul răspuns: 
pînă în 1975, cînd Dobrin va termina 
Institutul de cultură fizică și sport, nu 
poate fi vorba de nici un transfer. După 
aceea, rămîne de văzut.

P.S. — Dobrin, cel mult așteptat de 
publicul nostru și de echipa națională, 
își face mîine reintrarea în partida cu 
Steagul roșu.

cititori - comentatori

tradiție si inovație 
în fotbalul nostru

un Chivers, neținînd cont de potențialul 
și forța lui, uitînd că Dumitrache este un 
puncher redutabil care a îngenuncheat 
nu o dată apărările masive ale fotbalului 
britanic.

Lăsînd românului ce-i al lui, încetînd a 
mai fi adepții stilului britanic (în plină 
criză, dealtfel) vom putea asigura un cli
mat propice formării unui stil propriu 
tradițional, pentru că, printre altele, o 
asemenea măsură poate duce la adevărata 
consacrare a fotbalului nostru pe plan 
mondial.

Virgil Maier, elev
Aiud



«rezultate» 
cu orice preț, 
dar fără...preț (I)

Am ajuns să citim curent sau să auzim 
foarte des cum echipa cutare a cîștigat 
datorită voinței, dăruirii ș.a.m.d. De ce 
oare din toate atributele victoriei se aleg 
aceste aprecieri? Pentru că asistăm de mulți 
ani la demonstrații negative în teren ale 
fruntașilor, care parcă vor să arate că au 
fost trimiși cu forța în teren din moment ce 
mimează totul.

Din cîte știu eu, satisfacția firească a celor 
ce vor să practice fotbalul-performanță este 
aceea de a se putea mișca rapid, de a controla 
balonul fără caznă, de a-și manifesta inteli
gența individuală și colectivă cu spontanei
tate și în deplină concordanță cu fazele. 
Iar rolul — teoretic vorbind — al antrenoru
lui este de a furniza propriei sale echipe 
armele corespunzătoare ca să poată concura, 
progresa, impune. Adică, să folosească siste
mul care să se preteze construcției jocului, 
și în nici un caz distrugerii, antijocului. 
Ceea ce înseamnă că jucătorul are nevoie 
de personalități responsabile care să-i expli
ce, să-l învețe fotbalul adevărat și nu pe cel 
condamnat la degradare.

Succesul în fotbal este rezultatul preocu
părilor bine și precis orientate, cu un orizont 
larg. Sînt oameni care, după o săptămînă 
grea de muncă, se adună și joacă fotbal, 
de plățere, cîteva ore. în schimb, există și 
unii «fotbaliști» (dacă nu chiar mai toți) care, 
după o săptămînă de «antrenament profilac
tic», încheiată cu meciul duminical, uită să 
mai vină în săptămînă următoare la pregătire. 
Dar pentru că fotbalistul se cheamă X și pe 
postul său este un «zmeu», duminică este 
chemat din nou și introdus direct în joc. 
Și unde este respectul față de public?

Printre cauzele care generează actuala 
stare de lucruri sînt de luat în considerare — 
după opinia mea — și următoarele:

Antrenamentele se fac la Intîmplare. 
Eforturile nu pot fi productive dacă nu se 
depune o activitate continuă pe toată durata 
perioadei de pregătire și competiționale. 
Refuzăm să acceptăm disciplina, ne lipsește 
factorul moral tocmai pentru că nu lucrăm 
intensiv și nu ne putem ridica măiestria 
jocului cu balonul și fiindcă nu facem antre
namente fără pauze. Observația privește 
toate eșaloanele, pînă la cel internațional, 

în momentul de față, în competiția de 
elită a țării sînt cîteva echipe care-și explică 
poziția prin pregătirea fizică a componen- 
ților, deosebit de intensivă în perioada 
pregătitoare. Să presupunem că așa este. 
Dacă însă preocupările pentru condiție nu 
vor fi constante și progresive, dacă nu se 
vor extinde și după ce campionatul a început, 
cu siguranță că vom asista în jocul acestor 
echipe — în întîlnirile cu competitori străini 
valoroși — la aceeași «bătută pe loc». De ani 
de zile, fie că este vorba de antrenori ai anului 
1922, fie că este vorba de antrenori ai anului 
1940, noi considerăm pregătirea fizică în
cheiată odată cu începerea turului sau a 
returului. Pentru că ne aplecăm urechea la 
ce spun jucătorii, închidem ochii la ceea ce 
fac ei în lecțiile de antrenament. Și așa, 
zilele trec, trec și anii. Iar noi refuzăm săptă- 
mînal un antrenament de putere (forță și 
viteză), rupîndu-ne astfel de stilul novator al 
omenirii sportive moderne.

Astăzi, marile echipe sînt expresia unui 
profesionalism dus la maximum. El are la 
bază superioritatea tehnică dar contează, 
în aceeași măsură, pe entuziasmul, vivacita
tea, energia, adică moralul și fizicul jucători
lor. Cu alte cuvinte, un angajament fizic 
total sprijinit pe o tehnică subtilizată tactic.

De ce la noi lucrurile stau altminteri, 
cînd ne sînt create condiții de lucru similare 
(iar pentru unele echipe din eșalonul supe
rior, regulamentul de transferări este și el o 
mamă bună)? Firesc ar fi ca jucători cu nume 
de prestigiu din unele echipe să fie ei primii 
care să fie conștienți și responsabili pentru 
pregătirea lor și, în al doilea rînd — cei care-i 
instruiesc. Păcat însă că pînă acum nu am 
găsit secretul pentru a cultiva la alții ambiția 
de a juca foarte bine fotbal. Nu l-am găsit 
pentru că nici nu prea l-am căutat. «Aprovi
zionarea» cu energie a bateriilor umane 
(citiți condiția fizică) trebuie făcută continuu 
și nu ca pompierii cînd... arde.

Constantin TEAȘCĂ

Angelo NICULESCU 

comentează pentru 
dumneavoastră

TREI MECIURI 
INTERNAȚIONALE

O duminică fără campionat și totuși bogată 
în spectacole sportive de mare interes: 
două meciuri care ne priveau direct — cele 
ale echipelor noastre naționale (prima re
prezentativă și cea de tineret) — iar alt 
spectacol, înregistrarea oferită de televi
ziune a partidei de la Sofia dintre repre
zentativele Bulgariei și Portugaliei.

în ordinea programului orar trebuie să 
începem cu replica dată pe stadionul 
«23 August» din Capitală de «speranțele» 
pregătite cu atîta pasiune de Cornel Drăgu- 
șin, echipei similare a Albaniei. «Speranțe» 
care — s-o spunem sincer— ne-au dezamă
git într-o oarecare măsură... Ne place să 
credem că talentații noștri «under 23» au 
abordat meciul cu oarecare ușurință, avînd 
la bază argumentul juvenil: «acasă la noi, 
învingem la sigur».

Abia terminată partida de pe «23 August» 
și, iată, televiziunea, știind că nu ne poate 
transmite, «în direct», meciul de la Tirana, 
ne-a servit, în compensație, 90 de minute 
de fotbal între echipele lui Bonev și 
Eusebio. Forța imaginii este revelatoare, 
chiar fără comentariul oricît de sobru și de 
competent al lui Eftimie Ionescu. Am putut 
vedea felul în care tehnica, dusă pînă la 
rafinament,a lusitanilor poate fi învinsă de 
efortul — ridicat la o mare potență colec
tivă — a unor jucători ce și-au pus toată 
energia și ambiția exclusiv în serviciul echi
pei. lată deci noi» frapante prilejuri de 
concluzii și învățăminte și pentru fotbalul 
nostru, care mai are de atins două vîrfuri 
alpine, spre a fi prezent în turneul final al 
Miinchenului 1974.

Lipsiți de vizualul micului ecran și obli
gați să urmărim meciul de la Tirana numai 
după «sonorul» (destul de precar, datorită 
fundalului prea apropiat al tribunelor...), 
s-ar putea acredita convingerea că meciul 
primei noastre reprezentative a fost, dato
rită și scorului suculent, o simplă joacă, 
fără opoziție puternică din partea partene
rului ei. Nu prea a fost așa. Meritul echipei 
antrenate de Valentin Stănescu este de a fi 
reușit să depășească, printr-o apărare bine 
organizată și promptă în «dublaj» (cu excep
ția minutului 87), clipe dificile, ajutată la 
rîndu-i și de presingul exercitat de ata- 
canții noștri asupra apărătorilor adverși.

Așadar, jucătorii noștri cînd vor să se 
mobilizeze știu să adauge calităților native 
și virtuțile, din ce în Ce mai bine valorificate, 
ale fotbalului contemporan la scară mon
dială: execuții în viteză, înlăturarea driblin
gului inutil și a mișcării în plus, marcajul 
om la om, combinat cu cel pe zonă, schim
burile uluitoare de locuri, accelerările pe 
măsura apropierii de poarta adversă.

La Tirana, prima noastră reprezentativă 
a adoptat, pe deasupra, tactica perfect 
adecvată jocurilor în deplasare: arma contra
atacului fără înflorituri, cu acțiuni debor 
dante pe extreme, unde, în sfîrșit, au fost 
introduși atacanți cu viteză (Marcu, Troi 
și Țarălungă). întreaga echipă a alergat 
cu rost, timp de 5 400 de secunde, însufle
țită, contrar obișnuinței de pînă acum, 
de o mare sete de goluri.

ETAPA DE MÎINE

După o întrerupere de două săptămîni, 
campionatul intern își reia cursul, prin cea 
de-a XXIII-a etapă, în care sînt angrenate 
echipe ce duc lupta pentru primul loc, dar 
și cele care vor să evite cu orice preț pericu
loasele poziții 15 și 16.

Craiovenii au un meci destul de dificil 
la Petroșani. 1, x, 2 sînt obligatorii. Dinamo- 
Rapid ar putea reedita «egalul» din toamnă, 
dar mai curînd 1. C.F.R. Cluj în derby-ul 
local cu «U» reclamă 1, x. F.C. Argeș 
trebuie să-și consolideze revirimentul din 
retur prin solistul 1, în dauna Steagului 
roșu.' Petrolul, în deplasare pe litoral, poate 
aspira la un x, dar mai probabil 1. A.S.A.- 
C.S.M. Reșița poate genera 1, x. S.C. Bacău- 
U.T.A. impune 1 solist. Sportul studențesc- 
Steaua este meciul marilor ambiții. Deci, 
1, x, 2.

TREBUIE SĂ AJUNGEM
ÎN SITUAȚIA DE A SPUNE 
CU ÎNDREPTĂȚIRE 
CĂ PROVINCIA
E CEL MAI MARE 
CARTIER
AL CAPITALEI/

colo de amuzamentul chestiunii în sine, si
tuația asta a dus la un fenomen absolut 
original, fenomen ce ar putea furniza un 
admirabil subiect de film! Tinerii reșițeni 
au început a se obișnui a veni sîmbetele și 
duminicile la dans în Lugoj. Și după cîteva 
ciocniri violente între «cocoșii» celor două 
orașe, care s-au terminat mai acum cîțiva 
ani și au dus, printre altele, la ruperea pi
cioarelor directorului de club, Stelian Stan- 
ciu! — treptat s-au obișnuit unii cu alții, 
s-au împrietenit chiar, ba și mai mult, căsă
toriile dintre tinerii celor două orașe au 
devenit mereu mai frecvente (Any V. sau 
Mariana I. sînt numai două dintre cazurile 
de tinere lugojence măritate cu reșițeni)... în 
mare măsură a contribuit la asta — și nu 
numai la asta! — «Sfatul Omeniei», colec
tiv inițiat de către uteciștii din Lugoj, for
mat din 15 membri cu ocupații dintre cele 
mai diverse, colectiv care se întîlnește bi
lunar, rezolvînd cele mai diferite-și mai spi
noase probleme ale tineretului din partea 
locului (recent fuseseră rezolvate cazurile 
Violetei Esto și Luciei Văleanu — ultima 
fiind chiar într-o situație destul de critică 
în urma unei grave greșeli morale comise! — 
cărora li s-a oferit posibilitatea de a munci).

— Tovarășă Naghy, ați putea să-mi for
mulați într-un singur cuvînt ce înseamnă 
pentru dumneavoastră «provincia»?

•— Limitare!...
_ ...?!?
— în sens de spectacole, educație, cultură 

în genere! Vedeți dumneavoastră. Lugojul 
a avut o tradiție corală cu totul deosebită, 
în trecut, de pildă, exista cîte un cor la 
fiecare cartier al orașului. Astăzi nu există 
decît un singur cor în Lugoj...! Iar proble
mele noastre, vă rog să mă credeți, nu se 
rezumă, din păcate, numai la coruri!...

«Dar pentru dumneavoastră, stimate cetă
țean, ce înseamnă provincia?»...

— Prietenii... (judecător Horia Vasi- 
lescu).

— Vara... (Constantin Galescu, reporter, 
ziarul «FLAMURA» Reșița).

— înseamnă Lugojul, un al doilea roman 
al vieții mele — primul s-a consumat pe 
alte meleaguri ale patriei! — oraș pe care 
nu l-aș schimba pentru nimic în lume. Și 
din care voi pleca poate numai din pri
cina copiilor, sînt prea puține școli în Lugoj! 
Copiii mă vor determina să plec vreodată 
de aici! Deși i se spune un oraș al pensio
narilor, este un oraș mai ales comod. Și 
apoi, cunoașteți vorba aceea: «Cine bea 
apă din Timiș la noi, aici rămîne !...»(Rudolf 
Paladi, instructor metodist la Clubul mun
citoresc al industriei textile).

— Iubesc Lugojul, m-am născut aici... 
M-am obișnuit cu el! N-aș putea să spun 
că distracții nu există: sîmbăta și duminica 
avem dans!... (Gheorghe Cireșan, 25 de ani, 
muncitor la Fabrica de jucării).

...Mă întorc în Caransebeș, tîrziu, către 
seară. în mod intenționat nu am încercat 
să redau momente și din «celălalt» aspect 
al provinciei, nu voi pomeni deci nimic 
despre fabricile Lugojuîui sau ale orașului 
meu natal — fabrici mari, noi, cunoscute 
în lume! în plin centru al acestui «Gre
noble» românesc, despre care pomenea cu 
mîndrie judecătorul, observ un afiș mare 
recomandînd caransebeșenilor însetați de 
cultură spectacolul unei trupe din Bucu
rești, aflată în turneu: «FACHIRUL Șl ILU
ZIONISTUL KIVOCAMA, în program gră
dina indiană și misterele ei, secretele tri
burilor indiene, catalepsie, MOARTEA APA
RENTĂ, telepatie-hipnotism, ȘARPELE BOA 
cu cap de FEMEIE, două ore de rîs, DECO
RURI PROPRII! NUMAI azi, orele 20!!»...

Provincia mai are încă provincialismul ei 
care cîteodată vine aici, paradoxal, chiar 
din Capitală.

(Urmare din pag.9)

tot ceea ce ne dă dreptul să avem munca 
noastră dăruită și extenuantă, uneori.

Marin Iliescu — Cred că toate problemele 
ridicate de dumneavoastră sînt și trebuie 
să fie rezolvabile. Pot să vă comunic că în 
curînd vor fi rezolvate problemele apei, 
circulației și altele. Pe de altă parte, noul 
abator ne va ajuta la îmbunătățirea situației 
existente azi în ceea ce privește preparatele 
din carne.

Haralambie Păunescu — Trebuie să fim 
atenți la condițiile de viață pe care ie ofe
rim celor ce constituie «noua Tîrgoviște». 
Să răspundem pe cît e posibil cererilor lor.

Sergiu Mereuță, medic primar, directorul 
spitalului de copii — Fiindcă ați pomenit 
de cereri vreau să amintesc aici că pe linie 
medicală putem fi mulțumiți din punct de 
vedere al medicamentației care ni se repar
tizează. Dar este inacceptabil cum nu vor să 
înțeleagă anumiți tovarăși că lipsa unui 
centru de documentare ne îngreuiază foarte 
mult munca. Speram, ni se și promisese 
chiar, că odată cu darea în folosință a clă
dirii palatului administrativ se va găsi un 
sediu pentru un astfel de centru. Nu s-a 
găsit. Poate cineva ne va ajuta și în rezol
varea problemei laptelui praf a cărui lipsă 
este mai mult decît gravă. Vom avea din ce 
în ce mai mulți copii și s-a arătat că nici 
condițiile de locuit nu sînt strălucite,așa 
încît lipsa laptelui praf se adaugă la neajun
surile pe care le avem în creșterea acestor 
copii.

Virgil Popescu, medic la circa sanitară Doi- 
cești — Fiindcă a venit vorba de copii, 
pentru că ei nu sînt numai copiii provinciei 
ci ai țării, aș dori să fac un apel pentru o mai 
rațională amplasare a noilor obiective in
dustriale. Nu e bine să mai repetăm situația 
Doicești, unde copiii suferă, în mare parte, 
de boli ale căilor respiratorii, boli provocate 
de noxele poluante datorate termocentra
lei. Așa cum copiii Bucureștiului, Brașovu
lui, Sibiului sînt copiii țării,așa trebuie să 
fie și ceilalți. Avem datorii egale față de 
toți.

Vasile Soare, directorul Liceului «Grigore 
Alexandrescu» — Nici vorbă. Aș dori să 
ridic aici problema examenelor de admitere 
în institutele de învățămînt superior. Este 
în afara oricărei morale ca la aceste examene 
să nu fie respectată programa școlară. în 
situația în care examenele se abat de la 
programă cei mai dezavantajați sînt copiii 
provinciei. Cei din București sau din cen
trele universitare se pot «pune la curent» 
cu subtilitățile unor astfel de examene prin 
meditații cu cadre universitare. Cu ce strică 
elevul de nota 1Q dintr-un sat de munte că la 
examenul de admitere se întîlnește cu lu
cruri necunoscute lui? Așa a început această 
goană nebună după «meditații». Noi în
cercăm să rezolvăm pe plan local, la nivel 
de școală,aceste viitoare dificultăți. Pentru 
cei care vor să urmeze cursurile unor facul
tăți,ca de pildă istoria, filozofia, științele 
economice, organizăm la fiecare două săptă- 
mîni cursuri ținute de cadre universitare 
de la București. Dar nu peste tot se poate 
rezolva astfel. Aș sugeră conducerii Minis
terului Educației și Invățămîntului o revi
zuire serioasă a criteriilor de dificultate ale 
examenelor de bacalaureat și admitere în 
facultăți. Nu prin reducerea exigenței, ci 
prin sporirea ei, dar în niște cadre care să 
asigure o mai exactă și obiectivă condiție 
de concurs. Oricum, nutresc speranța că 
totuși profesorul bun este cel care poate 
ajuta un elev în formarea sa și în continuarea 
studiilor. Munca devotată a profesorului 
trebuie să fie supremul criteriu de formare a 
elevului. Și acest criteriu poate să depă
șească granița, uneori artificial stabilită, 
între provincie și centru.

Marin Iliescu — Sper că noi vom fi cei care 
ne vom rezolva toate problemele la nivel 
de județ. E datoria noastră, ca știind toate 
avantajele și mai ales dezavantajele pe care 
le implică existența noastră de provinciali, 
să facem din aceste particularități aliați 
și nu obstacole. Mulțumindu-vă pentru spi
ritul de angajament social cu care ați adus 
în discuție probleme ale Tîrgoviștei de azi, 
doresc să fim mîndri de tot ceea ce va în
semna Tîrgoviștea de mîine.



OPERAȚIUNEA 
LIVINGSTON

Nava americană «Hero», destinată cer
cetărilor științifice, a primit botezul 
antarctic în decembrie 1968 și de a- 
tunci, an de an. în timpul verii australe 

efectuează curse în Antarctica avînd drept 
bază Palmer Station. în timpul șederii noas
tre în insula Deception apariția lui «Hero» 
sau a altor nave reprezenta un adevărat 
eveniment. Grupul de șase exploratori ame
ricani de la Institutul de studii polare al 
Universității de stat din Columbus, Ohio, 
sosit cu acest vapor, avea drept principală 
misiune efectuarea de studii glaciologice în 
partea estică a insulei Deception și în insula 
Livingston, vecină la nord cu prima. Trăind 
sub același acoperiș pe toată durata cam
paniei antarctice, grupul nostru, acum lărgit, 
oferea un exemplu de cooperare, de cama
raderie. Pe teren se efectua un veritabil 
schimb de experiență: observațiile noastre 
de vulcanologie erau împărtășite colegilor 
americani, care la rîndul lor ne prezentau 
principalele observații de glaciologie. Ajun
geam astfel să dăm o mai corectă interpre
tare formării și distribuției unor depozite sau 
roci, să descifrăm mai bine unele episoade 
din trecutul geologic al insulei.

Pentru treburile gospodărești sau tehnice 
cîte trei persoane aveau zilnic grijă de apro
vizionarea cu apă și combustibil, de men
ținerea curățeniei și de buna funcționare a 
motoarelor. Iar dacă se întîmpla, cum a 
fost cazul adeseori, să se declanșeze furtuni 
neprevăzute, ca la comandă toată lumea era 
gata de acțiune. Cînd unii au trecut prin 
încercări dramatice ce s-ar fi putut solda 
cu rezultate tragice, ceilalți i-au așteptat 
cu teamă și emoție.

Antarctica oferă o pildă a cooperării 
pașnice între națiuni. Un exemplu l-am avut 
cu cîteva zile înainte de Anul nou cînd, ca 
urmare a inhalării unei cantități prea mari 
de gaze vulcanice, unul dintre noi a căzut 
bolnav. Tocmai sosise vaporul chilian «Pi
loto Pardo» care, grăbit, nici nu lăsase 
ancora. Venise doar să ne ofere rezerve aii 
mentare pentru sărbători și să lase butelii 
cu gaz. Auzind că cineva nu se simte bine, 
eli’copterul vasului a făcut două curse pentru 
a aduce medicul și medicamente potrivite, 
iar în cazul că boala ar fi fost gravă și-ar fi 
schimbat programul.

URAGANUL

în altă împrejurare, declanșarea unui ura
gan a surprins la lucru pe colegii americani 
care nu au mai putut traversa cu barca 
marea interioară. Furia naturii a fost atît 
de mare încît toate eforturile de a lansa 
barca pneumatică pe valuri au fost zadar
nice; ea a fost luată pur și simplu de vînt 
și ambele motoare, atît motorul de serviciu 
cît și cel de rezervă, au fost avariate. Ne- 
avînd altă soluție, cei mai rezistenți dintre 
cei patru, dr. Terry Hughes și Bob Curl, au 
înfruntat furtuna și după un marș istovitor 
de cinci ore au ajuns la bază pe la orele 
trei dimineața. Noi, cei rămași «acasă», 
nu am putut dormi nici un moment, iar 
la sosirea lor s-au așternut cîteva clipe 
grele de liniște. Ca să fim sinceri, ne-a fost 
frică să întrebăm ce s-a întîmplat cu ceilalți. 
Ne-a trecut prin minte că furtuna i-a arun
cat pe stînd și că cei doi sînt supraviețuitorii. 
Dar Terry Hughes și Bob Curl ne-au ex
plicat că ceilalți, extenuați de efortul depus 
cînd au încercat să pună barca în mișcare, 
au rămas să se adăpostească într-un cort — 
un fel de avanpost pe malul estic al insulei 
— așteptînd ca vremea să se liniștească.

Unul dintre cei rămași era Henry Brecher, 
veteranul grupului, pentru a șaptea oară 
în Antarctica, celălalt, Michael Scholtz 
student. Experiența antarctică a primului 
ne-a mai dat speranțe; ne era teamă să 
nu-i prindă somnul pentru că ar fi putut 
îngheța și asta ar fi însemnat moartea. Dar 
după alte două ore de îngrijorare au apărut 
și ei și atunci toată lumea s-a liniștit.

Ziua următoare, un strat gros de zăpadă 
acoperea insula, împiedicîndu-ne să facem 
observații în unele zone programate. Cu o 
barcă am efectuat un tur de recunoaștere pe 
lîngă țărm. Am avut atunci impresia exactă 
a ceea ce înseamnă un naufragiu la scară 
redusă; în seara precedentă, a odiseei gla- 
ciologilor americani,marea fusese atît de 
agitată, încît la distanțe de cîțiva kilometri 
am găsit vîslele bărcilor și jachetele de sal
vare aruncate sus pe stînci la 7-8 metri față 
de nivelul mării. In alte locuri am întîlnit 
lăzi de probe, pungi, bidoane, chiar și bu
toaie metalice turtite, toate mărturie a ceea 
ce reprezintă forța vîntului și a mării în 
Antarctica.

O ZI PLINĂ CU PERIPEȚII

După numai două zile o aventură simi
lară am avut-o și noi. cei doi români, și 
un argentinian. Ricardo, cînd am realizat 
cea mai îndrăzneață traversare a insulei pe 
un traseu pe unde probabil nu mai călcase 
picior omenesc; la Macaroni Point am 
traversat cel mai impozant ghețar de pe 
insulă, cu sute de crevase, ghețar ce for
mează culmea Mount Pond — Mount Bynon.

A fost o zi plină de peripeții și învățăminte. 
Atunci dîrzenia și ambiția ne făceau să tre
cem peste toate obstacolele spre a ajunge 
la țelul propus, dar acum, cînd ne reamin
tim unele momente sau cînd recitim ce li 
s-a întîmplat altor exploratori în Antarctica, 
ne trec fiori. Și cînd la întoarcere, pe la orele 
zece seara, aproape de locul unde lăsasem 
barca, în zona craterelor «1970», credeam, 
istoviți, că tot ce a fost greu a trecut, aveam 
să participăm la un nou episod neprevăzut. 
Declanșată ca din senin, o vijelie de zăpadă 
ce antrena și «pulberea lunară» (cum nu
meam noi materia vulcanică ce acoperea 
o bună parte din insulă) ne-a învăluit din- 
tr-o dată cu o forță neobișnuită, aproape să 
ne ta pe sus. Vizibilitatea s-a redus aproape 
la zero și un șuierat sinistru ne deruta și 
mai mult. Nu mai aveam decît două-trei 
sute de metri pînă la barcă — ancorată cu 
grijă undeva sus,pe faleză, ca să nu fie 
luată de furtuni sau de valuri cînd mareea 
va crește — dar distanța, ni s-a părut in
finită pentru că trebuia mai mult să ne tîrîm 
spre a o parcurge. Norii negri, grei, ce aco

pereau insula, precum și apropierea iernii 
polare, implicit începutul nopții polare, se 
făceau din ce în ce mai mult simțite. Dom
nea un întuneric neobișnuit pînă atunci pe 
acele locuri.

Asigurîndu-ne că barca e bine ancorată 
nu ne rămînea altceva de făcut decît fie să 
așteptăm îmbunătățirea vremii (lucru ce 
putea dura 2-3 ore, sau poate 2-3 zile), fie 
să pornim pe jos, spre bază (5-6 ore de 
mers!). Ajunși la același cort care a servit 
drept refugiu geologilor nord-americani, 
ne-am adăpostit cu intenția de a nu sta 
prea mult. în cort am găsit două aparate 
de radioemisie portabile (walkie-talkie), 
dar care din păcate aveau bateriile uzate, 
deci nu ne erau de nici un folos. Nu mai 
aveam nimic de mîncat sau de băut.

Zeița Fortuna sau poate zeul Neptun, cel 
care străjuiește intrarea în insulă (numită 
«Foalele lui Neptun»),s-au arătat îndurători 
cu noi și după vreo două ore de așteptare 
au oprit mai întîi vîntul, apoi și zăpada, 
astfel încît noi, uimiți de o astfel de șansă, 
ne-am grăbit să ne aruncăm în barcă, deși 
era plină cu zăpadă, iar marea încă destul 
de agitată.

în întuneric nici nu distingeam prea bine 
valurile. Doar cîteodată ne trezeam cata
pultați pe creasta unui val. cu cîte o trombă 
de apă în spinare. Deplasîndu-ne în apro
pierea țărmului, pe la ora unu după miezul 
nopții am ajuns cu bine la bază, unde în 
grabă fiecare se îngrijea să ne pregătească 
masa, ceaiuri fierbinți și haine de schimb.

INSULA CU DOI LOCUITORI

încheiată cu bine și această zi, ne aștepta 
o plăcută recompensă: eram invitați să 
facem o plimbare, a doua zi, cu nava «Hero» 
pină la insula Livingston, pentru a-i trans
porta acolo pe doi dintre glaciologii ame
ricani; dr. Norman Ten Brink, director 
adjunct al Institutului de studii polare din 
orașul Columbus, Ohio,și fratele lui Bob 
Curl, James (Jim), care-și face aifi lucrarea 
de doctorat. Atît unul cît și celălalt aveau 
o bogată experiență în ținuturile glaciare. 
Norman lucrează de mai mulți ani în Groen
landa, iar Jim vine pentru a treia oară în 
Antarctica.

Plecăm cu «Hero» din Deception, pe la 
ora opt, ieșim prin «Foalele lui Neptun». ur
mărim coastele insulei spre nord, apro- 
piindu-ne de Livingston acompaniați de 
gaviote, diferite varietăți de Petrei și mai 
ales de grupul de pinguini ce se deplasează 
în salturi scurte, de parcă ar fi în concurs. 
Ei țin «pasul» cu vaporul nostru, care se 
deplasează cu 12-15 mile pe oră.

După aproape patru ore de navigație, 
timp în care am admirat partea sudică a 
insulei Livingston cu munți stîncoși și un 
ghețar spectaculos, la Bahia Falsa (pe acolo 
sînt probabil geologii argentinieni din grupul 
condus de dr. Rinaldi, care caută zăcăminte), 
insula devine treptat mai joasă și apare 
complet acoperită de ghețari. în fine, ajun
gem într-o altă zonă,cu multe stînci sub
marine, la Bahia Sur, destinația noastră. 
Aparatele de la bordul vasului indică stînci 
submarine ce ies amenințătoare ca niște 
colți numai pînă la 30 metri de suprafața 
apei. De aceea «Hero» se oprește la circa 
doi kilometri de insulă, pentru debarcare 
folosindu-se două bărci «Zodiac».

Apropierea de țărm oferă o mică sur
priză: întreaga plajă, lungă de aproape doi 
kilometri, este populată de sute de exem
plare de elefanți marini. Densitatea maximă 
se observă chiar în zona unde debarcăm 
noi. Se disting indivizi de culoare cenușiu- 
negricioasă și alții brun-roșcați, de multe 
ori în cupluri. Cei mai mari pot atinge 
6-7 metri lungime și 3 000 de kilograme; 
sînt foarte greoi și nu se sperie de apropierea 
noastră. Din cînd în cînd, cască o gură 
uriașă ce lasă să se vadă limba roșie-tranda- 
firie și cîțiva colți ușor încovoiați. Cînd se 
înfurie se ridică cu partea din față a cor
pului. sprijinindu-se pe două înotătoare, des
chid gura și li se formează un fel de trompă, 
o prelungire a nasului (de unde și numele). 
Plaja pe care stau este formată dintr-un 
nisip grosier.

Lîngă apă se întîlnesc adevărate bancuri 
de alge marine roșii, verzi sau brune, iar 
ceva mai departe pietriș, schelete (vertebre, 
coaste, cranii) de balene, foci, elefanți ma
rini sau pinguini. Pe stînci, în apropiere, 
zărim multe gaviote și palome antarctice și 
întîlnim, pentru prima oară de la venirea 
în Antarctica, smocuri răzlețe de graminee 
antarctice (Deschampia). Resimțim o mare 
satisfacție cînd găsim în albia unui torent, 
apoi și pe plajă, roci vulcanice foarte ase
mănătoare celor din apropierea Stînii de 
Vale, în Munții Apuseni. Stîncile din apro
piere și cele submarine sînt de natură vul
canică, constituită din bazalturi cu olivină 
și andezite. în rest, colinele din vecinătate 
sînt de fapt calote de gheață! Pe țărm se 
distinge ușor stratificația gheții; sînt bune 
aflorimente pentru glaciologi... Plaja este 
largă, de peste 200 de metri, astfel că pentru 
a fi scutiți de surprize colegii americani își 
aleg locul pentru a-și amenaja «baza» cît 
inai departe de apă, unde mișună viețuitoa
rele marine. Instalăm în grabă două corturi 
înalte, duble. într-unul vor dormi cei doi 
exploratori, iar în celălalt se depozitează 
alimente, îmbrăcăminte, materiale, combus
tibili și toate cele necesare pentru cele două 
săptămîni cît vor rămîne aici. Specialistul 
radiotelegrafist instalează antena, face o 
probă și totul este o.k.

Pentru deplasare cei doi glaciologi vor 
folosi schiuri și o barcă pneumatică «Zo
diac» cu motoare de rezervă. Ei mai dispun 
de două aparate de radioemisie portabile 
și de un altul mai mare, cu care vor ține 
zilnic legătura cu Palmer Station, «Hero» și 
Deception. Este o probă de curaj și abnega
ție pe care o dau acești doi oameni care vor 
sta izolați într-o insulă pustie, acoperită de 
gheață, la mii de kilometri de țară, de fa
milie. în slujba științei!

Pentru noi, vizitatorii, «operațiunea Li
vingston» a durat numai cîteva ore, dar a 
reprezentat foarte mult. Repede facem o 
poză la despărțirea de Livingston și de cei 
doi locuitori ai săi, iar noi plecăm cu o 
strîngere de inimă, cu semne de bun rămas.

Gh. ISTRATE 
loan TEODORU

(Va urma)



amiezilor de duminică încearcă să rețină
în fața televizoarelor și pe cei mai nărăviți 
dintre microbiștii fotbalului. Intre hîrjoana 
de pe stadion și cea dintre troieni și 
spartani, unii o preferă pe ultima, chiar 
dacă sînt convinși, de la bun început, de 
naivitatea călătoriei în trecut. «Tunelul 
timpului» se vrea o istorie romanțată. De 
la amvonul de celuloid se predică izbînda 
binelui și obștescul sfîrșit al răului. Se 
înțelege, totul se petrece cîndva, întocmai 
ca în poveștile care încep cu «a fost odată 
ca niciodată». De la pupitrul de comandă,

„TUNELUL TIMPULUI" 
SI VIITORUL 
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oameni de știință execută ordinele gene
ralului american, încercînd să demonstreze 
că în zilele noastre tehnica este mai presus 
decît binele și răul, că nu există nici un 
motiv de teamă față de puterea ei diabolică. 
Teoria nu este nouă. Cei ce au născut-o, 
s-au străduit și se străduiesc să ne con
vingă de faptul că există și bombele ato
mice «curate»,—ca să iau un singur exem
plu—, deci nici un motiv de teamă pentru 
urmările unui cataclism nuclear.

E adevărat, sînt și pelicule științifico- 
fantastice de anticipație care ne îndeamnă 
să ne imaginăm cum va arăta secolul 
următor, care ne biciuiesc imaginația, fă- 
cîndu-ne să ne cutremurăm la gîndul că 
vom rătăci prin spațiu cum ne pierdem 
acum pe o potecă de munte, că ne vom 
întîlni cu o îngrozitoare planetă a maimu
țelor.

E adevărat, de asemenea, că mai există 
pe lume și futurologi, prezicători ai vii
torului, nu citind în stele ci pe banda mag
netică a computerelor. Unii dintre ei în
trezăresc în perspectivă o lume a tehnicii, 
dar, bineînțeles, tot împărțită în clase, 
în care cel care are va avea și mai mult, 
iar ceilalți vor trăi doar cu speranța. Nu 
se sfiesc chiar să afirme că prăpastia 
care separă zonele dezvoltate ale Terrei 
de cele subdezvoltate se va adînci și mai 

mult Soluția? Să se pună capăt creșterii 
nestăvilite a omenirii. Deci, Malthus re- 
divivus.

Nu-i de mirare deci că între trecut și 
viitor a fost lăsat, ca un abis, prezentul, 
odată cu îndemnul la pasivitate față de 
ziua de astăzi. Sau cum remarca profeso
rul Jose Luis Aranguen într-o comuni
care prezentată la Geneva în 1971 și re
dată în remarcabila culegere a Bibliotecii 
documentare în științele sociale și poli
tice din București: «Intr-o serie de situații 
este incert dacă viitorul economic, indus
trial și militar va fi mai bun din punct de 
vedere moral, social, cultural, uman».

Același profesor îndeamnă, lucid, la 
o morală nouă, pledînd pentru o refor- 
mulare a convingerilor și atitudinii morale, 
plecînd de la problemele concrete și bine 
delimitate ale prezentului:«problemele in
justiției în lume, ale inegalității economi
ce, rasismului și colonialismului, proble
mele războiului și, în general, ale violen
ței, necesitatea responsabilității oameni
lor de știință, a intelectualilor și institu
țiilor culturale».

Oamenii au pășit pe Lună, l-am văzut 
cu toții.

Oamenii se gîndesc să se plimbe și prin 
alte galaxii. Poate că generația noastră îi 
va vedea.

Dar în juru-ne, pe același pămînt pe 
care astronauții l-au admirat din spațiile 
celeste, semeni de-ai noștri cad răpuși 
de napalm, pentru singura vină că nu vor 
să renunțe la ideea de patrie și de libertate. 
Mulți pier încă de pe urma foametei și a 
bolilor. Iar milioane își vînd forța de muncă, 
singura lor avere, pentru a putea trăi.

Lumea văzută de aproape nu este cea 
de pe monitorul din «Tunelul timpului». 
O lume refugiată în trecut. Și nici cea anti
cipată de viitorologii societății prospere 
a marelui capital. Este cea prezentată 
de realitatea nudă cotidiană, din atîtea 
și atîtea țări care se pretind vitrine ale 
bunăstării generale, lată ce scrie «La Tri
bune de GenSve»: «Acum 35 de ani, 
Chaplin, în «Timpuri noi», ne-a făcut să 
avem o imagine despre viața muncitori
lor de la benzile rulante. Este o imagine 
mult prea palidă pentru realitățile din 
uzina lui «General Motors», producătoa
re de vegasuri, cele mai mici mașini 
americane. Aici, la sfîrșitul zilei de lucru, 
tinerii au privirea golită de orice expresie, 
mîinile amorțite, gura uscată».

Iar «Labour Weekly», consemnează: 
«După aproape 140 de ani, mina din Shat- 
ton, Durham (Anglia)^ a fost închisă. 
Dintre cei 780 de muncitori, numai 240 au 
putut găsi de lucru. Peste 200 de muncitori 
concediați au depășit vîrsta de 55 de ani. 
Acești oameni sînt pur și simplu aruncați 
la fier vechi».

Acest prezent amar de pe alte tărî- 
muri,această luptă îndîrjită împotriva asu
pririi și exploatării a fost cîndva și pre
zentul oamenilor de la noi. Vorbim as
tăzi despre el la timpul trecut. L-am azvîr- 
lit de mult peste bordul istoriei, pentru că 
în viitoarea bătăliei nava noastră a avut 
un cîrmaci cutezător. Numele său este 
partidul nostru comunist, inima și con

Oamenii au pășit pe Lună. Dar pe pămînt,muiy, foarte mulp',nici măcar nu-și pot vinde forța 
de munco, singura lor avere... (în fotografie,șomeri americani la un oficiu de înregistrare).

știința acestei națiuni. Și dacă acum, 
astăzi, noi, cei 21 de milioane de români 
putem spune că ne cunoaștem viitorul, 
că știm spre ce țărmuri luminoase navi- 
găm, pentru a acosta în comunism, este 
pentru că spre ele ne conduce partidul 
născut din durerea și speranța neamului 
acum 52 de ani. El ne-a învățat că lupta cu 
timpul înseamnă a apropia și mai mult 
de noi viitorul. A devenit un adevăr cu 
putere de simbol să grăbim scurgerea 
vremii în clepsidra zilelor și lunilor. La 
Fabrica de confecții din Tg. Secuiesc, 
oamenii trăiesc de pe acum în luna fe
bruarie a anului viitor; iar la vremea cireșe
lor, constructorii de locuințe din Piatra 
Neamț vor sărbători revelionul. Ridicați la 
putere aceste exemple și veți întregi ta
bloul țării. .

O lozincă a devenit crezul nostru, al 
tuturor : Cincinalul înainte de termen!

Pentru noi, viitorul începe acum. Gîn- 
dim și trudim, uneori mai bine, alteori cu 
greșeli. Dar știm să răzbim. Cti demnitate 
și onoare.

Din trecut ne dă aripi pilda de patrio
tism a marilor bărbați ai acestui neam.

Din prezent sorbim tărie din tăria pe 
care ne-o dă încrederea în viitorul socialist 
și comunist al României socialiste, libere 
și independente.

«Să facem totul —ne îndeamnă președin
tele Ceaușescu—pentru ca urmașii noștri 
și urmașii urmașilor noștri să poată spune 
că în momente hotărîtoare pentru destinul 
României, am făcut ceva pentru dezvol
tarea și înflorirea ță[ii, ne-am făcut dato

ria».
Pentru noi, «Tunelul timpului» nu duce 

spre trecut. Direcția sa e îndreptată spre 
viitor.

Ion MĂRGINEANU

I



AVANTAJELE asigurării complexe a gospodăriilor 
cetățenilor:
• Cuprinde o bogată și variată gamă de bunuri și riscuri.
• Sînt cuprinse în asigurare, în afară de bunuri,și per

soana care a încheiat contractul de asigurare, precum 
și soția (respectiv soțul) acesteia pentru cazurile de 
deces sau invaliditate permanentă.

• Suma asigurată se stabilește de către asigurat în funcție 
de valoarea bunurilor asigurate.

• Primele de asigurare sînt foarte convenabile, de numai 
2 lei pe an pentru 1 000 de lei sumă asigurată. De 
exemplu, pentru bunuri asigurate la o sumă de 20 000 
de lei se plătesc numai 40 de lei pe an.

REȚINEȚI!
Această asigurare fiind, prin natura ei, o asigurare 

complexă, implică detalii suplimentare care se pot obține 
adresîndu-vă responsabililor cu asigurările din între
prinderi, organizații economice, instituții, C.A.P., agen- 
ților și inspectorilor de asigurare sau — direct — oricărei 
unități teritoriale ADAS.
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* Știați că...
Pentru PRIMĂVARA 73 fantezia creatorilor 

de modă asigură ținutei dv. vestimentare elegan
ță, grație, comoditate?

Pentru a vă convinge, vă adresăm invitația de a 
vizita magazinele comerțului de stat, unde veți 
găsi un bogat sortiment de: pardesiuri elegante, 
taioare moderne, cămăși bărbătești în culori 
uni; imprimate, fanteziuri din bumbac cu poli- 
ester și celofibră cu poliester; costume bărbă
tești și pantaloni din lînă cu poliester, celofibră 
cu poliester; rochițe din țesături .imprimate, 
pantaloni evazați, pantofi cu o linie nouă, supli și 
comozi, rochii din țesături noi, jachete, canadiene, 
mănuși fine, hanorace- și umbrele într-o gamă 
sortimentală variată.

- ,

• \

PRIMĂVARA’73, PRIMĂVARA ELEGANȚEI Șl FANTEZIEI!



muzică cronica tv
de la a la z

KAPOOR
Raj

Actor de film, regizor șt 
producător indian, născut 
la Bombay, la 4 decembrie 
1924. Unul dintre perso
najele cele mai populare 
ale filmului indian. Cunoaș
te celebritatea din 1945 
creînd un tip caracteristic, 
înrudit cu vagabondul Char-

KARAMITEV
Apostol

Actor bulgar de teatru și 
film, născut la Sofia, în 1923. 
Poate cel mai popular ac
tor al filmului bulgar de azi. 
Cariera sa începe în 1947 
pe scena Teatrului Națio
nal din Sofia, unde va in
terpreta un număr record 
de roluri într-un vast re
pertoriu, mergînd de la 
Shakespeare a la Priestley 
și Arbuzov. în film se re-

lot. Devenit «vedeta na
țională» a Indiei, R.K, tur
nează un număr conside
rabil de filme și se transfor
mă în scurtă vreme în pro
priul său producător. Suc
cesul neobișnuit obținut de 
melodrama muzicală Va
gabondul (1953), de în um
bra nopții (Marele premiu 
la Karlovy Vary 1957) sau 
Articolul 420, filme în care 
el a investit capitaluri enor
me ca producător, îl face cu
noscut și peste hotare, în- 
registrînd în unele țări ade
vărate recorduri de popu
laritate. Personajul său 
cucerește cu verva lui con
tagioasă straturile cele mai 
largi ale publicului fără mari 
pretenții, gata oricînd să 
verse o lacrimă și să se 
amuze copios, după îm
prejurări, urmărind cu 
evidentă plăcere exhibiții
le sale comice și inter- 
mezzo-urile lirico-coregra- 
fice.

marcă într-un mare număr 
de pelicule de cele mai va
riate genuri, în roluri la 
fel de diverse, vădind certe 
calități dramatice. Filme 
ca: Eram tineri, Bucuria să
racilor, Coasta lui Adam, 
Favoritul nr. 13, Un cîntec 
închinat omului, S-a întîm
plat pe stradă, Zorile dea
supra patriei, Cerul de doi 
bani, Meșter la toate, pre
cum și coproducții ca: 
Legenda dragostei (Ceho
slovacia), Eroii de la Șipka 
(U.R.S.S.) sau Trei stele (Un
garia) îl consacră ca actorul 
nr. 1 al filmului bulgar. 
Vom mai reține dintre ma
rile sale creații rolurile din: 
Sub jug, Jurămîntul răzvră
titului, precum și cele din 
ultimele sale filme: Cava
ler fără armură și Camera 
albă, realizat de tînărul ci
neast Metodie Andonov, 
film care oferă interpre
tului un personaj complex, 
de om contemporan con
fruntat cu marile proble
me ale existenței.

pe cine 
promovăm?

(I)
Nu sînt un ascultător prea silitor 

al radioului. Dar din cînd ta cînd 
— chestie de timp — îi dau totuși 
drumul să aflu și eu ce noutăți ne 
rezervă.

Și astfel,mi se oferă un prilej 
fructuos de meditație asupra unor 
mai vechi probleme și, iată, nu mai 
scap ocazia să-mi aștem în scris gta- 
dunle.

Aud, într-o bună zi, cîteva noi în
registrări cu o bătrină formație ro
mânească al cărei nume are darul 
să-mi trezească vechi amintiri din ado
lescența mea de fan. Uragan la vre
mea ei, trupa sus-amintită s-a înscris 
ta istoria pionieratului muzicii beat, 
românești. Din păcate, sau din feri
cire, numele formației este bine sin
cronizat cu al șefului ei, vajnic luptă
tor pe baricadele radioteleviziunii, și 
mai puțin al confruntărilor decisive 
cu marele public, adică festivaluri, 
gale, recitaluri. O formație care tră
iește numai cu numele și prin faima 
prăfuită, un grup de eprubetă, de 
studio.

Ascult consternat mari succese in
ternaționale incluse ta repertoriul a- 
cestui grup. Nimic rău, s-ar zice, dacă 
ni s-ar da spre ascultare o melodie 
de mare circulație într-o prelucrare 
autohtonă. Nimic rău, zic și eu, cînd 
varianta păstrează, dacă nu orches
trația și atmosfera, măcar litera tex
tului, traducerea lui cît mai aproape 
de sensul primar. Chiar dacă toate 
aceste preluări sînt uneori necesare, 
prea adesea ele sînt facile. în. fond.

zic eu, de ce nu am asculta versiunea 
originală? înțeleg, este mult mai ușor 
să iei un șlagăr verificat la public, 
să-i scoți, după ureche, notele, să-i 
fabrici peste noapte un text.că poeți 
de ocazie avem,slavă Domnului! Mai 
greu este însă, după umila-mi părere, 
să compui tu singur un cîntec căruia 
să-i conferi noi sensuri .comunicate 
printr-un text adecvat. Nu, nu mă 
gîndesc neapărat la «hăulite» și 
«miorițe»,împănate cît mai folcloric 
posibil cu sunete de fluieraș sau nai 
nici la cîntece cu ciobănași doinind 
mîndrei din chitară. Mă gîndesc, evi
dent, la creația eminamente originală 
a formațiilor noastre. Sau,mai pre
cis, la promovarea acesteia ta cadrul 
programelor de radio și televiziune. 
Exemple? Iată: «Phoenix» are cîteva 
compoziții noi. deja cunoscute pu
blicului, din ultimul turneu efectuat 
prin țară. Aș aminti doar balada 
«Andrii Popa», rămasă încă necu
noscută ascultătorului fidel al ra
dioului. Formația «Sfinx» are mo
mentan un set de peste 10 (zece!) noi 
compoziții, ce mai, un disc întreg, 
dar asta este altceva. «Romanticii», 
în ultimă vreme o formație de lucru 
ARIA, își face cunoscute compozi
țiile numai ta turnee și mai puțin la 
radio. Așteptăm de mult o înregis
trare cu acea frumoasă «Alternativă» 
pe versurile Anei Blandiana, scrisă 
ta primăvara « apei ca un bivol ne
gru». Dar ce să facem, turneele au 
riscul lor — nu-.ți permit să stai la cen
tru și să-ți întreții relațiile cu radioul 
și televiziunea. Să nu mai vorbim de 
melodiile recent lansate la Festivalul 
studențesc de muzică și poezie,al că
ror ecou s-a stins prematur ta holu
rile și pe culoarele cîntecelor pierdute 
ale radioului.

George STANCA

KARIN A
Anna

Actriță franceză de film, 
de origine daneză, născută 
Hanne Karin Bayer, la Co
penhaga, la 22 septembrie 
1940. Studiază baletul și 
artele plastice, dar devine 
cover-girl și manechin, uti
lizată adesea în filme publi
citare. La Paris cunoaște 
pe pontiful noului val fran
cez, Jean-Luc Godard, în- 
tîlnire providențială care 
va face din ea interpreta,

muza și tovarășa de viață 
a acestui cineast. Acordă 
rolurilor culoare și relief 
prin grația, frumusețea 
și dezinvoltura ei, uneori 
și prin calitățile sale lirico- 
coregrafice. A fost vedeta 
filmelor: Le petit soldat 
(1961); Une femme est une 
femme (i]d), Vivre sa vie 
(1962). Bande a part (1963), 
Alphaville (1965), Pierrot- 
le Fou (id.), A.K. își impune 
încă mai bine calitățile ei 
de comediană și talentul 
e» suplu în filme semnate 
de alți regizori ca: Michel 
Deville: Ce soir ou jamais 
(1960), Jean Aurel: De l’a- 
mour (1964) și Lamiel (1967), 
Roger Vadim: La Ronde 
(1964), Jacques Baratier: 
Dragees au.poivre (id.), Mau
rice Ron eci Le voleur de 
Tibidabo (i^, Jacques Ri- 
vette: Călugărița (1966), 
L. Visconti: L’etranger, 
după A. Camus (1967), Vo
elker Schloendorf: Mic- 
hael Kohlhaas (1971) etc. 
Anul acesta își anunță de
butul ca regizoare a pro
priilor ei filme.

CINECOTA SĂPTĂMÎNII- 9 cronicari- 9 filme

Filmul
Călin
Călî- 
man

Ioana Flo- 
Crean-rica 
gă Ichim

Gelu 
Io
nescu

Magda Horia Vale-
Mihăi- Pă- rian 
lescu trașcu Sava

Tudor D.l.
Stă- Su- 
nescu chianu

Ciprian Porumbescu ** * ** ** ***
Veronica * ** ** ** * ** **
Fata bătrină *** ** ** ** **
Misterul din insula 
Balfe o * * * o o *

Grăbiți apusul soarelui * ** ** **
Ce se întîmplă-, 
doctore ?

** ** ** ** ** ***

Nici un moment de 
plictiseală

** ** ** ** * t ***

Cowboy o * ** * * * * ***
Atentatul *** ** ** ***/ ** *** ***

o inutil a vă deranja
* de văzut eventual

** de văzut

*** de văzut neapărat
**** capodoperă Nicoieta GHERGHEL

KARLOFF
Boris

Actor american de film, 
născut William Henry 
Pratt, la Dulwich (Anglia), 
la 23 noiembrie 1887; mort 
în 1969. Rege neîncoronat 
al filmului de groază (Hor- 
ror-film), gen popular în 
țările anglo-saxone, B.K. 
se remarcă în 1931 prin 
halucinanta sa apariție în 
rolul monstrului din Fran
kenstein, adevărat clasic 
al genului, personaj perpe
tuat de-a lungul unei serii 
interminabile de filme, mer
gînd pînă la propria paro
die a originalului. în afara 
marilor sale roluri de com

poziție (în care o mare par
te din mecit revine și ma
chiorului său) din filme ca: 
Mumia (19^), O noapte de 
groază (i®, Masca lui Fu- 
Manchu (ia), Pisica neagră 
(1934). Desfiguratul (1935), 
Misterele din camera nea
gră («^, Moartea se răzbună 
(1936), B.K. se afirmă și ca 
un mare actor de dramă 
în filme ce nu mai mizează 
pe elementul senzațional, 
ca: Scar face (1932), Casa 
Rothschild (1934), Patrula 
morțij (ia), Richard al lll-lea 
(1939), Vinerea neagră (1940) 
The Climax (1944), Lured 
(1947), The Secret Life of 
Walter Mitty (i^- Revine 
după război la rolurile din 
vechiul său repertoriu în: 
The Black Castle (1952), 
Voodoo Island (1957), Fran
kenstein 1970 (1958), The 
Terror (1963), Die Monster, 
Die (1965), The Sorcerer 
(1968). Din biografia sa nu 
poate fi omisă onorabila 
sa carieră teatrală, precum 
și succesul categoric al se
rialelor sale TV: Colonel 
March of Scotland-Yard și 
The Incredible Doctor Mar
kesan.

Constantin POPESCU

TOP MUZICAL

Săptămîna 
trecută

Săptămîna 
în curs Titlul Interpret Săptămîni 

în top

1 1 Cine te-a adus în 
calea mea Margareta Pîslaru 9

3 2 Ai, hai Doru Stănculescu 6

2 3 Vouă Dida Drăgan 8

5 4 Soarele și luna Vali și Carmen 5

4 5 Opțiune pentru pace Mircea Florian 5

8 6 Dedicație Romanticii 3

7 7 O portocală Anda Călugăreanu 4

9 8 Zilele Marina Voica 2

6 9 Negru Vodă Phoenix 12

10 10 joc de taină Carmen Mureșan 9

Compozitori: 1. George Grigoriu; 2. Dora Stănculescu; 3. Petre Magdin; 4. Valeriu 
Sterian și Carmen Marin; 5. Mircea Florian; 6. Dora Tufiș; 7 și 8. Marius Țeicu; 9. 
Nicolae Covaci; 10. Gabriel Mărgărint.

în adorația 
uneL.verze

Să vezi și să nu crezi. în una din emisiu
nile săptămînii trecute (joi, 3 mai. ora 
21.10 a.c.) am fost martorii unei anchete 
sugestiv intitulată «Capcane». Imaginea, 
printr-un panoramic inspirat, ne situează 
într-un peisaj violent urbanistic, apoi 
trece ca într-un roman clasic pe neobser
vate la locul acțiunii: incinta unui apar
tament de la parter cu baie ta faianță și 
gaze la bucătărie care prin «grația divină» 
s-a transformat (hocus-pocus) ta... bi
serică. O bătrînă supranumită «maică», 
căsătorită cu un fel de pustnic căruia îi 
spune «frate», are vedenii. Pronia s-a 
pogorît într-o ciozvîrtă de... varză făcă
toare de minuni, aducătoare de bărbați 
femeilor părăsite, dătătoare de examene 
de bacalaureat și admitere în facultăți. 
Să vezi și să nu crezi! Aparatul de fil
mat rămîne perplex odată cu noi, stă
ruind din toate unghiurile asupra idolului 
cioplit ta varză acră! Fantezia «măicuței» 
este laborioasă și «vede» chiar pe ușa 
din prefabricate a apartamentului său 
conturul «fiului». Se adaugă «obiectelor 
divine» o cîrmoajă de ou carbonizat, 
care deține puteri făcătoare de minuni. 
Pereche de «sfinți» care încasează de 
la 25 la 300 de lei pentru așa-zisele 
«acatiste»—niște bilete agramate prin 
care se cer de la «varză, ou și ușă» avan
taje materiale și spirituale precum și 
pedepsirea celor... potrivnici. Animis
mului, totemismului, fetișismului, ma
giei, cultului soarelui, cultului lunii i 
se adaugă acum cultul... verzei. Interpre
tările fantastice, aberante sînt luate 
de unii tineri, vai!, drept «sprijta»pentru 
a obține nota de trecere la examene, fără 
muncă, fără efort, fără strădanii. «Maica» 
nu este departe de coana Efimița,iar 
pustnicul cu dicțiune (care îndeplinește 
rolul de dascăl),de conu Leonida. Eroii 
caragialești văd pe «Gatibardi» călare 
pe uliți (Efimița îi spune soțului «soro»), 
iar locatarii «sanctuarului» de la parter 
văd cai verzi... pe uși. Mi-aduc aminte 
că mai demult, într-o comună de lîngă 
Piatra Neamț, pe vitrina unui magazin 
sătesc, într-o bună zi au «apărut» umbre, 
sfinți și fantome. Tot niște babe le-au 
descoperit! în cîteva ore magazinul a 
fost... deșertat. Cei care vedeau năzbîtiile 
inventate de babe și-au cumpărat care 
ce-a apucat din articolele magazinului 
considerîndu-le sacre, făcătoare de mi
nuni. S-au vîndut atunci,în pragul iernii, 
greble, spelci, caiele, fesuri, galenți, bu
suioc, pene de struț, fasole cu costiță, 
mănuși de box etc. Ce se întîmplase: 
vînzătoarea a șters vitrina cu gaz și 
săpun fără să o mai clătească cu apă și 
s-o șteargă. Urmele grase de gaz ames
tecate cu praful au dat niște contururi 
fără cap și coadă, abia vizibile. Totuși 
au fost și oameni care «au văzut sfinți» 
în petele de gaz Ișmpant. La fel s-a întîm
plat, spre stupefacția noastră, acum într-un 
cartier al Bucureștiului. Oameni serioși, 
tineri și-au făcut mit din varză și au plăs
muit pe o ușă nevinovată... idoli!

Redactorul T V a condus remarcabil 
ancheta, reușind să rețină atenția pe 
întreaga durată a transmisiei. Replica 
studenților și elevilor, deși nu întru totul 
expresivă, a furnizat anchetei concluzii 
firești. Elevul fotbalist care a trecut prin 
focul adorației unei... verze, rugînd-o 
să-l salveze la examene,era de părere că 
ta sport dacă te antrenezi și muncești, 
joci bine. Aici el vedea lucrurile așa cum 
trebuie, nu avea nevoie de varză, la 
carte însă,unde nu prea se străduia, cerea 
o mînă de ajutor de la... varză. Varză au 
fost și examenele lui pînă cînd nu a pus 
mîna pe carte.

Așteptăm dezbaterea la care au fost 
invitați tinerii privind aceste anacronice 
tatîmplări.

Coman ȘOVA

TOP MUZICAL „FLACĂRA-
12]



iama, nene, 
și pe mine 

cu cadrilul"...

«Mi-au luat 5 000 de lei, mi-au mîncat 
și două oi, și tot fără cărămidă am 
rămas».

«Păi, să vedeți, cu 3 000 de lei mi-am 
cumpărat... 140 de cai și-am început 
să fac... cărămidă».

«Pe 500 metri patrați a trăit încăpă- 
ținarea mea».

«Mă’ ,omule! Ne pierdem și ăi 120 000 
de lei și casă tot nu facem».

«Un creion bont ținea cu mine».
«O viitură blestemată și dezastrul 

a fost gata».
«Măî femeie! Dacă Dumnezeu ne-a 

dat necazul ăsta, să-l miniem?»
«...Ăi doi, de la Geamăna. Numai ei 

fug de mine».
«N-am avut curaj să merg așa, fără 

haine bune, la tovarășul Ceaușescu»
«Un pic, și invenția ailaltă e gata. 

Apoi n-am să mai zic: la-mă, nene,cu 
cadrilul».

(Spicuiri dintr-un destin. Cel al țăra
nului IOAN GH. CORBU-)

Ziua se topise în Lunca Corbului. Din 
șosea, mă abat la stînga. E un drum lateral, 
gărduit de vișini aprinși în mireasma primă- 
văratică. Opresc mașina la întîmplare. Nu-mi 
venea să cred că nimerisem «pătulul» lui 
loan Corbu. «Oare aici să se fi născut țăra
nul?...» N-apuc să-mi termin gîndurile, că 
un glas temător mă întîmpină.

— Dacă aveți treabă cu bărbatu-mio, 
ați picat tîrziu. li la Săpata de Sus.

— Și-i departe pînă acolo?
— Să tot fie 10 kilometri. Mult, puțin, 

după cum vi-i vrerea. Dar un popas în 
fînarul nost’, puteți face. Vi-I dau p-ăl mic 
să vă ducă într-acolo.

Intru. Un «antreu», cu duhoarea de piv
niță, mă trece în două încăperi ceva mai 
primitoare. N-apuc să mă obișnuiesc, că-l 
și aud pe «ăl mic».

— Gata, nene. Vă duc la tata.
...Ajungem. La marginea Săpatei de Sus, 

o vale crescută din apa Cotmeana. în stînga. 
un zăvoi. Observ o pată întunecoasă, ce 

aducea a magazie.
— Aia-i «fabrica», băiete?
— Îhî! Dar n-o putem lua de-a dreptul, 

îi noroi. Trecem prin Depozitul de țiței...
Un cîine ciobănesc, slobod, simțind un 

necunoscut, îmi zorește intrarea într-o ba
racă. Telefon, masă de lucru, sobă cu gaz 
metan, facturi, registre, caiete și hîrtii. 
O adevărată încăpere de lucru a unui 
maistru. Intre surprindere și explicație 
aleg... neînchipuitul: «Oare e posibil să-l 
înțeleg pe omul ăsta?»...

— îi zisei femeii: «Gata, Gico. Fi-va 
vremea să ne ridicăm anul ăsta. Avem cheag 
cît ne trebuie și pentru mobilă». Am pus 
la pămînt într-o zi tot ce-au trudit o viață 
ăi bătrîni. Nu mi-a fost totuna. Dărîmasem, 
doar, și ceva din mine. ’Cu gîndul ăsta am 
plecat după țigani. Le-am numărat cincizeci 
de foi, cît ne-a fost învoiala. Mi-au mai cerut 
și două oi. Le-am dat. într-o zi, mă-ntorc 
din cursă. Că eram șofer la C.A.P, Mă duc 
după țigani, la-i de unde nu-s. Cuptorul 
surpat, cărămida sfărîmată... O începui bine, 
îmi zisei. Dar năcazul ăla îmi învîrti mintea. 
Se opri unde cugetul îmi striga: «Ce mai 
stai? Ai dispozitivu-n cap și vrei să mori 
la volan ?» /

— Să înțeleg că necazul și întîmplarea v-au 
schimbat destinul?

— în cazul meu, da. De ce? Naiba știe. 
Parcă-i un făcut. De cîte ori am fost gata să 
zic: «Acum, Ioane, îți merge bine», a venit, 
așa,ca din senin , necazul. M-am obișnuit 
cu el și d-aia cred că nu m-am dat bătut. 
Ba, dimpotrivă. Așa se face că, după întîm
plarea aia cu țiganii, am luat-o spre Ploiești. 
Descopăr o namilă de motor. Rămas de pe 
timpul războiului și pus la fiare vechi. 
«Ce-ți trebuie beleaua asta?» mă-ntrebă 
mai-marele depozitului. «Să-i dau viață, 
domn’le, îi zic. Cît face?» «Dacă dai 
3 000 de lei îți tai factura pe loc». Așa am 
ajuns acasă cu 140 de cai-putere. Soția m-a 
privit și-a înțeles că mă iau din nou de tăiat 
lemne. Da. Fiindcă așa am cunoscut-o în 
urmă cu cincisprezece ani. Tot tăiam lemne 
cu un motoraș prin Pădureți. E o comună 
cam la 7 kilometri de Lunca Corbului. 
Mai bine-l știam pe socru-mio, decît pe ea. 
Pînă într-o zi. Mă duc la ei fără motor. 
«Ce te aduse, mă Ioane?», mă întrebă ăl 
bătrîn. «Mi-o fi și mie să intru în rîndul 
oamenilor. Că, de, vremea se duce și n-o 
mai prinzi». «Dacă-i așa, hai să facem tîrgul. 
Eu n-oi avea ce să pierd. Numai să-mi aduc 
lemne mai multe...» Lăsai măgăoaia în curte 
și-o luai către sfat. Cu chiu, cu vai îmi dă
dură 500 de metri patrați la Săpata de Sus. 
Aici, lîngă Cotmeana,

— Cum a fost la început?
— Lumea zicea că-s nebun. Dar n-aveam 

timp să-i aud. în loc să-mi fac casa am deschis 
un șantier. Ridicai baraca, trăsei gaze, insta
lai telefon, procurai tuburi de oxigen și 
țevi de toate neamurile, trasai uscătoria și 
cuptorul, adusei vagonete... Ce mai I Ca-ntr-o 
fabrică de cărămizi.

— Toate astea, așa, fără o documentare? 
Mă refer la procesul de fabricație...

— P-ăsta-l «furai». Mersei la cîteva fabrici 
și văzui procesele de amestec, de presare, 
de uscare și cel de ardere. Cu toate astea, 
primele cărămizi scoase de mașina mea nu 
mă satisfăceau. într-o zi, Gica mi-a spus: 
«Mă’, omule! Ne amărîrăm degeaba. Se duc 
ăi 120 000 de lei și tot în fînar o să stăm». 
Eu însă prinsei avîntul și nu mă mai puteam 

opri. De aceea,îi zisei: «Las’ femeie, că 
n-om pierde. Știu eu ce fac». Agregatul 
era aproape gata. Adică mașina de 140 de 
cai mergea ca un ceas. Banda transportoare 
de pămînt o cuplasem perfect. Malaxorul, 
la fel. Presa îmi mai dădea încă de furcă, 
dar știam că va ceda. Masa de tăiere, căreia 
i-am adaptat cuțitul la un jet de aer com
primat, începuse să înregistreze cam 2 000 
și ceva de cărămizi pe oră.

— Asta înseamnă aproape două case mo
deste pe zi?

— Exact. Și le făceam numai cu soția... 
M-am «afiliat» la C.A.P., ca punct experi
mental de lucru, căreia de fapt am să-i pre
dau «fabrica» după ce, bineînțeles, se vor 
evalua toate angaralele. N-a fost ușor. Unii 
ziceau că-i ilegal, alții «să mai vedem». Dar, 
în fine. Am fost acceptat. După aia, începui 
să-i fac schița, s-o prezint pentru brevetare 
ca invenție. O făcui cum o făcui. De, că-mi 
era creionu’ bont, ca și mine la-ndemînare. 
O dădui unui proiectant și mă lipsii de ea...

— De la Lunca Corbului și pînă aici e o 
cale de zece kilometri. Mă gîndesc, acolo 
gospodăria și doi copii, aici mult de lucru 
și bunuri de valoare. Un adevărat mic 
șantier, care trebuie gospodărit, păzit...

— Asta n-am prea băgat în seamă. «Fa
brica» ne-a intrat așa în cap că-i a doua casă. 
Două-trei nopți pe săptămînă rămînea și 
Gica de «veghe» cu mine. Copiii îi lăsam 
în grija unui nepot. Ne-am rînduit din mers. 
Nu fără alte necazuri.

— Iar?
— Nu vă spusei? Parcă-i un făcut să tot 

dau în necazuri. Era în vara lui ’70, cînd 
cu inundațiile alea de ne băgară-n sperieți. 
In 5 iunie, mă luă si pe mine. Unde stăm 
acum, Cotmeana se burzuluia de ziceai 
că vrea să ia din rădăcini și zăvoiul ăsta. 
Șopron, uscătorie, cuptor, nici vorbă să 
dai de ele. Un adevărat dezastru. Gica... 
dar ce să vă spun. O luai și-i ziseL«Lasă mă' 
femeie. Nu-I putem mînia pe Dumnezeu».

— Și l-ați trecut și pe ăsta. O fi fost ulti
mul necaz.

— Aș! Ne repuserăm pe picioare. Au 
pus umerii și Consiliul popular și C.A.P.-ul, 
cînd, într-o zi, în amiaza mare, doi bene
ficiari din Geamăna mi-o făcură. Parcă știau 
că aveam lipsă de necaz. O să vedeți de ce. 
îmi plătiră înainte cărămida. Sosiră să și-o 
ridice cînd nimeni nu era aici. Au luat, ca 
fără recepționer. Căutai miliția din Geamăna 
și pe cea din Lunca, dar nici una nu fuse la 
post. Mă apucă amețeala și două-trei zile 
nu vrui să mai știu de nimic, li spusei ne- 
vesti-mii că oricine mă caută, nu-s acasă. 
Eram distrus. De la București nici o veste, 
ce mai. Cînd, mă trezii c-un plic pe masă 
îl desfăcui și citii: «Brevet de invenție nr. 
54 218. Autor: loan Gh. Corbu... Agregat 
autodeplasabil pentru format cărămizi». 
Mi-am revenit. Simții că am rămas stăpîn 
pe mine, că n-am muncit degeaba. Din 
momentul acela știam că «fabrica mea» 
devine punct experimental de lucru, pînă-mi 
termin mașina. Ș-apoi o voi prezenta la un 
tîrg internațional. Se fac deja demersurile 
ca prototipul să-l construiască directorul 
Trică, de la Brașov.

— Dar cu asta ce veți face?
— Abia așteaptă C.A.P.-ul din Lunca 

Corbului s-o ia. Doar sîntem ai lui. Se face 
un calcul, îmi dă cît face și-apoi mă iau 
de casă.

— Nu vreți să faceți acolo o fabrică? 
S-o conduceți d-voastră?

— Nu. Mă duc din nou șofer la C.A.P.
— Din cîte am înțeles, brevetarea inven

ției a durat mult timp. De ce?
— Birocrația asta, dom’le. Faci ocolul 

pămîntului pînă-ți capeți dreptul. Ăi mici 
te trimit la ăi măricei, ăi măricei la ăi mici. 
Am vrut să mă duc și la tovarășu’ Ceaușescu. 
Dar fără niște haine bune, n-am avut curaj, 
l-am scris și dînsului. Numai după aia am 
primit brevetul.

— Nu mi-ați spus cîte cărămizi realizați 
și dacă aveți cumpărători.

— în zece zile, 100 000 de bucăți. Atît 
înghite cuptorul. Clienți? N-apuc să-i «ono
rez» pe toți. Nu lucrez pentru beneficii. 
Toate veniturile realizate le investesc pentru 
terminarea agregatului, a uscătoriei, a li
niilor de vagonete... Deci nu mă ocup numai 
de producție. D-aia n-am ajuns să lichidez 
cîteva debite: cam vreo 20 000 lei, la Consi
liul popular Lunca Corbului, la cel din Că- 
teasca și la cîțiva cetățeni din satele vecine.

— Fiindcă în necazuri n-ați fost sărac, 
ce bucurii ați trăit?

— Credeți că-ți poți spune toată bucuria 
cînd cei cărora le-ai făcut cărămidă te 
cheamă-n casă la un pahar de vin? Uiți de 
toate. Le-aș uita și celor doi din Geamăna, 
dar numai ei fug din calea mea cînd mă văd. 
O fac c-au fost cinstiți ?

— Ce proiecte mai aveți?
— Să termin și inovația ailaltă, la care 

lucrez, și gata. P-asta o fac în miniatură.
— Ne spuneți ceva despre ea?
— O să vă surprindă, dar tot de la necaz 

mi-a venit ideea. Primul a fost accidentul 
de cale ferată de lîngă Drăgănești-Olt. 
Mecanicul, neatent la semnalul de restricție, 
a intrat în parapet. Două-trei vagoane au 
luat foc, locomotiva avariată... Asta a fost 
în ’67. Al doilea? Catastrofa de la San Fran
cisco. Tot de la nerespectarea restricției... 
Atunci, ce mi-am zis? Să fac un dispozitiv 
care să oblige locomotiva să meargă în limita 
vitezei cerute de restricție. Chiar dacă me
canicul s-ar împotrivi, locomotiva n-o să-l 
asculte...

însoțit de loan Corbu-inventatorul fac 
un rond prin «fabrica lui». Ne oprim la 
agregat. N-apuc să-i descifrez tainele că o 
manetă apăsată trezește zăvoiul și potolește 
zumzetul Cotmenei. Puzderia de licurici 
eșapați, înainte de a se pierde în neant, 
îmi dezvăluie triumful a două mărgele ume
zite. Le vedeam și pe masa de tăiere, acolo 
unde cărămizile se rînduiau una după alta... 
La plecare, întind mîna și-i zic: «Oi fi reușit 
să te-nțeleg, nea Ioane?» Omul tace. Plec, 
întorc capul, în semn de încă un salut. 
Atunci îl aud: «Mi-au promis un I.M.S., 
să pot fugi să generalizez invenția. Atunci 
n-am să mai opresc șoferii și să le zic: «la-mă, 
nene,și pe mine cu cadrilul»...

Valeriu IVAN



semnal extern
dipoli IV

Consultările multilaterale pregătitoare ale 
Conferinței europene pentru securitate și 
cooperare din apropierea capitalei finlan
deze au intrat în cea de-a șasea lună. Această 
a patra rundă, apreciată drept finală, trece 
acum prin momentele sale decisive. Re
amintesc cele trei puncte asupra cărora s-a 
căzut de acord să fie dezbătute la primele 
faze ale conferinței europene; aspectele 
politice, juridice și militare ale securității 
precum și acțiunile și măsurile pentru apli
carea principiilor relațiilor dintre statele 
europene; cooperarea economică, tehnico- 
științifică și în domeniul mediului ambiant; 
cooperarea culturală și relațiile umane.

Ne aflăm, așadar, în faza imediat pre
mergătoare unei premiere politico-diploma- 
tice în analele' relațiilor internaționale. Ne 
sînt foarte vii în minte aprecierile formulate 
la 1 Mai de președintele Nicolae Ceaușescu 
în această privință: «Salutăm cu bucurie 
rezultatele obținute pînă acum la reuniu
nea de la Helsinki. Considerăm că s-au 
creat toate condițiile pentru începerea în 
această vară a Conferinței general-europene 
consacrate înfăptuirii securității și colabo
rării pe continent, ceea ce va exercita o 
influență puternică asupra destinderii și 
păcii în întreaga lume».

imi voi îngădui ca, pe măsura acumulării 
datelor, să revin asupra multiplelor con
cluzii pe care le degajă pentru întreaga 
istorie a relațiilor internaționale apropiata 
conferință pentru asigurarea securității și 
cooperării în Europa, ce va debuta într-o 
lume redimensionată politic și revoluționată 
de prefaceri sociale, economice, tehnico- 
științifice fără precedent. Acum insist asupra 
acestor trei concluzii pe care le-au evi
dențiat consultările multilaterale de la Di
poli.

1. Primatul negocierilor, ca metodă paș
nică, fundamentală, de abordare a proble
melor internaționale a fost ilustrat încă o 
dată, în mod cu adevărat exemplar. Se poate 
socoti reconfirmat nu numai primatul tra
tativelor, ci și eficiența lor. Dacă consultă
rile multilaterale se apropie de un sfîrșit 
rodnic, aceasta se datorește faptului că au 
avut loc cu adevărat negocieri într-un spirit 
constructiv. Putem și mai lucid evalua acum 
aportul delegației române încă de la deschi
derea consultărilor prin promovarea regu
lilor de procedură și a consensului, reguli 
care au creat un cadru propice desfășurării 
tratativelor în condiții de deplină egalitate 
suverană a statelor.

2. Rezultatele consultărilor multilaterale 
sînt un examen al contribuției efective a 
tuturor statelor participante. Participarea 
în toate etapele la elaborarea tuturor 
aspectelor și la negocierea fiecăruia dintre 
ele a tuturor statelor reprezentate la 
consultări constituie în esență cheia succe
sului lor.

3. Conferința general-europeană repre
zintă de fapt acea formă nouă de dezvoltare 
a relațiilor intraeuropene preconizată de 
însăși voința popoarelor bătrînului conti
nent. Apărută la ordinea zilei cu 7 ani în 
urmă, prin Declarația de la București, con
ferința și-a găsit în consultările multilaterale 
cea mai nimerită modalitate practică de 
pregătire. Acum, cînd ne găsim în pragul 
convocării iminente a celei dintîi conferințe 
general-europene, nu este deloc prematur 
să afirmăm că reușita ei este cerută de 
popoarele continentului, de toate forțele 
progresului din lume. Și este pe deplin 
îndreptățită convingerea că aceste forțe, 
popoarele iubitoare de pace pot determina 
ca Europa — continent ce dispune de un 
uriaș potențial material și spiritual — să’ 
joace un rol tot mai de seamă în promova
rea progresului și civilizației universale.

eugen jebeleanu*. 
premiul herder

Poetul român Eugen Jebeleanu (al 
treilea din stînga) între laureații pe anul 
1973 ai premiilor internaționale «Gott
fried von Herder», atribuit unor perso
nalități din Europa de est și sud-est. 
Premiul i-a fost acordat «pentru remar
cabilele sale merite literare» și pentru 
activitatea desfășurată în scopul promo
vării relațiilor culturale între popoarele 
continentului. Festivitatea decernării 
premiilor s-a desfășurat în prezența pre
ședintelui Austriei, Franz Jonas, a mem
brilor guvernului, a șefilor misiunilor 
diplomatice acreditați la Viena, a unor 
personalități ale vieții științifice și cul
turale din Austria și de peste hotare 
și a avut loc în aula Academiei austriece 
de științe.

Prințul moștenitor Sidi Mohammed, însoțit de mi
nistrul comerțului, industriei, minelor și marinei co
merciale, Abdelkader Benslimane, la sosirea la pavi
lionul românesc.

«industrializare 
și promovare 
a schimburilor»

Corespondență specială din Casablanca

Aceasta este deviza celei de-a 25-a ediții a Tîrgu- 
lui internațional de la Casablanca — Maroc — 
inaugurat oficial la 26 aprilie în prezența Alteței 
Sale Regale, Prințul moștenitor Sidi Mohammed, 
a primului ministru Ahmed Osman, a ministrului 
comerțului, industriei, minelor și marinei comer
ciale, Abdelkader Benslimane, a altor înalte perso
nalități marocane, a ambasadorilor țărilor străine 
acreditați la Rabat ș-a- — care au fost și primii 
vizitatori ai pavilionului românesc.

Pavilionul țării noastre — străjuit la intrare de 
un mare panou înfățișînd pe președintele Nicolae 
Ceaușescu și Maiestatea Sa Regele Hassan al ll-lea 
în timpul vizitei făcute de șeful statului român în 
Maroc — cuprinde standurile la care expun 28 de 
întreprinderi de comerț exterior din România 
socialistă. Sînt prezentate o gamă variată de pro
duse din care menționăm tractoarele U650 M și 
U550, autocamioneta TV 12 C, o instalație frigo
rifică pentru lapte, articole din domeniul industriei 
ușoare, electronicii, industriei chimice, industriei 
de medicamente, materialelor de construcții.

Prezența României la Tîrgul internațional de la 
Casablanca a găsit un larg ecou în cercurile eco
nomice și de afaceri marocane, ca și în rîndul 
numeroșilor vizitatori, care au putut constata — 
cum scria și gazeta tîrgului (facsimilul din dreapta) 
— că «România a realizat progrese considerabile 
în toate sectoarele industrializării».

Nicolae MIERLESCU

LA ROUMANIEAREALISE OES PROGRES CM SIDERABLES 
DANS TOUS LES SECTEURS BE LINDA
Cest ce oue fon constate en visitant son pavilion o la 25ime PIC

■ -Vsv

aici a fost 
heimaey

O imagine de o eloc
vență tragică: o infimă 
parte din cei peste un mi
lion de metri cubi de ce
nușă, lavă și tuf vulcanic 
aruncați de vulcanul Vest- 
mannaeyjar de la 23 ianua
rie asupra insulei Heima
ey și cîteva din puținele 
clădiri care au rămas încă 
în picioare, după ce 700 
au fost în întregime dis
truse.

Cristian POPIȘTEANU



scrisori cu adresăvalori românești în univers

un vals și un compozitor celebru: i.ivanovici
Dacă valoarea unei bucăți muzicale ar sta în raport direct 

cu difuzarea ei mondială, valsul Valurile Dunării, de compo
zitorul I. Ivanovici' (1845-1902), ar fi, fără îndoiala, cea mai 
valoroasă compoziție românească. Nu este însă, firește, decît 
un buchet de melodii originale, cu o intonație de romanță, 
izvorîte din talentul autorului de a turna în formă nouă și cu 
o netăgăduită savoare vechiul dans vienez. De la prima temă, 
de o delicata melancolie, cîntecul acesta — fiindcă el s-a 
cîntat cu text, și se mai cîntă și azi, de artiști și orchestre pe 
tot globul — valsul șefului de muzică militară este cea dintîi 
izbîndă a muzicii românești de divertisment cu sorți de răs- 
pîndire universală.

Cine a fost I. Ivanovici, compozitorul pe nedrept dat uitării 
de mulți, cu toate că valsul lui este un evergreen autentic al 
repertoriului de muzică ușoară de la noi și din cinci conti
nente? Bănățean de origine, trecut în copilărie peste munți, 
in țara veche, și stabilit la Galați, unde a fost înfiat de un regi
ment local, a cărui fanfară a condus-o mai tîrziu, dăruindu-i 
în 1880 Valurile Dunării, el a fost un poligraf muzical înzes
trat, publicînd la București și peste hotare aproape două sute 
de piese. Concertele de promenadă, balurile și seratele dan
sante din ultimele două decenii ale secolului trecut și primele 
două din secolul nostru erau de neconceput fără melodiile lui 
Ivanovici. Cu toată lipsa unor mijloace moderne de difuzare 
a muzicii de acum opt-nouă decenii, melodiile compozitorului 
român, care aduceau o rezonanță inedită în formele dansante 
ale vremii, au cunoscut o răspîndfre mondială. Editori ca 
Bosworth de la Londra, Ricordi și Carish de la Milano, Cranz 
de la Hamburg, Doblinger de la Viena s-au luat la întrecere 
spre a-i obține încuviințarea de tipărire a pieselor intitulate 
Cordialite roumaine, La belle Roumaine, La vie de Bucarest, 
Rumănische Lieder, Sang roumain, titluri ce dovedesc că, 
în lucrările sale, Ivanovici urmărea stăruitor propagarea 
renumelui țării sale intre străini. A insistat mereu ca pe coperta 
compozițiilor proprii să se menționeze de fiecare dată calitatea 
lui de «inspector al muzicilor militare române», ceea ce ii

completează portretul uman cu un amănunt prețios.
Cine n-a simțit duioșia muzicii legănate și visătoare, de 

o blîndâ resemnare, dar și cu clamori de energie în cîteva 
momente, a lui Ivanovici? Nota ei esențială rămîne rezonanța 
umană a simțirii, altoită pe concepția generală o muzicii de 
dans și divertisment de la sfîrșitul veacului trecut. Cum do
meniul în care a activat Ivanovici nu avea decît puțini culti
vatori la noi în urmă aproape cu un secol, personalitatea lui 
rămîne în istoria muzicii românești la capitolul deschizătorilor 
de drumuri noi în creație. A folosit în piesele sale și motive 
românești; ceva din aura romanței noastre a fost distilat in 
multe din compozițiile sale, ca bunăoară in prima temă din 
Valurile Dunării, pe a cărei melodie Carol Scrob avea să bro
deze versurile prezente și azi încă în memoria Celor mai 
virstnici: «Barca, pe valuri saltă ușor...»

Faima valsului de Ivanovici o demonstrează și cîteva în- 
tîmplări semnificative pentru destinul acestei piese românești. 
Cînd, in 1900, Eduard Strauss, ultimul frate în viață dintre 
cei trei mari vienezi, a întreprins un turneu de concerte în 
Statele Unite ale America i s-a cerut la Chicago să execute, 
ca supliment, Valurile Dunării de... Johann Strauss. Eduard 
a satisfăcut dorința publicului, nu înainte de a-l lămuri că 
valsul acesta celebru nu este de Johann Strauss, ci de românul 
Ivanovici! Cînd la Londra s-au sărbătorit, cu un deosebit fast, 
cei șaizeci de ani de domnie ai reginei Victoria, bătrîna suve
rană a dorit ca fanfara de gardă să-i cinte sub balconul pala
tului Valurile Dunării. Și, în sfîrșit, acum cîțiva ani, festivi
tatea aniversării a cinci decenii de la înființarea primului post 
japonez de emisiuni radiofonice experimentale a debutat și 
s-a încheiat cu Valurile Dunării de I. Ivanovici — piesa cea 
mai frecvent programată de studiourile nipone in cei cincizeci 
de ani de existență.

I. Ivanovici face parte, astfel, din ambasadorii artei româ
nești în lume.

George SBÂRCEA

ce fel de cartă?

poarta la baltica 
după două decenii

Două imagini — un oraș: Rostockul, poarta spre mare 
a R.D. Germane. între ele — două decenii. în 1953, cînd 
a început reconstrucția orașului, ruinele, zidurile caselor, 
rămase ca niște jalnice schelete (fotografia din dreapta), 
împînzeau orașul (în urma războiului au fost distruse sau 
grav avariate 14 900 clădiri de locuit — 40 la sută din to
talul imobilelor de acest fel din Rostock — ca și nume
roase edificii publice). S-a început cu istorica Lange Strasse 
și cu centrul orașului, acoi între 1961 și 1965 s-a continuat 
cu partea de sud, iar din 1962 s-a trecut la construcția 
cartierelor Liitten- Klein și Rostock-Evershagen. Cum arată 
azi orașul? Fotografia de sus,înfățișînd în prim plan Lange 
Strasse, oferă o imagine elocventă a renașterii și înfloririi 
Rostockului.

Discursul consilierului prezidențial Henry 
Kissinger la dejunul oferit de agenția ame
ricană «Associated Press» avansează, în- 
tr-adevăr, ideea unei noi Carte atlantice, 
în vederea revitalizării alianței.

Ideea continuă să fie viu controversată — 
și ceea ce a provocat printre aliații vest- 
europeni ai Statelor Unite neliniște și în
grijorare este viziunea Casei Albe asupra 
«alianței revitalizate», o alianță a lupului 
cu mielul, cum opina ziarul «Le Figaro». 
Consilierul prezidențial a considerat nece
sar să declare explicit că Statele Unite ar 
avea «interese și răspunderi globale» în 
timp ce aliații vest-europeni ar avea «in
terese regionale». Ca atare — sugerează 
Kissinger — aliații Statelor Unite ar urma 
să-și promoveze politica «într-un cadru 
unificator», renunțînd la unele «interese 
proprii și regionale» și impunînd «limite 
sferei autonomiei lor». Consilierul ameri
can solicita înțelegere pentru acest punct 
de vedere, dar era limpede că această poziție 
nu putea provoca decît îngrijorare și sur
prindere. Chiar inițiatorul noii Carte era 
conștient de acest risc, atunci cînd releva 
«neliniștea crescîndă că diplomația de super- 
putere ar putea sacrifica interesele ajiaților 
tradiționali și ale altor prieteni».

Propunerea lui Kissinger se află în studiul 
cancelariilor vest-europene, după cum afir
mă purtătorii de cuvînt, dar se poate anticipa 
cu certitudine că noua Cartă — prevăzînd 
o alianță stranie în care un stat are toate 
drepturile iar celelalte, restul — pare mai 
degrabă obiect de polemică decît de studiu. 
Dacă o alianță presupune drepturi și îndato
riri egale, promovarea intereselor comune 
dar nu prin nesocotirea și sacrificarea inte
reselor naționale ale țărilor membre, parti
ciparea egală a statelor la examinarea pro
blemelor si luarea de hotărîri, atunci Carta 
propusă de Kissinger are în vedere nu o 
nouă alianță, adaptată noilor realități din 
Europa și din lume, — cum susține consi
lierul —, ci revitalizarea politicii de bloc, a 
organismelor anacronice care proclamă drep
tul forței și nu forța dreptului.

Teza «impunerii de limite sferei auto
nomiei», a renunțării la interesele proprii 
în favoarea «cadrului unificator», avertis
mentul că «diplomația de superputere ar 
putea sacrifica interesele aliaților și ale 
altor prieteni», reafirmă, credem, în ex
presii blajine, brutalitatea politicii de forță 
și dictat, neconformă realităților lumii con
temporane și repudiată de popoarele lumii. 
Kissinger surprinde și recunoaște unele 
evoluții pozitive în situația politică a lumii 
occidentale, dar este cel puțin inconsecvent 
atunci cînd, avansînd o adaptare la noile 
mutații, reia teza deciziilor «cu pumnul în 
masă» și a sugrumării intereselor'naționale 
pe altarul intereselor americane — tradu
cerea exactă a «cadrului unificator».

Or, este un adevăr incontestabil că asis
tăm la un proces ireversibil de afirmare a 
tuturor națiunilor, de exercitare a dreptu
rilor suverane ale tuturor țărilor, mari sau 
mici, de a-și aduce contribuția la rezolvarea 
marilor probleme ale lumii. Viața demon
strează că astăzi nici o problemă nu se poate 
rezolva decît cu participarea tuturor țărilor 
interesate. Este un imperativ al vremii noas
tre ca problemele care interesează un stat 
sau altul, o regiune sau alta, ori problemele 
care privesc omenirea în ansamblu să fie 
examinate cu participarea și în conformi
tate cu interesele tuturor țărilor respective. 
Și orice Cartă, pentru a fi viabilă și eficientă, 
trebuie să țină seama de această realitate de 
netăgăduit.

Ion CÂRJE
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mapamond ’73

cronica 
de trei secunde

a o mie doua 
noapte

Cîțiva oameni — nu cred să fie 
mai multi de 10 pe tot globul — au 
constatat că în 1973 se împlinesc 100 
de ani de la scrierea unei cărți atît 
de frumoase, că nimeni nu-și mai 
aduce aminte de ea, de cel care a 
scris-o și cînd a scris-o acela. Se pare 
că mai nimeni nu-și mai amintește 
cînd a citit-o, deși de citit a citit-o 
toată lumea. E o carte pe care a 
citit-o toată lumea dar fiecare soco
tește că n-are de ce să se laude cu 
asta, e o carte care face parte din 
cultura generală a oricărui copil, 
nimeni nu mai e dispus să se laude 
cu copilăria și copilăriile lui.

E o carte minunată dar lipsită 
de orice importanță literară. N-are 
nimic abisal, nu e demonică, nu e 
cutremurătoare, nu deschide nici o 
perspectivă stilistică - e o poveste 
ca toate poveștile, cu un început, 
un mijloc și un sfîrșit, eu zic și azi 
că e povestea celei de a 1002-a nopți. 
După ce s-au încheiat poveștile sulta
nului a venit imediat basmul acesta, 
eu îmi binecuvîntez și azi soarta 
culturală că după «1001 de nopți», 
am trecut la poveștile acestea cu 
titluri nemuritoare, cum nu s-au 
mai găsit după aceea, obsedate — ca 
nimeni altele — de cele două mari 
categorii ale necunoscutului: timpul 
și spațiul. Tot ce a scris mai frumos 
și mai durabil omul acesta caută 
îndărătnic sinteza duratei cu a lo
cului: «Cinci săptămîni în balon», 
«20 000 de leghe sub mări», «Doi ani 
pe un bloc de gheață», «De la Pă- 
mînt la Lună», acest nemuritor «Ocol 
al pămîntului în 80 de zile»... Această 
ciocnire între un timp foarte scurt, 
foarte precis și lumea enormă — 
lumea ca balon, ca mare, ca bloc de 
gheață — lumea ocolită, în pofida 
imensității ei, exact în 80 de zile, 
ne dă un sentiment pueril, grozav și 
euforic, de eternitate, nebunie si 
încăpățînate.

Sînt 100 de ani de cînd s-a făcut 
ocolul pămîntului în 80 de zile, în 
exact 80 de zile, calculate la minut 
și la secundă, după ceasul venerabilu
lui club englez. Exact cînd pendula 
a bătut încheierea celei de a 80-a zi, 
dl. Phileas Fogg a intrat pe ușă — 
spre uimirea gentlemenilor... E tot 
ce-mi aduc aminte cu precizie, în 
rest, cu o plăcere nebună, amestec 
toate și totul în aceeași nacelă cu 
care plutesc peste blocurile mele de 
gheață, sperînd să ajung și eu exact 
la timp acolo unde trebuie să ajung, 
ocolind avioanele, cicloanele, ispi
tele, nu însă și ferparele care mă 
ajung din urmă, dar pe care le pri
vesc drept în ochi, cum m-aș uita 
în pupila oricărui vultur întîlnit în 
văzduh. E — dacă nu mă înșel — 
vulturul de pe coperta acelei cărți 
a lui Jules Verne numită: «Robur 
Cuceritorul»... Din care nu-mi mai 
amintesc nimic.

Radu COSAȘU

«hannibal ad portas!»
Metropolis, Megalopolis sau Polimegalopolis, orașul există 

drept mărturie a nevoii omului de a se apăra în colectivitate de 
agresiunea naturii și, totodată, ca o elocventă dovadă a capacități
lor lui de organizare, iar acolo unde este cazul, de spirit civic. Supra
dimensionarea excesivă nu este decît o chestiune de scăpare a 
Irinelor, provocată de incapacitatea de a stăvili în fază încă em
brionară expansiunea intereselor particulare în dauna celor gene
rale. Orașul, ca atare, nu are nevoie de nici o pledoarie în favoarea 
sa, el este una din vechile cuceriri ale omului în lupta pentru realiza
rea condițiilor vitale optime într-un cadru de civilizație și confort. 
El este imaginea simbolică a opoziției milenare dintre natură și 
nevoia omului de a trăi în societate, de a opune haosului cultura, 
anarhicului organizarea, stihiei rezistența colectivă, fatalității «di
vine» spiritul uman. Orașul, indiferent de dimensiunile sale, nu 
implică în mod fatal destinul de Sodomă sau Gomoră și nici con
trazicerea noțiunii de viabil. Acolo unde controlul expansiunii 
urbanistice se află în mîini încărcate cu responsabilitatea față de 
viitor, orașul nu mai apare ca un monstru de nedomesticit și de 
neguvernat, ci ca o expresie a organizării civice a unei societăți a cărei 
politică de dezvoltare are în vedere propășirea armonioasă a 
tuturor regiunilor, inclusiv politica de urbanizare a satelor, nu în 
sensul anulării specificității lor, ci al introducerii comodităților 
citadine în zonele rurale și al unei mai chibzuite exploatări a terenuri
lor agricole.

Poate că așa se va naște cu adevărat așezarea «rurbană», prin 
anularea antagonismului dintre natură și oraș și prin introducerea 
în sat a civilizației urbane. Că civilizația spre care mergem este, 
în privința caracteristicii așezărilor omenești, de natură citadină, 
nu încape nici o îndoială. Dar în criza actuală a megalopolisurilor se 
întrevede și începutul declinului unei civilizații excesiv citadine, în 
care tarele unei societăți apar mai acut decît în mediile rurale. Că 

oameni despre care se vorbește de la lume adunate
SEMION MIHAILOV ICI BUDIONNÎI (n. 1883), 

mareșal al Uniunii Sovietice, de trei ori Erou al Uniunii 
Sovietice, membru al C.C. al P.C.U.S. din anul 1934, 
membru al Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., a 
împlinit la 25 aprilie 90 de ani. Erou legendar al războiului 
civil, unul din organizatorii forjelor armate ale U.R.S.S., 
Budionnîi lucrează in prezent la cel de-al patrulea volum 
al memoriilor sale, consacrat anilor celui de-al doilea 
război mondial.

WALTER SCHEEL (n. 1919), ministrul de externe al 
R.F.Germania, liderul partidului liber-democrat, a acor

dat un interviu revistei «Wirtschaftswoche», în care, 
referindu-se la orientarea politicii externe a țării sale, a 
caracterizat-o ca fiind menită «să contribuie la o mai 
mare securitate în Europa prin destindere». Cit privește 
relațiile P.L.D. cu P.S.D., Scheel a afirmat că «baza 
conlucrării o constituie declarația guvernamentală pe 
care o respectă ambele partide de coaliție».

GUNNAR JARRING (n. 1907), ambasadorul Suediei 
la Moscova și reprezentantul special al secretarului 
general al O.N.U. pentru Orientul Apropiat, a sosit la 
New York pentru a participa, din însărcinarea Consiliului 
de Securitate, la întocmirea unui raport detaliat asupra 
eforturilor depuse de O.N.U., din iunie 1967 și pînă în 
prezent, în vederea reglementării pașnice a situației din 
această zonă. Cu acest prilej Jarring a avut întrevederi cu 
o serie de reprezentanți ai țărilor implicate în conflict.

JOHN CONNALLY (n. 1917), fost guvernator al 
statului Texas în timpul Administrației Kennedy, singurul 
ministru (de finanțe) democrat în Administrația Nixon, 
pînă în mai 1972 — cînd a demisionat — a făcut cunoscut, 
cu prilejul unei conferințe de presă organizate la Houston 
(Texas) că trece din Partidul democrat în cel republican. 
Faptul este apreciat de observatori ca oglindind intenția lui 
Connally de a participa la alegerile prezindențiale din 
1976.

MARLENE DIETRICH (n. 1902), celebra actriță și 
cintăreață de origine germană care și-a părăsit țara în 
semn de protest față de regimul hitlerist, a anunțat 
recent, în timpul unui spectacol la London’s New Windsor 
Theatre că intenționează să se retragă din viața artistică. 
Transmițînd știrea, agențiile de presă tind să nu-i dea 
crezare, datorită înfățișării și vitalității extraordinare a 
Marlenei Dietrich (cunoscută publicului românesc din 
filmul «îngerul albastru» și din mai recentul «Procesul 
de la Nurnberg»).

DOM MINTOFF (n. 1916), primul ministru al 
Maltei, a întreprins un turneu intr-o serie de țări vest- 
europene: Italia, Belgia, Franța și Marea Britanie. Cu 
acest prilej, premierul maltez a examinat cu oficialitățile 
din țările respective o gamă variată de probleme privind 
relațiile bilaterale, precum și unele aspecte referitoare la 
situația din Mediterana. La Bruxelles, Dom Mintoff s-a 
întîlnit cu personalități din organismele Pieței comune.

poluarea urbană există, și încă în formele ei cele mai diverse și mai 
multilaterale, neexceptînd latura morală, este un fapt constatat. Dar 
și că măsurile de combatere a ei nu pot apărea ca rezultate eficiente 
decît din conștiința pericolului și din acțiunile energice ale citadini
lor, nu poate fi contestat. Londra a reușit să alunge de pe cerul ei 
spectrul îngrozitor al smogului. Pittsburghul, orașul în care oamenii 
nu se puteau zări de pe un trotuar pe altul, și-a regăsit lumina și aerul 
pur, și acestea nu sînt decît două exemple din victoria omului în 
lupta cu poluarea.

Prin aceasta, mitul poluării de nestăvilit a fost nevoit să cedeze 
ceva din vehemența sa. Cei ce strigau: «Hannibal ad portas!» în 
fața «ororilor» care asaltează viața citadină au recunoscut că 
«Hannibal» se afla «intra muros» și că numai o întreagă suită de 
măsuri dintre cele mai energice îi pot ridica dreptul de cetate printre 
oameni. A spune că în orașele cu veche tradiție industrială polua
rea este mai acută astăzi decît la începutul secolului este o contestare 
a evidenței. Londra anului 1973 nu seamănă nici pe departe cu 
capitala Angliei victoriene, a lui Sherlock Holmes și Jack Spinte
cătorul, cînd fumul amestecat cu ceață, acea pîclă numită de englezi 
«piure de mazăre» era adusă de vînt din East End și împrăștiată 
asupra întregului oraș. Chiar dacă Metropolisul poartă în el ger
menii autodistrugerii sale, aceștia nu devorează orașul decît atunci 
cînd dezvoltarea sa excesivă îl transformă în Megalopolis sau Poli
megalopolis. Și poate că nid atunci, dacă măsurile luate împotriva 
acelui «Hannibal» al secolului XX — multipla poluare — sînt 
luate energic și din timp. Cei ce se grăbesc să declare că umanitatea a 
alergat cu suflul gâtuit vreme de trei milenii pentru a-și pierde respi
rația în cele trei decenii dinaintea anului 2000 și a se prăbuși într-un 
holocaust universal vor trăi — sper — pînă în anul «fatidic», 
ca să vadă că, din calculele lor, au «scăpat» o determinantă: con
știința omului, responsabilitatea lui față de viitor, față de copiii pe 
care îi aduce pe lume, față de această locuință comună, navă 
cosmică purtînd resurse limitate, pe care o numim Terra.

loan GRIGORESCU

• S33 metri plus încă patru. Pentru a se putea 
completa instalațiile stației meteorologice din turnul 
de televiziune din Moscova cu aparate de avertizare 
a descărcărilor electrice in atmosferă ș-a hotărit 
supraînălțarea antenei cu încă patru metri. în prealabil 
au fost efectuate studii minuțioase care au demonstrat 
că fundamentul are suficientă rezervă de rezistență 
pentru a suporta adăugarea a încă patru metri la 
cei 533,3 metri actuali ai turnului (din care 386,6 din 
beton armat, iar restul din oțel) în greutate de 31 400 
tone.
• Faimoasa Alcatraz — parc public Insula 
Alcatraz (din golful San Francisco) — inclusiv celebra 
închisoare aflată aici — a fost cedată serviciului 
național de parcuri al S.U.A. care, după lucrări de 
amenajare ce vor costa peste 20 000 dolari, o va 
pune la dispoziția turiștilor. Fort militar pînă la jumă
tatea secolului trecut și apoi închisoare militară, 
Alcatrazul a fost transformat în 1934 în închisoare 
federală — printre cei mai celebri «pensionari» ai 
săi numărîndu-se Al Capone și George Kelly, supra
numit «Machine Gun».
• Ah, tocurile... Un veritabil semnal de alarmă 
a fost lansat recent, în cadrul unui congres al orto- 
pezilor, la Blackpool (Anglia), împotriva modei pan
tofilor cu tocuri foarte înalte. Datorită acestor așa- 
numiți pantofi cu platformă, s-a semnalat un număr 
îngrijorător de deformări ale picioarelor — a arătat 
renumitul ortoped britanic George Lewis, care a cerut 
Ministerului Sănătății din Marea Britanie să intervină 
pentru a opri fabricarea unor astfel de pantofi de 
către producători și a împiedica astfel ca Anglia să 
devină o «țară de invalizi».
• UNESCO și devalorizarea dolarului. La 
cea de-a 92-a sesiune a Consiliului executiv al UNESCO, 
directorul general al organizației, Rene Maheu, a 
făcut cunoscut că devalorizarea monedei americane 
va provoca un deficit de peste 10 milioane dolari la 
bugetul adoptat în noiembrie trecut, pentru anii 1973 
și 1974, în sumă de 120 milioane dolari.
• Brazilia — cumpărătoare de cafea! Cea mai 
mare producătoare de cafea din lume. Brazilia, a 
fost nevoită recent, pentru a doua oară în mai puțin 
de un an, să cumpere 200 000 saci de cafea din El 
Salvador, pentru a putea face față contractelor de 
export pe piața internațională. Potrivit surselor ofi
ciale braziliene, în prezent se înregistrează în țară 
un deficit de circa 10-13 milioane saci de cafea. 
• Cînd lipsește o dată. După decesul reginei 
caselor de modă pariziene — Gabrielle «Coco» 
Chanel (la 10 ianuarie 1971, în vîrstă de 87 de ani) — 
secretarul său particular, Jean Franțois Mironnet, a 
revendicat vila defunctei din Lausanne — împreună 
cu mobila și bijuteriile aflate acolo — afirmînd că 
i-au fost promise personal de Coco Chanel încă în 
timpul vieții, fapt dovedit cu martori, și chiar cu un 
testament găsit într-un plic sigilat într-una din cărțile 
din biblioteca acesteia. Recent tribunalul a respins 
însă cererea, întrucît testamentul olograf nu era 
datat...



acum 
o sută de ani

zăvelci 
si cotnari 9

la viena

cuvinte încrucișate

trie grafică, cereale, vinuri. Presa locală aprecic 
elogios această prezență românească, remarcînd, 
mai cu osebire, costumele naționale și vinurile. 
Ziarul WANDERER (nr. 126, din 8 mai 1873), scria 
(în traducerea, ușor arhaizantă a unui ziar al 
vremii): «Costumele femeiești sînt de o deosebită 
atracțiune, mai cu seamă cele din borangic, numite 
zăvelci, strălucitor cusute cu aur; apoi marama 
sau vălul aerian, țesut în arabescuri fine de aur 
și mătase... Apoi covoarele... Și productele cofetă
riei Capșa din București, care le întrec pe cele 
franțuzești... Apoi piramidele de butelii cu vinuri 
de Cotnari și Drăgășani, atît de căutate aici...» 
Ne-am prezentat frumos, am arătat lumii minu
nățiile artei noastre populare și roadele generosu
lui nostru pămînt — și am cîștigat 237 de medalii, 
in fotografia 1: un portal sculptat în lemn; fotogra
fia 2: mult cercetatul stand al vinurilor; fotogra
fia 3: standul cu uniformele noastre militare, vechi 
și noi.

cuvintele
ORIZONTAL: 1) Pseudonim 

celebru al unui cunoscut pamfle
tar și polemist francez (1753-1801), 
autor al maximei «Vorba, ca și 
oamenii, nu valorează decît dacă 
sînt la locul lor» (tot lui i se atri
buie expresia «Vorba e de argint, 
dar tăcerea e de aur») — Un cu- 
vînt întotdeauna binevenit. 2) 
Bîlbîit de circumstanță — Mare 
poet român, convins că «S-a găsit 
mijlocul de a transforma în vir
tute neajunsurile graiului ome
nesc: paradoxul în general». 3) 
Stă la baza formării limbii ro
mâne — Urmărit în realizare nu 
prin vorbe, ci prin fapte. 4) Cît 
ai zice pește — Atribut al unei 
conversații vii — Rele! 5) Limba 
ce-o vorbim... — Onomatopee 
cu toporul în mînă. 6) Dan Nasta 
— Nu-i tot! — Scriitor englez, 
autor al romanului «Contra
punct», care-și exprimă următo
rul spirit aforistic: «Oamenii tă
cuți nu dau nici o dovadă de ne
priceperea lor». 7) Fîș! — «Un 
fond» de cuvinte dramatic — E 
în Camera Lorzi lor. 8) Dă dovadă 
de finețe — Cuvintele (sing.). 
9) Nu prea-i sarde de vorbă (fig.) 
— Clasament în baza... cîtor ca
pete, atîtea. păreri — Yves și 
Natalie. 10) înțeapă la limbă (reg.) 
— Culegere de norme. 11) Cu 
gură de foc (înv.) — Mini-colec- 
ție de cuvinte cu adresă. 12) Pic-

umor
N. CORNELIU

vizavi de gară...
Astăzi, doar o schiță, e drept cu un aspect cam științifîco-fantastic. Mîine, o realizare tehnică, cu ade- 
■vărat fantastică, in chiar inima orașului Helsinki — în preajma gării centrale — se va construi această 
platformă destinată forajului petrolier pînă la adîncimi de 8 000 de metri. Construcția este înaltă de 
97 de metri și va fi deservită de 4 generatoare diesel cu un total de 6 000 de cai-putere. Partea supe
rioară a platformei este rezervată unor uriașe macarale și unei piste pentru aterizarea și decolarea, eli
copterelor.

Scaunul lucrat 
la patru pile.

Cu o sută de ani în urmă— în mai 1873— la Viena 
își deschidea porțile cea mai mare expoziție inter
națională cunoscuta pînă atunci. Printre țările bo
gat reprezentate la această prestigioasă mani
festare se află și România, în pavilionul căreia au 
fost expuse tot felul de produse, prezentate în 12 
mari grupe: lucru manual (în special costume na
ționale), sericicultură, produse chimice, alimen
tare, textile, obiecte confecționate din cauciuc și 
piele, metalurgie, mașini și unelte agricole, indus

tor și grafician român (losif) — 
Materie primă pentru tema noas
tră (și oricare alta).

VERTICAL: 1) Scriitor francez 
de o remarcabilă subtilitate, au
tor al reflecției: «Conversația e 
un joc de foarfece de grădinar, 
în care fiecare taie vocea vecinu
lui de îndată ce crește» — Marele 
poet persan din care cităm: «Cîtă 
vreme taci, cei dimprejur/ nu-ți 
cunosc nici merit, nici cusur». 
2) O notă răsturnată! — Filozof 
antic chinez, autor al celebrului 
citat «Fără a cunoaște puterea 
cuvintelor e imposibil să cunoști 
oamenii». 3) «O samă de cuvinte» 
la propriu și la figurat — Filozof 
și scriitor francez, teoretician al 
existențialismului, din opera că
ruia desprindem eseul asupra co
pilăriei sale, «Cuvintele». 4) Un 
om apropiat — Vie! — Doctor 
(abr.). 5) Ceremonial — Vărsat... 
de vînt — Lao..., alt filozof chi
nez (sec. V î.e.n.), autor al maxi
mei «Cuvintele sincere nu sînt 
cuvinte mari». 6) Asta nu vor
bește, behăie! — «... nu are un 
cuvînt mai nobil pentru a arăta 
cine este decît numele său» (neart. 
J. Herder). 7) Particulă înaintea 
«cuvintelor» lui Nichita Stănescu 
— Hal! — «Strict interzis». 8) 
Cunoscut poet român, despre 
ale cărOi începuturi George Că- 
linescu avea să spună: «în apli
care, ermetismul lui este adesea 
numai o formă de dificultate filo
logică»— Caracterul grav al unei 
inscripții. 9) Peleș! — «Vocea 
poporului» într-un celebru ada
giu roman (2 cuv.). 10) Țîrcovnic 
— Un cuvînt fără dubii — Chestie 
de obraz. 11) Sclipitor— Locali
tate în Danemarca — Țețe. 12) 
Faimosul diplomat francez care 
a adaptat și transformat în deviză 
proprie cinica formulă «Vorba 
a fost dată omului spre a-și ascun
de gîndurile».

Toma MICHINICI

Dicționar: AIT, EIBY.

Dezlegarea jocului TI-AM 
PUS IN DEGET UN INEL 

apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) SCOTT — MAN
ZONI. 2) TOMOZEI — AIA — A 
3) ERIK — SCHILLER. 4) LIT — 
CEAI — NELA. 5) ANETA — EROI 
— IS. 6) TROTIL — ACIZI. 7) L — 
EVERAC — ANA. 8) EC — ALI — 
OM — A — C. 9) NERL — NADIA 
— NE. 10) STI — MASA — MIOS. 
11) KATIA — INSOARA. 12) ISA
BELA — AR — DR.



Cu filmul reversibil 
ORWO CHROM-UT-18 
se obțin rezultate bune la 
lumina zilei, pe orice vre
me. Nu trebuie să re
nunțați la nici un prilej 
de a-l folosi, indiferent 
dacă strălucește soarele, 
este cer înnorat, ceață 
sau ploaie, dacă e semi
întuneric sau noapte.

Sensibilitatea ridicată și 
excepționala calitate de 
redare a culorilor garan
tează obținerea unor fo-

Orice anotimp este 
sezon de fotografiat

tografii de calitate foarte 
bună și satisfacții deose
bite în arta fotografiei.

Indiferent de faptul da
că fotografiați în timpul 
verii, al iernii sau prin
deți instantanee gingașe 
de primăvară sau de toam
nă multicoloră, imagini 
de ansamblu sau de deta
liu — diapozitivele UT-18 
nu vă vor dezamăgi nici
odată.

Orice anotimp — se
zon fotografic.

VEB FILMFABRIK WOLFEN Fotochemisches Kombinat DDR


